
 
H A F T - E - S O B H D A I L Y

خانه نشینی بسیاری از ایرانی ها دارد دوماهه می شود. دوماهی 
که تجربه های متفاوتی برای همه دربرداشته. از نگرانی و ترس 
از کرونا، دلتنگی بــرای نزدیکان و افســردگی به دلیل حبس 
خودخواســته تا یک ســبک زندگی اجباری که با وجود همه 
سختی ها، شــیرینی های خودش را داشــت. این که ما و خیلی 
از هموطنان، برای پرکــردن و گذراندن وقــت رو به کارهایی 
آوردیم که اگر کرونا و قرنطینه اش نبود، ممکن بود تا آخر عمر 
ســراغش نرویم و مزه اش را نچشــیم. دوری از مراکز تفریحی، 
بســته بودن ســینما و دیگر فعالیت های فرهنگی و محرومیت 
از تماشــای فوتبال، این لذت ویژه زندگی بشری)!(، مردم را به 
کارهایی واداشت که شــاید اگر در گذشته حرفش را می زدیم، 
باورکردنی نبود. در آینده بی تردید یادآوری اش خوشایند خواهد 
بود. تجربه هایی که بخشــی از آنها در تمام دنیا مشترک بودند. 
خیلی ها سراغ آشپزی متفاوت و ماجراجویی های آن رفتند. کیک 
و شیرینی پختن باب شد و خیلی ها طعم طبخ نان خانگی را هم 
چشیدند. سرگرمی های دیگری هم بود. اما اینجا می خواهم به 
فرصت هایی اشــاره کنم که چقدر راحت از دست رفت یا دارد 
می رود. اســتفاده هایی که از این خانه نشــینی و شبه قرنطینه 

می شد کرد و به دلایل مختلف ممکن نشد.
شبکه های ارتباطی: این سلولی شدن زندگی، بیش از همیشه 
نیاز به ارتباط و ابزار آن را نشان داد. آمارها از بالارفتن باورنکردنی 
اســتفاده از اینترنت در جهــان گفتند که ایــران در این زمینه 
مثال زدنی بود. این هجوم یکباره با افت کیفیت و سرعت اینترنت 
همراه بود و بار دیگر ضعف هایمان را در این زمینه به رخ کشید. 
ضعف هایی که پس از گذشت چندهفته درحال رفع شدن هستند 
و وزیر ارتباطــات خبر از بالابردن ســرعت اینترنت می دهد. اما 
یکــی از کمبودهای بزرگ در این زمینه نداشــتن یک شــبکه 
ارتباطی گسترده در سطح ملی بود. شبکه پیام رسانی که مدیران 
کشــور برای اطلاع رســانی و ایجاد هماهنگی های لازم بتوانند 
از آن اســتفاده کنند. تلگرام همچنان فیلتر اســت و با گذشت 
ماه ها، لجاجت بر سر آن ادامه دارد. فشار مسئولان برای این که 
ارتباطات از طریق پیام رسان های داخلی انجام شود، جز دلخوری 
و هزینه های اضافی حاصلی نداشــته. این معضــل را در بخش 
آموزش و پرورش و جایی که قرار بود ارتباط آموزگاران و اساتید 
با دانش آموزان به شــکل آنلاین باشد، بیش از بقیه جاها دیدیم. 
این که دولت برای  دادن پیام هایش هنوز وابسته به پیامک باشد، 
غم انگیز است. امســال میلیون ها ایرانی برای تبریک عید نیاز به 
تماس تصویری داشــتند اما این نیاز را نه نسل چهارم ارتباطی 
تلفن همراه که بازهم پیام رســان هایی برطرف کردند که مورد 

تایید هم نیستند.
مســئولان در صحنه: البته رئیس جمهوری در روزهای اخیر 
متوجه شده که بهتر است مدام با مردم در ارتباط باشد و گزارش 
بدهد و از آخرین تصمیمات بگوید. اما چــه دیر. کاری که باید از 
اولین روزهای اسفند انجام می شد تا این همه شایعه و این همه ابهام 
مغز جامعه را نخورد. کاری که بوریس جانسون به بهترین شکل در 
انگلیس انجام داد و از وقتی که شرایط اضطراری اعلام شد، هر روز 
مستقیم با مردم سخن گفت. اما اینجا تعدد منابعی که اظهارنظر 
می کردند و دسترسی نداشتن به مراجع مسئول در کشور، معضلی 
بود که تا همین حالا فکری برای آن نشــده اســت. مملکت در 
وضعیت بحران نیاز به یک ستاد خبری تمام وقت دارد که آمارها 
را اعلام کند، ساعت به ســاعت بیانیه بدهد و بیست و چهارساعته 
پاسخگوی سوالات و ابهامات باشــد. اما وزارت بهداشت و ستاد 
مبارزه با کرونای کشور، هنوز نه اتاق خبری دارند، نه سایت فعال 

و نه کانال ارتباطی مطمئنی.  ادامه در صفحه 03

روزهای قرنطینگی و فرصت هایی که 
دود شد 
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همه جزئیات وام یک میلیونی
شکل تسویه وام، دریافت کنندگان، زمان پرداخت و دیگر جزئیات  صفحه 04 را بخوانید

چوب و پیاز 
 چرا آقای جهانپور حرف های درست را 

در زمان نادرست بر زبان می آورد؟ 
نویسنده این ســطور هیچ وقت جزو حاکمیت محسوب 
نشــده اســت. نه در نشــریات دولتی کار کرده و نه در 
استخدام مراکز دولتی  بوده. اما می دانم  که وقتی کسی 
سخنگوی اصلی حاکمیت در مبارزه با یک پدیده مرگبار 
بین المللی است چگونه می تواند اینگونه خارج از ظرف 
منافع ملی حرف بزند؟ من اصلا کاری با درســت و غلط 
بودن مفهوم و درونمایه حرف های جهانپور ســخنگوی 
وزارت بهداشت ندارم اما این حجم انحراف حرف هایش 
با منافع ملی حاکمیت شــگفت انگیز است. این را کسی 
می نویســد که خود را در دایره حاکمیــت نمی بیند اما 
جناب جهانپــور که نمایندگی حاکمیــت در موضوعی 
چنین حســاس را قبول کرده اســت چگونه می تواند 
این گونه راه را اشتباه بپیماید ؟ بگذارید داستان را اینگونه 

پیش ببریم:
سخنان  و توئیت جهانپور سخنگوی وزارت  بهداشت  در 
مورد  شوخی چینی ها در اعلام تلفاتشان جنجال بزرگی  
را برانگیخته است . جهانپور ابتدا در کنفرانس مطبوعاتی 

در پاسخ  به سوالي  به خبرگزاری آناتولی می گوید :  »چین 
با ارائه آمار و مدارکش نســبت به بیمــاری کووید-19 
شــوخی تلخی با دنیا کرد. همه کشــورهای درگیر این 
بیماری به اســتناد مدارک چین تصــور کردند بیماری 
شبیه و آسان تر از بیماری آنفلوآنزا است. چنین نیست و 

نمی شود گفت دوره این بیماری دو ماه است.«
این یعنی متهم کردن چین به دروغگویی و پنهان کاری. 
جهانپور ســپس در دو توئیت پیاپــی مبنای علمی این 
اتهامات علیه چین را نیز منتشــر می کند. این همزمان 
می شــود با هجوم نشــریات آمریکایی به چین و اتهام 

لاپوشانی این کشور در مورد تلفات واقعی کرونا. 
زمانی مــا هم در جبهه دوســتانی بودیم کــه در مورد 
پروازهای متعدد به چین هشدار دادیم و پیگیر بودیم. ما 
هم در مورد نقل و انتقال مسافر از ایران به چین و برعکس 
عصبانی بودیم. اما آن دوران گذشت . در حال حاضر چین 
حالا به هردلیلی که هست عذاب وجدان یا احساس دین 
نســبت به کمک های ایران در دوران بحران ، به شدت 

در حال کمک رســانی به ایران اســت. حتی در مجامع 
سیاسی. آقای جهانپور در مسند مهمی نشسته و باید در 
حرف هایش دقت کند. با سخنان و توئیت جهانپور ، سفیر 
چین و به دنبالش مطبوعات چینی برآشفته شدند. آن 
هم وقتی که در همین هفته گذشته 10میلیون ماسک ،  
دو میلیون دستکش و ســیصدهزار گان جراحی را برای 
کشور ما فرستاده اند. نمی شــود که آقای جهانپور حتی 
مبتنی بر مســتندات، منافع ملی ما را در خطر بیندازد. 
نمی شود داخل حاکمیت باشید و یکدفعه باب میل خارج 

از حاکمیت حرف بزنید. 
زمانی که باید جلوی مراوده با چین را می گرفتیم حداقل 
در مقطعی کوتاه این کار انجام نشد و شلاق کرونا بر تن 
ما نشست. حالا که چین بزرگ ترین و شاید تنها متحد 
ما در مبارزه با کرونا و در وسط تحریم ها  است،  پیاز قهر 
کردن چین را هم تناول کنیم آن هم به قیمت ســوت و 

کف گروهی  از دوستان در توئیتر.  همین !
گزارش ماوقع را در صفحه 03 بخوانید

برای اســتارتاپ های ایرانی که ســال ۹۸ را 
به خاطر قطع چند روزه اینترنت و خسارت های 
ناشی از آن سپری کردند، شاید بازار شب عید 
می توانست فرصت خوبی برای جبران بخشی از 
این خسارت ها باشد و البته در نظر داشته باشیم 
که همه استارتاپ های ایرانی مشغول فروش 
آنلاین نیستند و خیلی هایشان خدماتی ارائه 
می کنند که شیوع کرونا در آن اختلال ایجاد 

کرده است.
  گردشگری تعطیل

شاید بتوان گفت بین اســتارتاپ های مختلف 
وضعیت آن دســته ای که خدمات گردشگری 
ارائه می کنند از بقیه بدتر است. غول های این 
حوزه که ضربه مهلک قبلی را با گران شدن بنزین 
خورده بودند اینبار به سختی توانستند روی پای 
خودشان بایستند. علی بابا که در همان هفته های 
ابتدایی انتشار خبر رسمی شیوع ویروس کرونا 
در ایران، 1۸0 نفر از کارکنانش را تعدیل کرد و با 
این کار افکار عمومی را علیه خودش شــوراند، 
یعنی نه تنها مجبور به تعدیل شــد )علی بابا 
بارها روی  تعداد کارکنانش به عنوان یک مزیت 
رقابتی تاکید کرده بود( بلکه برندش هم آسیب 
زیادی دید. اوضاع برای بقیه اسم های آشنای این 
حوزه هم همینطور بود. الی گشت با تعدیل ۸0 نفر 
و اسنپ تریپ هم با کوچک کردن دامنه فعالیت و 

کارکنانش سال جدید را شروع کردند.
  غذا بی غذا

کرونا استارتاپ های تامین غذا و خوراکی را هم 
زمینگیر کرد.  مثل اسنپ فود. از یک طرف خیلی 
از رســتوران ها تمام روزهای آخر سال گذشته 
و روزهای ابتدایی سال جدید را بسته بوده اند 
و برایشان صرفه نداشــته که فقط برای فروش 
اینترنتی کار را شــروع کنند و از طرف دیگر 
مردم هم رغبت بسیار بســیار کمی به خرید از 

رستوران ها نشان داده اند.
  تاکسی اینترنتی روی لبه سود و زیان

اوضاع برای تاکســی های اینترنتی تا حدی 
پیچیده بوده است، وقتی اساسا عده کمتری 
از خانه خارج شــوند طبیعتا تاکسی کمتری 
هم گرفته می شــود. از طرف دیگر خیلی از 
راننده ها هم در روزهای کرونایی میل کمی به 
کار در این سامانه ها داشته اند. طبق ویدئویی 
که یکی از این ســامانه ها منتشر کرده، روند 
نزولی سفرهای درون شــهری از بهمن سال 
گذشته شروع شــده و تا همین امروز ادامه 
داشته است. این موضوع البته باعث شده که 
بعضی از این سامانه ها دست به خلاقیت بزنند و 
برای نجات از بحران خدمات جدید متناسب با 
ایام قرنطینه ارائه کنند مثلا تپسی خرید برای 
مردم و رســاندن آن به در خانه هایشان را به 
خدماتش اضافه کرده است. تپسی سعی کرده 
است از تهدید کرونا فرصت های هوشمندانه ای 

برای ادامه کسب و کار خلق کند. 
  روزهای تلخ و شیرین برای فروشنده های آنلاین

از گزارش جدید یکی از فروشگاه های بزرگ 
اینترنتی – دیجی کالا -  بر می آید و همچنین 
حرف و حدیث هایی که مردم در شبکه های 
اجتماعی رد و بدل می کنند، می شود فهمید 
که آنها هم دردسرهای بزرگی داشته اند که هم 
به آماده نبودنشان برای بحران بر می گردد و 
هم به شرایط قرنطینه که واحدهای پردازش و 
توزیع کالای آنها را با مشکل مواجه کرده است 
و همین طور ماجرای پردردســر ضدعفونی 
کردن مرسوله ها که باعث تاخیر ماجرا بوده 
اســت . دیجی کالا ویدئویی منتشر کرده که 
رسما بابت تاخیر در تحویل کالا عذرخواهی 

کرده است.   ادامه در صفحه 03

توصیه هایی کاربردی 
درباره دورکاری  صفحه 04 را بخوانید

یادداشتی مفید برای روزهای قرنطینه

دو مرد و یک زن، سارقان  
میلیوني پایتخت  صفحه 10

 همسر یکي از سارقان به عنوان پوشش
سرقت ها  آنها را همراهي مي کرده است

اختلاف 10 امتیازی
جبران شدنی است  صفحه 07

پیش از این بارها در ادوار مختلف لیگ، اختلاف 
امتیازهایی  بیشتر از این هم جبران شده است

سوگواری برای ملیکا
 داستان ویدئویي عجیب از مراسم ختم 

دختري جوان  گفت وگو با مادر ملیکا   صفحه 03

  عکس یک

 
عکس احمد 

ظهرابی، عکاس 
ایسنا از یک 
شعبه بانک 

در قم، همین 
دیروز!

عکس: ایسنا

 
تصویر 

مجتبی 
محمدی، 

عکاس ایرنا 
از بازار رشت، 
همین دیروز!   

عکس: ایرنا

بازی برد و 
باخت برای 
استارتاپ ها
روزگار متفاوت غول های 

استارتاپی مثل علی بابا ، 
دیجی کالا ، تپسی و کافه 

بازار در ایام قرنطینه 

مثل نتفلیکس...
اکران آنلاین »خروج« به هردلیلي 

که باشد حادثه اي بزرگ در صنعت 
سینماي ایران است  صفحه 12

در همچنان بر همان پاشنه می چرخد
گویا نیسان در تدارک معرفی نسل چهارم نیسان ایکس تریل است و از قرار  

طراحی این کراس اوور ژاپنی بر مدار زشت بودن می چرخد!  صفحه 05 را بخوانید

 اصولگرایان ماجرای پایتخت
و همسفر     را   رها  نمی کنند

در سایت نگار صفحه 12 بخوانید

دکتر ســلما تیموری، محقق ارشــد ایرانی در یک شــرکت زیست 
فناوری آلمانی )رئیس بخش تحقیق و توسعه و کنترل کیفی شرکت 
biotechrabbit( است که ترکیبات لازم برای تشخیص مولکولی 
 PCR بیماری های هپاتیت ســی، آنفلوآنزا و دیگر ویروس ها با روش
را طراحی کرده است. به گزارش نسخه فارسی رادیو NHK ژاپن، او 
طراح یکی از اولین کمپلکس های پی سی آر )master mix( است 
که در کیت های تشــخیص ویروس کرونا در سراسر جهان استفاده 
می شود. کمپلکس طراحی شده توسط او یکی از اولین ها در دنیا برای 
تشخیص ویروس کرونا بوده اســت و به خاطر عملکرد عالی و دقت 
بالا به طور گسترده ای در کیت های تشخیص شرکت های دارویی و 
بیوتکنولوژی بزرگ دنیا و در بسیاری از کشورها استفاده شده است.

مجید فراهانی، در جلسه روز یکشنبه شورای شهر تهران 
با اشاره به شیوع ویروس کرونا گفت: تاکنون 200نفر از 
پرسنل شهرداری تهران به کرونا مبتلا شده اند و 10نفر 
نیز جان خود را از دســت داده اند. به گزارش شبستان، 
رئیس کمیته بودجه و نظارت مالی شورای شهر تهران با 
بیان اینکه شهرداری به عنوان یک سازمان خدماتی باید 
خدمات به مردم ارائه کند، افزود: شهرداری تهران برای 
ارائه خدمات به شهروندان بهای سنگینی پرداخته است، 
به طوری که تعدادی از کارکنان و کارمندان شــهرداری 
بر اثر ابتلا به کرونــا فوت کرده اند. فراهانــی با تاکید بر 
ضرورت توجه به نیازهای مــادی و معنوی خانواده های 
پرسنل شهرداری که به کرونا مبتلا شــده و یا بر اثر آن 
فوت کرده اند، گفت: پیگیــری دغدغه های خانواده های 

متوفیان و پرسنل بستری در بیمارستان ها باید در دستور 
کار شورا قرار بگیرد.

محمود ترفع، مدیرعامل شرکت واحد اتوبوسرانی تهران 
نیز روز یکشــنبه 1۷فروردین در گفت وگو با خبرگزاری 
کار ایران گفت او از زمان شــیوع کرونا در ایران تا کنون 
۴0تن از رانندگان به کرونا مبتلا و دو تن نیز جان باخته اند. 
سرپرست معاونت حمل و نقل و ترافیک شهرداری تهران 
هم در مصاحبه ای با خبرآنلاین، در پاسخ به این پرسش 
که چندنفر در حمل و نقل عمومی مبتلا به کرونا شده اند، 
گفت: حدود 100نفر از کارکنان مترو و رانندگان اتوبوس 
و تاکسی مبتلا به کرونا شدند و متأســفانه دو راننده در 
اتوبوسرانی و ســه راننده در تاکســیرانی جان خود را از 

دست داده اند.  

  خبر دو  خبر یک

 زن ایرانی که کیت چند نیروی شهرداری تهران کرونا گرفتند؟
تشخیص کرونا را طراحی کرد



باشگاه خبر
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رئیسی منتقد نحوه مدیریت کرونا است
دومین انتقاد رئیس قوه قضائیه از عدم قرنطینه و تعطیلی ظرف 

یک هفته
سخنان دیروز رئیس قوه قضائیه در جلسه مسئولان عالی قوه قضائیه، 
به نظر دومین انتقاد او از دولــت بابت نحوه مدیریت بحران کرونا در 

یک هفته اخیر است. 
1. او دیروز در جلسه شورای عالی قوه قضائیه حق سلامت را از حقوق 
مسلّم مردم دانســت و تأکید کرد: نظام و دستگاه های اداری باید از 
سلامت مردم در همه زمینه  ها، از سلامت جسم و جان تا سلامت روح 
و سلامت اقتصاد و کسب وکار آن  ها صیانت کنند. رئیس قوه قضائیه با 
بیان این  که امروز جان مردم در خطر تهدید ابتلا به ویروس کرونا قرار 
دارد، متذکر شد: در میان انواع سلامت، سلامت جسم و جان مردم 
اولویت دارد و در تزاحم بین انواع سلامت  ها، باید تدبیر و مدیریت ما 
مبتنی بر تأمین سلامت جانی مردم باشد. آیت  الله رئیسی خاطرنشان 
کرد: همه بخش  ها باید برای پیشگیری از شیوع هرچه  بیشتر کرونا و 
تأمین بهداشت و درمان آحاد مردم بسیج شوند و تمام تدابیر و اقدامات 
باید در جهت کاهش آسیب ها و خسارات جانی باشد. این سخنان به 
نظر دفاعیه ای بود برای تعطیلی و قرنطینه بیشتر در برابر رویکردی 
که دولت برای راه اندازی کسب وکارهای تولیدی به راه انداخته است. 
2. نکته قابل توجه این است که در تیتر تنظیم شده خبرگزاری میزان 
برای این خبر، دو جمله صریح به چشم می خورد که ظاهرا از متن خبر 
حذف شده است: »اقتضای تدبیر این است که در تزاحم بین سلامت 
مردم و گشایش برخی از کسب  و کار ها حفظ جان مردم در اولویت 
قرارگیرد« و »نباید در اخبار منتشــره از تصمیمات اجرایی تناقض 

باشد تا مردم دچار سردرگمی نشوند«
3. در پاسخ به این ســخنان دیروز علی ربیعی، سخنگوی دولت در 

ابتدای کنفرانس خبری خود گفته است: 
به عنوان سخنگوی دولت اعلام می کنم این استراتژی )فاصله گذاری( 
تعطیل بردار نیست؛ حفظ سلامت مردم اصل و اساس است حتی از 
لفظ اولویت استفاده نمی کنم، حفظ سلامت مردم اصل و اساس همه 
تلاش های ماست...هر تصمیمی که مختل جان انسان ها و سلامت 
جامعه شود، شاخص ارزیابی ما خواهد بود و تصمیم اصلاحی و رو به 
جلو اتخاذ خواهیم کرد. مدل ما اساس بودن سلامت به اضافه حفظ 
معیشت و زندگی مردم  یعنی زیست اجتماعی و اقتصادی با رعایت 
فاصله گذاری است...کانون سیاســتگذاری ما سلامت و حفظ جان 
مردم و در کنار آن جاری کــردن زندگی اقتصادی و اجتماعی مردم 
با رعایت پروتکل  و توصیه های بهداشــت محور است. تناقض بین 
سلامت و تصمیمات نداریم، اساس تصمیمات بحث سلامت است و 

لذا دوگانه ای در این تصمیمات وجود ندارد.
4. سید ابراهیم رئیسی هفته پیش و در نخستین جلسه شورای عالی 
قوه قضائیه هم نسبت به تأخیر در اجرای طرح قرنطینه و محدودیت 
تردد بر اساس پیشنهاد وزارت بهداشت، گلایه کرده و گفته بود: »مردم 
با دیدن اراده جدی مســئولان، همکاری خوبــی برای اجرای طرح 
قرنطینه خانگی داشتند و نکات مورد تأکید پزشکان و متخصصان 
و وزیر بهداشت و همکاران ایشان باید از قبل از عید مورد توجه قرار 
می گرفت و این فاصله گذاری از همان زمان اجرا می شد، اما دیر شد. 
متخصصان می گویند در این مسئله عنصر زمان تعیین کننده است 
و شاید اگر این کار خیلی زودتر انجام می شد، الآن نتایج بهتری برای 

کنترل کرونا می گرفتیم.«

تاکید دیده بان حقوق بشر بر لزوم   یک روز با سیاستمداران 
کاهش تحریم های ایران در شرایط 

شیوع ویروس کرونا
دیده بان حقوق بشر از آمریکا خواست 

باتوجه به شیوع کرونا و موانع ایران برای 
تامین اقلام مورد نیاز خود برای مقابله با این 
بیماری، تحریم ها علیه تهران را کاهش دهد 

و دسترسی به تجهیزات ضروری در این 
زمینه را تضمین کند. سازمان بین المللی 
دیده بان حقوق بشر با انتشار گزارشی به 

بررسی تاثیر تحریم های اقتصادی آمریکا 
علیه ایران بر توانایی این کشور برای 

مقابله با پیامدهای گسترش ویروس کرونا 
پرداخت و تاکید کرد که این تحریم ها 

تاثیرات منفی بر این روند داشته است. 
دیده بان حقوق بشر از آمریکا خواست تا 
هرچه فوری دست به اقدامی موثر برای 

کاهش تحریم های ایران بزند و امکان 
صادرات اقلام مورد نیاز ایران برای مقابله 
با بیماری کرونا را فراهم و تضمین کند که 
تهران در شرایط شیوع ویروس کرونا به 

کالاهای بشردوستانه دسترسی دارد. کنت 
روث، مدیر اجرایی دیده بان حقوق بشر 
اظهار داشت: اینکه دولت ترامپ سبب 

می شود رنج مردم ایران به دلیل دسترسی 
نداشتن به تجهیزات پزشکی ضروری 
که فورا به آنها احتیاج دارند، تشدید 

شود کاملا اشتباه و سنگدلانه است. این 
سازمان بین المللی در ادامه گزارش خود 

آورده است: اگرچه آمریکا می گوید که 
صادرات کالاهای بشردوستانه به ایران را از 

تحریم ها مستثنا کرده است اما تحقیقات 
دیده بان حقوق بشر در اکتبر ۲۰۱۹ نشان 

می دهد که شرکت های آمریکایی و اروپایی 
و بانک ها در عمل مایل به تجارت با ایران 

نیستند چراکه نمی خواهند خطر صادرات 
اقلام بشردوستانه به ایران را به دلیل وجود 

تحریم ها بپذیرند. دیده بان حقوق بشر 
در بخش دیگری از گزارش خود همچنین 

تاکید کرد: طبق قوانین بین المللی یک 
کشور یا ائتلافی از کشورها که تحریم های 

اقتصادی وضع می کنند می بایست تاثیر آن 
را بر وضعیت حقوق بشر مردمی که هدف 

تحریم قرار گرفته اند، به ویژه در زمینه 
دسترسی آنها به کالاهای ضروری زندگی 

شامل غذا و دارو در نظر بگیرند. کنت روث 
در ادامه خاطرنشان کرد: دولت آمریکا باید 
تضمین کند که تحریم های اقتصادی علیه 
ایران به گونه ای است که مانع از دسترسی 

مردم این  کشور به اقلام مورد نیازشان 
برای محافظت از خود در برابر ویروس کرونا 

نمی شود.

سی
لما

دیپ

رئیس جمهور در ستاد هماهنگی اقتصاد گفت: 
مرحله دوم بسته معیشتی آخر فروردین پرداخت 

می شود.
 یک میلیون اعتبــار در اختیار همه خانوارها 
قرار می گیــرد و در طول 24ماه ایــن میزان به 
تدریج از یارانه شان کم می شود. از اردیبهشت ماه 
این میــزان اعتباری که در اختیــار خانوارهای  
مشــمول دریافت یارانه، قرار می گیرد در طول 
24ماه به تدریج کم می شود. در این زمینه  حدود 
2۵هزار میلیارد در نظر گرفتیم که مصوب شده 
اســت. همچنین پنج هزار میلیارد تومان برای 
صندوق بیمه بیکاری قــرار دادیم که این اعتبار 
هم تامین شــده اســت تا به افــرادی که طبق 
معیارها بیکار شده اند اختصاص دهیم و 13هزار 
میلیارد تومان هم برای کرونا اختصاص دادیم که 
بخشی به وزارت بهداشت، بخشی به شرکت های 
دانش بنیان و بخشی هم به نیازهای خود وزارت 
بهداشت برای تأمین مایحتاج به ویژه در بخش 
دانشــگاهی برای مقابله با کرونا اختصاص داده 

می شود.
 کمک هایی که ستاد اجرایی فرمان امام، سپاه، 
ارتش و نیروهای مسلح و خیرین برای مقابله با 
کرونا انجام می دهند، نیازمند هماهنگی است که 
در همه بخش ها این کمک ها به درســتی پخش 
شــود که در این زمینه کار به معاون اول سپرده 
شده است تا با این بخش ها جلسه ای برگزار کند 

و هماهنگی ها را افزایش دهد.
 خیرین هم باید به مردمی که تحت فشار قرار 
گرفته اند، بیشتر از گذشــته کمک کنند. دولت 
تصمیمات خوبی گرفته است برای مقابله با کرونا 
و در عیــن حال ایــن را می دانیم کــه در همه 
کشورهایی که اوضاع اقتصادی خوبی هم دارند با 

مشکلاتی بعد از شیوع کرونا مواجه شده اند.
 ما از همه مردم خواهش می کنیم هما ن طور 
که تا امــروز کنــار وزارت بهداشــت، دولت و 
مســئولان بودند و کمک کردند تــا در مقابله با 
کرونا به شــرایط قابل قبولی برسیم، بازهم ما را 
یاری کنند و به ما کمک کنند تا ادامه مسیر را هم 

طی کنیم.
  قبلا هم گفته شــده بود که سه میلیون نفر 
محروم و تحت فشــار هســتند که برای آنها در 
چهارنوبت بســته حمایتی از 200هزار تومان تا 
600هزار تومان مدنظر قرار دادیم؛ که مرحله اول 
آن پرداخت شــده و مرحله دوم آن هم تا پایان 
فروردین پرداخت خواهد شد و دو نوبت بعد هم 
به همان صورت در ماه های اردیبهشت و خرداد 

پرداخت خواهد شد.
 یک رقمی مدنظر قرار دادیم به عنوان وام به 
اندازه یک میلیون تــا دومیلیــون تومان برای 
چهارمیلیون خانواده ای که آنها هم جزو اقشــار 
کم درآمد هستند؛ نرخ این وام چهاردرصد است 
و این هم به زودی برای خانواده ها اعلام می شود 

که بتوانند این وام را دریافت کنند.
 در جلســه 7۵هــزار میلیارد تومــان وام و 
تســهیلاتی که برای این ایام مدنظر قرار دادیم، 
مورد بحث قرار گرفت؛ 10رسته هستند که در 
این ایام تحت فشار شدید قرار گرفتند؛ بعضی ها 
تقریبا کسب وکارشان متوقف بوده و بعضی ها هم 
درآمدشــان پایین بوده اســت؛ این رسته های 
مختلف کارگاه های کوچک و بعضی ها متوسط 
هستند و بعضی ها در واقع یک بنگاه کار یک نفره، 
بعضی ها چندنفــره و بعضی ها ۵0نفــر به بالا و 
۵0نفر به پایین هســتند؛ تقریبا ســه میلیون و 
200هزار نفر اشتغال شان وابسته به اینگونه موارد 
اســت و زندگی این افراد تحت فشار قرار گرفته 

است و ما در اینجا تصویب کردیم که برای همه 
این ها رقمی را مدنظر قرار دهیم.

 در این جلسه برای هر بنگاهی تقریبا مشخص 
شــده و به این بنگاه ها اعلام خواهد شد که چه 
مقدار به این ها پرداخت می شود؛ پولی که برای 
کمک به این عنوان اســت که اشتغال آنها فعال 
نبوده ولی کارگرها را نگه داشتند و مقداری پول 
برای سرمایه در گردش شان که بتوانند به تدریج 

بنگاه خودشان را فعال کنند.
 البته این بنگاه ها همه یکســان نیستند و بنا 
شد دو دسته شوند؛ آن بنگاه هایی که به دستور 
ستاد ملی کرونا رسما تعطیل شدند و به آنها گفته 
شده فعالیت نکنند و هنوز هم تعطیل هستند و 
حتی در پایان ماه فروردین که کسب وکارها فعال 
می شود، چون آنها پرریسک هســتند بازهم تا 
اطلاع ثانــوی فعال نخواهند شــد و برای ما هم 
روشن نیست؛ در ســتاد ملی مقابله با کرونا و در 
گروه های کارشناسی دارد بحث می شود که آنها 

چه زمانی می توانند فعالیت خود را آغاز کنند.
 این را در ستاد ملی کرونا توضیح دادم که این 
بازگشایی که داریم شروع می کنیم، پلکانی است 
و مردم باید توجه کنند، بازگشــایی یک مرتبه 
به خاطر شرایطی که داریم امکان پذیر نیست؛ به 
همان اندازه که شرایط بهداشتی مهیاتر می شود 
و وزارت بهداشت و درمان به ما می گوید شرایط 
بهتر شده، به همان نســبت می توانیم گشایش 

بیشتری را ایجاد کنیم.

روحانی: مرحله دوم بسته معیشتی 
آخر فروردین پرداخت می شود

جزئیات بسته اقتصادی دولت چیست؟

  خبر

ســخنگوی وزارت امور خارجه ایران گفت: ما هیچ 
گونه درخواســتی از آمریکا برای ارسال کمک های 
پزشکی و درمانی به ایران نداشتیم و نخواهیم داشت 
و سیاست ما کمک گرفتن از سردمداران رژیم آمریکا 
نیست. او در پاسخ به این ســوال که آمریکا مدعی 
اســت ما درخواســتی از ایران برای رفع تحریم ها 
نداشته ایم، گفت: ما هیچ گونه درخواستی از آمریکا 
برای ارسال کمک های پزشــکی و درمانی به ایران 
نداشتیم و نخواهیم داشت و سیاست ما از سردمداران 
رژیم آمریکا گرفتن کمک نیست. آنچه آنها دنبالش 
هســتند و آن را نیز بروز دادند این اســت که ملت 
ایران در شرایط سخت گرفتار بماند و از این فرصت 
می خواهند تا ملت ایران خسته شده و به ستوه آید 
و به قول آنها پــای میز مذاکره بیایــد. قطعا چنین 
درخواســتی از دولت آمریکا نخواهیم کرد. اما اگر 
منظورشان این است که ما درخواست رسمی برای 
رفع تحریم ها نداشتیم باید بگویم اقداماتی که ایران 
داشته از جمله درخواست هایی که از دبیرکل سازمان 

شــد و دعوایی که در دیوان بین المللی دادگستری 
منجر به صدور رای موقت شــد برای برچیده شدن 
تحریم ها نشان می دهد که ایران تحریم های آمریکا 
را به رسمیت نمی شناســد و خواهان برچیدن همه 
تحریم های یک جانبه و غیرقانونی آنهاســت و اینها 
وظیفه ای اســت که حتی قطعنامه 2231 برعهده 

کشورها از جمله آمریکا گذاشته است.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی در پاسخ به اظهارات 
متناقــض آمریکایی ها برای کمک بــه ایران و رفع 
تحریم های دارویی و پزشــکی اظهار کــرد: ما در 
موضوعات مختلفی شاهد تناقض گویی و سردرگمی 
در گفتار و رفتار مقامات آمریکایی و رئیس جمهور 
این کشور هســتیم. اما آنچه برای ایران مهم است 
ظالمانه بودن و غیرقانونی بودن تحریم هاست و ما 
این مســئله را هر طور بوده به گوش دنیا و مقامات 
آمریکایی رساندیم و به قولی »در خانه اگر کس است 
یک حرف بس اســت.« ما خواهان آن هستیم که 
اجازه دهند اقلام پزشکی به سهولت به دست کشورها 

در شرایط کرونایی برسد. ما همچنین از کشورهای 
مختلف که ادعای تمدن و توســعه و دموکراســی 
و حقوق بشــر دارند، می خواهیم بــه تحریم های 
غیرانسانی، غیرقانونی و ظالمانه آمریکا که با قلدری 
سعی در اعمال قوانین کشورش در دنیا دارد گوش 
ندهند؛ تنها انتظار ما این است که  این تحریم ها را 
اجرا نکنند. ما تحریم هــا را نمی پذیریم و اقدامات 
و نامه هایی که از ســوی آقای ظریــف به دبیرکل 
سازمان ملل و همکارانشان نوشته شد یا رای دیوان 
بین المللی دادگســتری برای رفع تحریم ها حاکی 
از همین امر اســت. دولت و ملت ایران اعتمادی به 
حرف های آمریکا ندارد و انتظار کمک هم ندارد. به 
عبارتی »ما را به خیرشان امید نیست شر نرسانند.« 
ما انتظار داریم فقط موانع بر ســر راه را بردارند که 
ایران بتواند اقلام مورد نیاز بــرای مقابله با کرونا را 

خریداری کند.
موســوی در ادامه دربــاره اولین تبــادل مالی در 
چارچوب اینســتکس گفت: اینستکس مقدمه ای 

است تا کشــورهای اروپایی به ســایر تعهدات شان 
عمل کنند. اینستکس ایجاد شد تا راهی باشد برای 
اجرای توافق هســته ای و تعهدات یازده گانه ای که 
بعد از خروج غیرقانونــی آمریکا از برجام وعده داده 
بودند. چندین بار اجرای ایــن تعهدات و راه اندازی 
آن به تعویق افتاد و یک ســال و نیم طول کشــید. 
انتظار ایران این اســت که ســایر زمینه ها از جمله 
بانک و انرژی هم تعهداتشان را انجام دهند. البته ما 
راه اندازی اینستکس را به فال نیک می گیریم اما این 

تمام انتظار ما نیست.
ســخنگوی وزارت خارجه در ادامه تصریح کرد: ما 
کمتریــن توقع مان از جامعه جهانی و کشــورهای 
مستقل و کشورهایی که ادعای تمدن دارند این است 
که تحریم هایی که یک قلدر بر اساس قوانین داخلی 
خود وضع کرده را نادیده بگیرند و تحریم هایی که بر 
این مبنا ایجاد شده است رعایت نکنند و به عبارتی 
تحریم های غیرقانونی آمریکا را بهانه ای برای انجام 

کار قانونی قرار ندهند.

موسوی: درخواستی از آمریکا برای ارسال کمک دارویی و پزشکی نداشته و نخواهیم داشت

  عکس نوشت

خبرگزاری فارس در شرح این عکس نوشته است:  جمعی از نیروهای حشدالشعبی عراق 
عصر شنبه ۱۶ فروردین ۱۳۹۹ با حضور در مناطق مختلف شهر قم اقدام به ضدعفونی معابر 

در برابر بیماری کرونا کردند. )مهدی مریزاد / فارس(

برخی از بسیجیان قرارگاه پدافند زیستی گردان امام علی)ع( ناحیه مقاومت بسیج حضرت 
امیرالمومنین )ع( با حضور در بیمارستان مسیح دانشوری و شریعت رضوی بخش کرونا، با 

اهدای شاخه گل از پرستاران و کادر درمانی تقدیر و از بیماران دلجویی کردند. در این دیدار 
بیماران با پرچم گنبد حضرت اباعبدالله الحسین)ع( متبرک شدند. )عکس: محمدحسین عباسی / 

تسنیم(

بخشی از اقدامات آستان قدس رضوی برای ضدعفونی کردن ناوگان تاکسیرانی شهر مشهد 
)عکس: مرضیه موسوی / ایرنا(

سایت  نگار سیاسي / گزید     ه اي از تحلیل ها ي جناح هاي سیاسی

 پشــت پرده تعطیلی مجلس به بهانه کرونا؛ یادداشت قاسم میرزایی 
نیکو در روزنامه همشهری درباره پشــت پرده تعطیلی مجلس را بخوانید: 
همفکری نمایندگان با دولت و ســتاد کرونا می توانست نقش آفرین باشد و 
همبستگی ویژه ای بیافریند؛ به رغم این مهم اما تصمیم به تعطیلی مجلس 
گرفتند. به نظر من تعطیلی مجلس حساب شده بود به این معنا که جمعی 
نخواستند مجلس در بزنگاه تأثیرگذاری اش نقش آفرین باشد. کرونا بهانه ای 
برای ترساندن نمایندگان و رضایت ضمنی جمعی از آنها برای کوچ از بهارستان 
بود. تعطیل شدن مجلس چنان حساب شده بود که در همان نشست بعد از 
انتخابات – پنجم اســفندماه – دم و دستگاهی فکر شده برای تست گرفتن 
از مجلسی ها راه افتاده بود، درست هم جواب داد و از 100نماینده که تست 
گرفتند جواب آزمایش چنان بود که دیگر نمایندگان وحشت کردند و چنان 
ترسیدند که در نشست ششم اسفندماه حاضر نشدند و جلسه به نصاب نرسید. 
به نظر من هیأت رئیسه از پذیرفتن و همراهی تصمیمات احتمالی نمایندگان 
جا زد چراکه می دانست با شــیوع کرونا نمایندگان مجلس می خواهند هر 
روز از تریبون بهارستان یقه ناکارآمدی برخی مسئولان را بگیرند و با حضور 
مجلس اقدامات و کاستی ها در لحظه خبرساز می شد. البته مدیریت بی مبنا 
و غیرقانونی کرونا فقط عامل تعطیلی مجلس نبود بلکه تدوین بودجه سال 
99که مجلس کلیات آن را رد کرده بود با نکات قابل بحثی چون اختصاص 
2میلیارد یورو به بنیه دفاعی کشور از صندوق توسعه ملی درحالی که دولت 
مجوز برداشــت 2میلیارد و 79۵میلیون یورو را داشــت و از این مبلغ تنها 
79۵یورو را به دیگر بخش ها مثل کشاورزی و آبخیزداری و مقابله با ریزگرد ها 
و… اختصاص داده بود، از دیگر عوامل تعطیلی مجلس بود. از ســوی دیگر 
نیز عملکرد عجیب وزیر کشــور در اعلام آرای انتخابــات یازدهمین دوره 
مجلس شورای اسلامی و عدم  اعلام میزان آرای استانی و آرای باطله اعتراض 
نمایندگان را به دنبال داشت و اگر نمایندگان فرصت می کردند طرح استیضاح 
رحمانی فضلی را که قبل از انتخابات و به دلیل حوادث آبان ماه کلید خورده بود، 
پیگیری می کردند چراکه نزدیک به ۸0درصد نمایندگان مجلس دهم دیگر 
در مجلس یازدهم حضور ندارند و رودربایستی هایشان نسبت به قبل به میزان 
زیادی کاهش یافته بود و اما تدبیر هیأت رئیسه باز هم به داد رحمانی فضلی 

رسید و استیضاح او باز هم به تعویق افتاد.

روایتی دیگر از حمله بیولوژیک بودن کرونا؛ علی شیرازی، نماینده ولی 
فقیه در سپاه قدس دوشنبه 1۸ فروردین با انتشار یادداشتی با عنوان »جنگ 
بیولوژیک اســتکبار؛ به ضرر ایران یا آمریکا؟« آمریکا را به راه اندازی جنگ 
بیولوژیک متهم کرد. در بخشی از این یادداشت آمده است: »ویروس کرونا در 
حقیقت جنگی بیولوژیک علیه چین و جمهوری اسلامی ایران است. هدف 
تضعیف روحیه  مردم ایران یا شکست نظام اسلامی است. گرچه ما معتقدیم 
این جنگ نیز مثل سایر جنگ هایی که علیه ایران اسلامی و جبهه  مقاومت 
شکل پذیرفت، پایان اش با توسعه  قدرت و عظمت جمهوری اسلامی ایران 

مواجه می شود.«

رئیس هلال احمر منصوب شد؛ رئیس جمهور در حکمی کریم همتی را 
برای مدت 4 سال به عنوان »رئیس جمعیت هلال احمر جمهوری اسلامی 

ایران« منصوب کرد.

 دادستانی طبق فتوای رهبری بر تدفین کرونایی ها نظارت می کند؛ 
حجت الاسلام منتظری دادستان کل کشور و نماینده قوه قضائیه در ستاد ملی 
مبارزه با کرونا، در جلسه شورای عالی قوه قضائیه متذکر شد که با پیگیری های 
دادستانی کل کشــور و همکاری مجموعه های ذی ربط، عملیات تدفین و 
تغسیل متوفّیان کرونایی بر اساس فتوای مقام معظم رهبری در دستور کار 

قرار گرفته و دادستانی تهران نیز مأموریت یافته به صورت ویژه بر این فرآیند 
نظارت کند. )مهر(

 ترکان: علاوه بر ویروس کرونا باید مواظب ویروس تیرانا هم باشیم؛  
گزیده گفت وگوی خبرآنلاین با اکبر ترکان درباره بحران کرونا و تبعات 

آن: 
آقای ترکان اگر برخی در بوق اختلافات سیاسی بدمند، از طرفی بحث رکود 
اقتصادی که بعد از این قضیه بحران کرونا بیشتر هم شده است،فکر نمی کنید 
پالس این مســائل به جامعه بروز اعتراضات جدید باشد؟ چه تدبیری باید 
اندیشید که فضای جامعه از سوی سیاسیون به سمت آرامش هدایت شود نه 

تنش و اعتراض؟
اگر تصمیمات مدبرانه باشد و با مردم در میان گذاشته شود و مردم به اینکه 
این تصمیمات در مســیر خیر و صلاح جامعه است اعتماد کنند، ما واکنش 
اجتماعی نخواهیم داشــت. ما الان با دو ویروس طرف هستیم، یک ویروس 
کروناست و یک ویروس تیرانا است که پایتخت آلبانی است و در آنجا هزار و 
۵00 منافق در اردوگاه هایی هستند که برای اینها سالن هایی را تجهیز کرده اند 
و اینها هر روز آنجا می روند و پشــت کامپیوتر می نشینند و شروع به جنگ 
روانی و جنگ اینترنتی علیه جمهوری اسلامی می کنند. تمام منافقین آنجا 
برای جنگ روانی علیه جمهوری اسلامی سازماندهی شده اند. مسلم است 
که خرج آنها را کشورهایی می دهند که دشمن ما هستند و منافقین تا جایی 
که بتوانند شایعه درست می کنند و دروغ می گویند و فضای مجازی را آلوده 
می کنند. اگر شما بخواهید به خودتان نمره 100 بدهید این نمره را می دهید؟ 
مسلما خیر، آن مقدار که از 100 کمتر است می شود اشکالات کار شما. من 
هم نمی توانم به خودم نمره 100 بدهم و هیچ کس نمی تواند این کار را بکند، 
قطعا یک درصدهایی در کار اشکالات پیش می آید، آن اشکالات همان چیزی 
است که آن منافقین روی آن مانور می دهند. الان بچه هایی که در بهداشت 
و درمان کمک می کنند چقدر صادقانــه و وفادارانه کار می کنند، بچه های 
کادر بهداشت درمانی ما واقعا افتخارآمیز هستند، حالا چقدر مزخرف درباره 
بهداشت و درمان ما در فضای مجازی می نویسند و دروغ و تهمت می زنند؟ 
همه اینها از آنجا می آید و ریشه اش آنها هستند. آن منافقین این کارها را برای 
اهداف خودشان انجام می دهند. دولت هایی که گرفتار بیماری کرونا هستند 
بیماری تیرانا ندارند ولی ما هم کرونا و هــم تیرانا را داریم و آنها دارند به این 

ترتیب اعتماد را از بین می برند.

 اعتراض تند یک نماینده به برگزاری جلســه مجلس؛ سید حسین 
نقوی حسینی با اشاره به برگزاری جلســات علنی مجلس در روزهای سه 
شنبه و چهارشنبه هفته جاری گفت: من از جمله نمایندگانی هستم که در 
طول 12 ســال دوره نمایندگی ام کمترین غیبت را داشته و بدون تاخیر در 
جلسات حضور داشتم اما برگزاری جلســات در شرایط شیوع ویروس کرونا 
را خطرناک می دانم و تعجب می کنم که چرا کرونا و راه مقابله با آن را جدی 
گرفته نمی شــود؟ وی افزود: الان باید کشــور قرنطینه کامل شود نه اینکه 
مجلس شورای اســلامی به عنوان نهاد قانونگذار کشور که باید روی اجرای 
دستورات بهداشــتی همچون پرهیز از تشــکیل اجتماعات، میتینگ ها و 
جلسات تاکید داشته باشد، خود اقدام به برگزاری جلسه ای با دعوت از 290 
نماینده از استان های مختلف کند. نمایندگانی که هر کدام با مردم برخورد 
داشته و بعد از جلسات مجلس هم برخورد خواهد داشت. نماینده ورامین با 
بیان اینکه »جلسه علنی مجلس کانون تجمع ویروس کروناست« گفت: در 
شرایطی که موارد بســیاری از ابتلا به ویروس کرونا شناسایی شده که هیچ 
علامتی نداشتند هیات رئیسه می خواهد 290 نماینده را در یک محل جمع 
کند. فقط همین تعداد هم نیست با تشکیل جلسات مجلس باید 2000 نفر 

اعم از نیروی حفاظت، کارشناسان، مدیران و کارمندان در ساختمان جمع 
شــوند. به نظر می رسد این جلســه تحت تأثیر برخوردهای پوپولیستی در 
رسانه ها برگزار می شود مبنی بر اینکه چرا جلسات مجلس تشکیل نمی شود. 
وی ادامه داد: از طرف دیگر صندلی های مجلس ثابت و با فاصله کم است و 
نمایندگان مجبورند با فاصله کم کنار همدیگر بنشــیند این یعنی تشکیل 
جلسات مجلس کاری خطرناک و خلاف همه مقررات بهداشتی و درمانی و 
دستورالعمل ها برای کنترل و ویروس کروناست و نمی دانم چرا هیات رئیسه 
چنین تصمیم غلطی را گرفته است. نقوی حسینی خاطرنشان کرد: سوال این 
است آیا زیرساخت های فضای مجازی کشور اجازه نمی دهد جلسات مجلس 
شورای اســلامی به صورت ویدئو کنفرانس برگزار شود؟ اگر چنین امکانی 
وجود ندارد باید در وزارت ارتباطات و شورای عالی فضای مجازی را گل گرفت. 
آن هم در شرایطی که کلاس های درس در کشورهای همسایه به راحتی به 
صورت ویدئو کنفرانس برگزار شده و قوه مقننه چنین امکانی ندارد. این عضو 
فراکسیون فرهنگیان مجلس در پایان اظهار کرد: این وضعیت در برگزاری 
کلاس های مجازی مدارس هم حاکم است. وزارت آموزش و پرورش بیانیه 
داد که قرار است کلاس ها به صورت ویدئو کنفرانس برگزار شود اما بعد از یک 
هفته اعلام کرد این امکان به دلایل امنیتی فراهم نیست. باید از خود بپرسیم 
دنیا کجاست و ما کجا قرار داریم. در دنیا کلاس ها به راحتی به صورت ویدئو 
کنفرانس برگزار می شود اما ما نمی توانیم این کار را انجام دهیم حال اینکه به 
برنامه نویسی خاصی هم احتیاج ندارد، برنامه آن موجود بوده و فقط باید از 

آن استفاده کرد. )ایسنا(

 احکام سیل شیراز صادر شد؛ بر اساس این حکم شهردار فعلی شیراز به 
سه سال حبس تعزیری که به صورت تعلیق درآمده محکوم شد. بر اساس این 
حکم شهردار اسبق شیراز نیز از حیث تعزیر مشمول مرور زمان شد. علاوه بر 
این در حکم صادره شهردار فعلی، شهردار اسبق و شهرداری هر سه از حیث 
تضامنی به پرداخت دیه محکوم شــده اند. البته این حکم قابل تجدیدنظر 

است. )مهر(

 شمخانی: نباید دوقطبی کاذب اقتصاد و سلامت ما را متوقف کند؛ 
دریابان علی شمخانی در توئیتی اظهار کرد:  مدل ایرانی برای مقابله با  کرونا 
باید واجد ابتکارات انحصاری و بومی باشــد. تبعات اقتصادی کرونا شــدید 
است اما »پزشک و کارگر« دو پایه اصلی راهبرد عبور از بحران هستند، نباید 
دوقطبی کاذب »اقتصاد ـ ســلامت« ما را متوقف کند. سال هاست که هنر 

زندگی در بحران را آموخته ایم. )ایسنا(

 عبدی: مجلس یازدهم علیل به دنیا آمد؛ عباس عبدی، پژوهشــگر 
اجتماعی و روزنامه نگار در گفت وگویی به نکاتــی پیرامون حمایت جریان 
اصلاحات از رئیس جمهور، مجلس یازدهم و انتخابات 1400پرداخته است 

که در ادامه بخشی از این گفت وگو را می خوانید.
فکر نمی کنم طیف بندی ها یا فراکسیون های جناح اصولگرا در شرایط کنونی 
اهمیت زیادی داشــته باشــد چراکه این مجلس با این رای اندک و فضای 
محدود امیدی که به آن وجود دارد از ابتدا ناتوان و ناکارآمد و تا حدی علیل 
به دنیا آمده است، لذا اینکه مجلس به خودی خود بتواند کاری صورت دهد 
یا بخواهیم خیلی به جزئیات آن فکر کنیم تاثیر چندانی در وقایع ندارد. اما به 
طور کلی می توان یک نکته را بیان کرد و آن اینکه جناح راست هرچه بیشتر 
عناصر قدرت را در دست می گیرد به طور طبیعی در درون این جریان شکاف 
بیشتری ایجاد می شود، این شکاف درونی آن ها را تجزیه می کند و با توجه 
به اینکه نمی توانند از بیرون کســی را وارد این جریان کنند، در نتیجه کل 
بنیان های سرمایه اجتماعی آنها با گذشت زمان کمتر و کمتر می شود. )ایلنا(

سه دلیل پنهان برای تعطیلی مجلس، اعتراض تند به احتمال برگزاری جلسه علنی پارلمان در روز سه شنبه و ...



پرونده  روز
 روزنامه صبح ایران  سال نهم  شماره 2623  سه شنبه  19 فروردین  1399

بازیبردوباختبرایاستارتاپها
ادامهازصفحه   اول

گروهبرنده
با وجود انواع خسارت ها و چالش هایی که استارتاپ ها 
با آنها رو به رو شده اند، دسته ای از آنها نه تنها خسارت 
ندیده اند بلکه اتفاقا چنــان بردی کرده اند که احتمالا 
فکرش هم به ذهنشــان خطور نمی کرد، این دســته 
استارتاپ هایی هستند که در زمینه بازی، سرگرمی و 
زیرساخت های اینترنتی فعالیت می کنند، یعنی تنها 
زمینه ای از کسب و کار که اتفاقا قرنطینه به کمکش 
آمد. این را می شود از توئیت تازه یکی از فعالان معروف 
این حوزه فهمید که نوشــته: »هفته گذشته رکورد 
22میلیون دانلود و به روزرســانی بــرای بازی های 
کافه بازار ثبت شــد. بیش از 70 درصد رشد نسبت به 
میانگین هفتگی در سال 98. در خانه می مانیم و بازی 

می کنیم.«
قرنطینهوتغییرالگویرفتوآمد

وقتی رفت و آمدها کم شــده  ند یعنی اپلیکیشن های 
مســیریابی هم با اســتفاده کمتری رو به رو بوده اند، 
بنابراین آنها را هــم می توان جزو دســته متضررها 
طبقه بندی کرد. ایــن را می توان از گــزارش جدید 
اپلیکیشن مسیریابی بلد فهمید اما این گزارش نکات 
جالب دیگری هم دارد و در  واقع تحلیلی است بر اساس 
مسیرهایی که مردم در روزهای قرنطینه طی کرده اند. 
با توجه به کاهش مســیریابی در گزارش بلد، به نظر 
می رسد که مراکز خرید و مساجد و ایستگاه های مترو 
بیشترین جایی اســت که مردم برای سر زدن به آنها 
درنگ کرده اند و ناگزیرترین مکان ها نیز در زمان ایام 
شیوع کرونا به سوپرمارکت ها اختصاص دارد که در هر 
حال مردم با هر شرایطی برای تامین مایحتاج روزانه 
خود به سوپرمارکت ها سر می زنند. مراکز درمانی نیز 
از جمله دیگر مراکزی است که کاربران به آنها در این 
ایام سر زده اند هرچند کاهش بسیار زیادی نیز در این 
بخش دیده می شود.  در تمامی جداول منتشر شده در 
گزارش بلد شاهد نمودارهای نزولی هستیم و این آمارها 
نشان می دهد با گذر زمان و شیوع بیشتر ویروس کرونا، 
احتیاط مردم نیز بیشتر شده است. اما در بین تمامی 
این جداول مراجعه به ســوپرمارکت ها در یک برهه 
زمانی خاص افزایش یافته که به نظر می رسد مربوط 
به پخش شایعه قرنطینه پایتخت باشد، شایعه ای که 
موجب شــد در میانه فروردین ماه بســیاری از مردم 
برای خرید مایحتاج روزانه خود به ســوپرمارکت ها و 
فروشگاه های زنجیره ای سر زده و محصولات غذایی 

چند روزه خود را به صورت آذوقه تامین کنند.
دیجیکالا

ثبت سفارش در دیجی کالا
 حجم بالا که ارسال تمام آنها در شرایط حساس کنونی 

هم کارمندان بخش پردازش دیجی کالا

    تیتر2

تحلیليخلافجهتآب
در رابطه با این ویدئو و استقبالي که از آن شده، »فاطمه اُزگلي« جامعه شناس به هفت صبح 
مي گوید: »همه جنبه هاي زندگي ما تغییر کرده و اینســتاگرام یکــي از بازوهاي قوي ایجاد 
این تغییر است. اثبات این مسئله که ما درحال حاضر در جامعه اي مصرفي زندگي مي کنیم، 
کار دشواري نیســت. ســیطره برندها، لوگوها، مارک ها، مدها، تبلیغات تجاري و شگردهاي 
بازاریابي بر جامعه امروز ما چنان مشهود است که کمتر تحلیل گري تردیدي در به کارگیري 
مفاهیمي  چون »جامعه مصرفي«، »فرهنگ مصرفي«، »کالایي شدن فرهنگ«، »سبک زندگي 
لاکچري« و از این قبیل به خودش مي دهد. و حالا این فرهنگ لاکچري در نحوه عزاداري ما 
هم ورود پیدا کرده. چرا اینقدر تعجب کردید؟ براي جذب فالوئر تا الان شگردهاي متفاوتي در 
پیش گرفته شده، خب یکي از راه هاي نوینش هم عزاداري مادر ملیکا و خانواده و دوستانش 
هست. که با فیلم هاي حرفه اي و عکس ها و متن هایي که مي نویسند مخاطبان زیادي را جذب 
کردند. اینستاگرام مدت هاست تبدیل به بازاري براي بازنمایي خودِ دلخواه ما شده است؛ عکس 
و فیلم هاي ما هم کالاهاي این بازار شده اند که باعث موقعیت یابي و هویت یابي خودِ دلخواه ما 
در فضاي فرهنگي و اجتماعي مي شوند. گاهي ما براساس گفتمان حاکم بر فضاي اینستاگرام 
خودِ دلخواهي را بازنمایي مي کنیم که کتابخوان اســت، هنرمند است، فمینیست است و... و 
حالا خانواده ملیکا برخلاف گفتمان اینســتاگرامي  عمل کردند و به دنبال هویت یابي در این 
وادي ها نیستند. آنها دنبال هویت کتابخوان، هنرمند، ساده زیست و حامي  حیوانات نیستند. 
آنها هویتشــان را از دختري که دیگر نیســت قرض گرفته اند. مادرش شده »مامان ملیکا« و 
دوستانش هم »دوستان ملیکا«. روششان متفاوت بود ولي همان کاري را کردند که ما در این 
فضاي مصرفي مدت هاست مشغولش هستیم. به طور خلاصه همه ما هویت و معناي زندگیمان 
حاصل شیوه تعاملي است که از طریق عکس ها و فیلم هایمان در فضاي مجازي با هم داریم. 

پس تعجب یا قضاوت نکنید، به نظرم باید به خلاقیتشان تبریک گفت.«

ماجراي سوگواري براي مليکا

فريد عطارزاده| مدتي اســت که ویدیوئي از 
مراســم ســوگواري براي یک دختر جوان در 
شــبکه هاي اجتماعي دست به دست مي شود. 
جواناني که همگي سیاه پوشیده اند و عکس آن 
دختر مرحوم)ملیــکا( را روي لباس هاي خود 
چاپ کرده و به صورت همزمان مشغول گریه و 
شادماني هستند. در ابتدا که این فیلم منتشر 
شد، خیلي ها فکر کردند، ممکن است حقیقت 
نداشته باشد و صرفا براي دیده شدن در فضاي 
مجازي گرفته شده باشد. جست وجوهاي هفت 
صبح نشان مي دهد اما نه تنها این فیلم حقیقت 
دارد، بلکه آن را براي اولین بار مادر ملیکا منتشر 
کرده است. حالا مادر ملیکا، پدرش، نامزدش 
و دوســتانش با افزایش فالوئر عجیبي رو به رو 
شــده اند و فعالیت هاي آن ها در شــبکه هاي 
اجتماعي ادامــه دارد. در این گزارش جذاب، 
ماجراي ملیکا و درگذشــت اش که در مرداد 
سال گذشته رخ داده را مرور کرده و قدم به قدم 
نوشــته ایم، چه شــده که حالا خانواده او در 

شبکه هاي اجتماعي مشهور شده اند.
  ملیکاکهبود؟

ملیکا متولد 21آذرماه 1376، دختر 22ساله 
اهل کــرج بود. ملیــکا پیش از فــوت، فردي 
مشهور یا به اصطلاح سلبریتي نبود و احتمالا 
علت معروف شــدن او پس از درگذشــت اش، 
فعالیت هــاي خانواده او در اینســتاگرام بوده 
اســت. ملیکا تومور مغزي داشت که در مدت 
56روز به ســرطان او پي بردند و او را جراحي 
کردند. طبق اطلاعاتي که از لایو اینســتاگرام 
بستگان ملیکا به دســت آمده، عمل جراحي 
دفعه اول او موفقیت آمیز بوده اســت. سپس 
بار دیگر بــراي جلوگیــري از نابیناشــدن، 
عمل مجددي انجام مي دهنــد و هردو عمل 
موفقیت آمیز اعلام مي شــود. سپس بدن او را 
عفونت مي گیرد اما پزشــکان متوجه علت آن 
نشده تا بخیه سرش باز مي شود و عفونت بیرون 
مي زنــد. بنابراین ملیکا براي بــار دیگر عمل 
مي شد. آن ها ادعا کرده اند بر اثر خالي کردن آبي 
که در سر ملیکا جمع شده بود در بیمارستان 
دچار عفونت بیمارستاني شده و منجر به مرگ 

مغزي ملیکا مي شود. 
 شهرت اش از چه زماني آغاز شد؟

از همــان اوایل تابســتان شــهرت ملیکا در 
اینستاگرام آغاز مي شود. او که دختري 22ساله 
بود، قبل از اینکه بفهمد به سرطان مبتلا شده، 
تلاش مي کرد با نشــان دادن تصویري از یک 
دختر امروزي، در اینســتاگرام فعالیت داشته 

باشــد. از زماني که متوجه مي شود به سرطان 
مبتلا شــده، لحظه به لحظه با ظاهري آراسته 
از فعالیت هــاي درماني خود خبــر مي دهد. 
قبل از آزمایش، در زمــان آزمایش، بعد از آن، 
بیمارســتان و... در همین زمان ها، خانواده او 
نیز کم کــم وارد ماجرا مي شــوند و به تصاویر 
و صفحات او راه پیدا مي کننــد. ملیکا خود را 

دوست دار خانواده نشان مي دهد و...
  داستاندنبالهدارخانواده

پس از درگذشــت ملیکا، خانــواده و نامزد او  
فعالیت در شبکه هاي اجتماعي را آغاز کردند. 
و حتي بیشتر از گذشته نام خود و دخترشان 
را مطرح مي کنند. آن ها در پسوند نام هاي خود 
همگي یک ملیکا نیز اضافه مي کنند تا به نوعي 
نام »ملیکا« شناسه آن ها شود. پس از گذشت 
مدتي،  مادر ملیکا از مراسم سوگواري دخترش 
عکس و ویدئو گذاشت و گاهي اوقات لایو هم 
پخش مي کرد. انتقادها از همین جا شروع شد 
که چرا خانواده او اقدام بــه این کارها کردند؟ 
مادر ملیکا در گفت وگو با »هفت صبح« به این 

سوالات توضیح مي دهد.
  مادرملیکا:ميخواهمنامملیکازنده

باشد
»شیوا کردي« مادر ملیکا در گفت وگو با هفت 
صبح درباره حاشــیه هاي ایــن ویدئو توضیح 

مي دهد.
 ماجراي بيماري دخترتان چه بود؟

22خرداد ســال گذشــته بود که ملیکا رفت 
معاینه چشــم. چند وقتي بــود که مي گفت 
مشکل چشم و دوبیني دارد. رفتیم پیش دکتر 
چشم پزشک که بعد از اسکن گفتند یک تومور 
در قســمت بدي از مغز ملیکا قرار دارد. پس 
از آزمایش هاي مختلف به مــا گفتند که باید 
آب سر ملیکا کشیده شــود وگرنه این تومور 
که نزدیک عصب هاي چشــم ملیکا بود، باعث 
نابینایي او مي شود. اطمینان کامل به ما دادند 
که به تومور ملیکا دست نمي زنند و فقط آب سر 
او را مي کشند. پس از انجام این کار هماهنگ 
کردیم که براي ادامه درمان او را به آلمان ببریم 
اما پزشــکان اجازه ندادند و گفتنــد در پرواز 
هواپیما به مغز او فشار وارد مي شود و باعث از 
دست رفتن بینایي و شنوایي او مي شود. پس 
از آن ملیکا در ایران دوباره عمل شد. پزشکان 
گفته بودنــد، قدرت تکلمش کم مي شــود و 
قسمتي از بدنش کٌند مي شود که جاي نگراني 
نیست و به مرور حل مي شود. با همین امید به 
عمل رضایت دادیم. پس از عمل نیز همه چیز 

خوب بود. پس از مدتي حالش نامســاعد شد 
و عمل ســوم را انجام دادند. بازهم حال ملیکا 
خوب نشد و عفونت به مغز او رسید و درنهایت 
15مردادماه به کما رفــت و 16مرداد ملیکاي 

من آسماني شد.
چه شد كه پس از درگذشت دخترتان نام 

او در شبکه هاي اجتماعي چرخيد؟
پس از این اتفاق، مهیار که هم پسرخاله و هم 
پسرعموي  او بود و هم قرار بود بعدها با یکدیگر 
ازدواج کنند، کلیپي براي دل خودش منتشر 
کرد. پیج مهیار باز بود و ناگهان همه به ما زنگ 
زدند و گفتنــد فیلم دخترتــان در همه جاي 
اینســتاگرام هســت. همانجا بود که به ذهنم 
خطور کرد نــام فرزندم را زنده نگــه دارم. به 

همین دلیل وارد اینستاگرام شدم.
 قبلا از درگذشــت دخترتان، پيجي در 

اينستاگرام نداشتيد؟
نه. اصلا بلد نبودم اینستاگرام را.

 برخي کاربران شــبکه هاي اجتماعي 
مي گويند، اين فعاليت هاي شــما ترفندي 

براي افزايش فالوئر است.
خب من از این فالوئر چه استفاده اي مي خواهم 
بکنم؟ به چه درد من مي خورد؟ فقط مي خواهم 
اســم ملیکا را زنده نگــه دارم و فعالیت هاي 
انسان دوســتانه و کار خیر انجــام دهم. مدیر 
یک موسسه که براي بچه هاي کار کمک جمع 
مي کند، مي گوید از وقتي که من در پیجم مردم 
را تشویق به کمک مي کنم، چقدر کمک ها زیاد 

شده است.
 اين منتقدان مي گويند، شما خودتان را 
با نام »مادر مليکا« در اينستاگرام معرفي 

مي کنيد.
چون نمي خواستم اسم ملیکا فراموش شود و 
ترس از فراموش شــدن ملیکا داشتم. حتي به 
اطرافیانم گفتم، از این به بعد من را مامان ملیکا 
صدا کنید. من حتي اولــش مخالف بودم که 
وارد اینستاگرام شوم. اطرافیان من مي گفتند 
تو مادر ملیکا هستي و باید بیایي اینستاگرام و 
عکس و فیلم هایش را منتشر کني. وقتي وارد 
اینستاگرام شدم، کامنت هاي قشنگي گرفتم 
و فهمیدم اینگونه مي توانم نــام ملیکا را زنده 
نگه دارم. همچنین دیدم مي توانم به یاد ملیکا، 

کمک هاي انسان دوستانه کنم.
 اينجا يک بحثي وجــود دارد. آدم در 
لحظه اي که داغدار است، نمي تواند اينگونه 

از مراسم فيلم بگيرد.
فیلــم را اطرافیــان گرفته بودنــد و من بعدا 

فهمیدم. هیچکدام را مــن نگرفته بودم. بعدا 
براي من فرســتادند و دیدم خوب است که در 

صفحه ام بگذارم.
 ماجراي آن ويدئوي عزاداري جنجالي 

چه بود؟
این فیلــم را خودم دوماه پیــش در صفحه ام 
گذاشتم ولي چندروزي است که همه جا پخش 
شده. ما اصالتا کرد هســتیم و برخي از اقوام 
رسم دارند اگر دخترشان که ازدواج نکرده را از 
دست مي دهند، براي او مراسم هاي مختلفي 
مي گیرند که شــکل هاي مختلفي از مراســم 

عروسي، حنابندان و.... است. این مراسمي  که 
ویدئوي آن پخش شده، نه ختم پارتي بود و نه 
چیز دیگري. یک مراســم سوگواري بود که به 
سبک خودمان و ســنت مان عزاداري کردیم. 
فکر مي کنم غم و گریه ما هــم در فیلم کاملا 
مشخص است، کســي نمي تواند ادعا کند که 

حال خوبي داریم.
 چرا آن فيلم را منتشر کرديد؟ آن هم بعد 

از تقريبا هفت ماه از درگذشت مليکا؟
به خاطر درخواست زیاد کاربران که مي گفتند 
دوست دارند مراسم ختم ملیکاي ما را ببینند.

 داستان ویدئویي از یک مراسم ختم براي دختري جوان که با 
گریه و شادي همراه بود   گفت وگو با مادر مليکا

نيمه شب ملتهب روابط ایران و چين
بگومگویتوئیتریسخنگویوزارتبهداشتبا
سفیرچینازآخرشبیکشنبهتادوشنبهصبح

رویروابطدوکشورسایهانداخت
علی رستگار|»به نظر می رسد آمارهای چین یک شوخی تلخ بود زیرا بسیاری 
در همه جهان فکر کردند این بیماری مثل آنفلوآنزا است و مرگ و میر کمتری 
دارد. همه این موارد مبتنی بر گزارش هایی بود که از چین گزارش می شد... اگر 
در چین گفته می شود دو ماهه یک اپیدمی مهار شده، باید بیشتر درباره آن فکر 
کرد«؛ این جملات سخنگوی وزارت بهداشت که ظهر یکشنبه در یک کنفرانس 
خبری ویدئویی بیان شد، دست کم چند ساعتی روی روابط ایران و چین سایه 
انداخته بود. کیانوش جهانپور که هر روز در کسوت سخنگوی ستاد ملی مقابله 
با کرونا، آخرین آمــار مبتلایان به کووید 19 در ایــران را اعلام می کند، با این 
اظهارات شاید غیرضروری به نوعی سیاست های کلان و دیپلماتیک جمهوری 
اســلامی را تحت تاثیر قرار داد. عجیب هم بود از این جهت که جهانپور نسبتا 
چهره محافظه کاری است و باید پیش بینی می کرد که بیان این دیدگاه از سوی 
او با نقل قول یک کارشــناس یا عضوی از جامعه پزشکی تبعات متفاوتی دارد. 
به هر حال قضیه بعد از مدت کوتاهی فیصله پیدا کرد اما با توجه به حساسیت 

موضوع، ساعات ملتهبی در تاریخ روابط ایران و چین ثبت شد. 
یکشنبهشب/22:56 

اظهارات اولیه کیانوش جهانپور بازتاب وسیعی در رسانه های داخلی و خارجی 
داشت و طبیعی بود که دیپلمات ها نگران عواقب سیاسی و اقتصادی این نقل 
قول برای کشور باشند. بنابراین سید عباس موســوی، سخنگوی وزارت امور 
خارجه بلافاصله وارد ماجرا شد و در ساعت 22:56 یکشــنبه توئیتی به زبان 
انگلیسی نوشت از این قرار: »دولت و ملت چین پیشگام مبارزه با ویروس کرونا و 
اعطای کمک های سخاوتمندانه به سایر کشور ها در اقصی نقاط جهان هستند. 
شجاعت، تعهد و حرفه ای گری چین در مهار کرونا شایسته تبریک است. ایران 

همواره قدردان چین در این شرایط دشوار بوده است.«
یکشنبهشب/23:00 

چهار دقیقه بعد چانگ هوآ سفیر چین در ایران در پاسخ به دلجویی سید عباس 
موسوی توئیت او را کوت کرد و به دو زبان فارسی و انگلیسی نوشت: »شایعات 

نمی توانند دوستی ما را از بین ببرند!« 
یکشنبهشب/23:07 

در حالی که به نظر می رسید با توئیت ســخنگوی وزارت امور خارجه ماجرا به 
نوعی رفع و رجوع شده 7 دقیقه بعد کیانوش جهانپور در توئیت تازه ای نوشت: 
»مباحث علمی را هیچگاه نه می توان و نه باید با سیاست آمیخت. همه محافل 
آکادمیک دنیا بر پایه اطلاعات اپیدمیولوژیک و گزارش محققین چین، حداقل 
آنفلوآنزای تیپ A را از ویــروس نوپدید کرونا وخیم تر قلمــداد کردند. امروز 
یافته ها خلاف این را نشــان می دهد. به یافته های خودی اطمینان بیشــتری 

داریم.«
یکشنبهشب/23:20 

سفیر چین که گویا از این توئیت جهانپور خشمگین شده بود این بار مستقیما 
زیر توئیت او به زبان انگلیسی نوشــت: »وزارت بهداشت چین هر روز نشست 
خبری دارد. پیشنهاد می کنم برای حصول نتیجه، اخبار آن را با دقت بخوانید«

بامداددوشنبه/3:28 
کیانوش جهانپور بعد از 4 ساعت سکوت جواب سفیر چین را اینطور داد: »بسیار 
عالی وزارت بهداشت جمهوری اســلامی ایران هم روزانه دو کنفرانس خبری، 
نشست تخصصی ساعت 11:30 و نشست سخنگو ساعت 14:30 هر روز با حضور 
خبرنگاران داخلی و خارجی برگزار می کند که تقریبا کم نظیر هســت و برای 
سفرای محترم و اصحاب رسانه در همه کشورها به ویژه کشورهای دوست قابل 

استفاده خواهد بود.«
صبحدوشنبه/9:23 

باز این توئیت جهانپور هم بدون پاســخ نماند و سفیر چین در جواب او به زبان 
فارسی عینا این جمله را نوشت: »آقا عزیز، بنابراین امیدوارم که شما به حقایق 
و تلاش های بزرگ مردم چین احترام بگذارید.« حالا در همین حین هزار نفر از 
کاربران توئیتر هم زیر توئیت ها نظراتشان را می نوشتند. کاربران اصولگرا در حال 
دلجویی از سفیر چین بودند و حتی خواستار برکناری کیانوش جهانپور شدند و 
مابقی دیدگاه انتقادی به این کشور داشتند. خیلی از انتقادات هم البته مستقیما 
از سوی جهانپور جواب داده می شد به طور مثال او در جواب به یکی از فعالان 
رسانه ای اصولگرا که در توئیتر نوشــته بود: »آقای جهانپور؛ سخنگوی وزارت 
بهداشت جمهوری اسلامی هستی یا سخنگوی وزارت خارجه ایالات متحده؟!« 

اینطور توئیت کرد: »نه شرقی، نه غربی، جمهوری اسلامی«. 
صبحدوشنبه/9:27 

چهار دقیقه بعد از جواب ســفیر چین مجددا کیانوش جهانپور توئیت تازه ای 
داشت و از موضع کاملا متفاوتی وارد ماجرا شــد:»... و اما، دولت و ملت ایران 
قدردان دولت ها و ملت هایی اســت که به ویژه در این همه گیری جهانی كرونا 
در کنارشان ایســتادند و حافظه تاریخی ایرانیان البته این قسمت ماجرا را هم 
فراموش نخواهد کرد. حمایت های چین از ملت ایران در این روزهای ســخت، 

هکذا فراموش ناشدنی است. بیگانگان ذوق زده نشوند.«
ظهردوشنبه/13:12

سفیر چین چهار ساعت بعد این توئیت مثبت کیانوش جهانپور را کوت کرد و 
نوشت: »دوســتان باید به یکدیگر کمک کنند ، ما با هم می جنگیم.« بنابراین 

ماجرا اینجا رسما فیصله پیدا کرد. 

   دیدگاه
موضع کیانوش جهانپــور از نظر عباس عبدی تحلیلگر سیاســی اصلاح طلب 
»عجیب« توصیف شده و او در کانال تلگرامی اش نوشته: »جمله عجیبی است! 
دنیا به جای آنکه رفتار چین را نگاه کند از آمار اعلامی آن نتیجه گیری مطلوب و 
مورد انتظار خود را کرده است. اگر کرونا برای چینی ها شوخی و در حد آنفلوآنزا 
بود باید به عقل آنان شــک می کردید که برای سه ماه کل چین با آن بزرگی را 
درگیر مهار چنین امر شوخی ای کنند به طوری که هزاران میلیارد دلار هزینه 
روی دست آنان گذاشته است. چرا فریب آمارشان را خوردید و تحت تاثیر رفتار 
و اعمالشــان قرار نگرفتید؟ این نوع توجیهات کمکی به حل مشکل نمی کند. 
البته نمی خواهم بگویم فقط ایران دچار خطا شد. خطای غربی ها به ویژه ترامپ 
و بوریس جانسون چنان بود که روی هر اشتباه دیگری را سفید کردند. چینی ها 
هم چه راست گفته باشند و چه دروغ؛ کارشان به خودشان و منافع کشورشان 
مربوط است. همه کشــورها کمابیش دروغ  می گویند بنابر این قرار نیست که 
دیگران فریب آنان را بخورند. چرا کره جنوبی فریب نخورد؟ به نظرم بد نیست 
نسبت به پروتکل شناسایی سازمان بهداشت جهانی اعتراض شود که به احتمال 
فراوان منشا بخش مهمی از نارســایی ها در تشخیص بهنگام این ویروس بوده 

است.«

   سفیرچیندرایرانکیست؟
چانگ هوآ سفیر فعلی چین در ایران حدود 9 ماه پیش یعنی اواسط سال 2019 
میلادی منصوب شــد. او متولد 1966 است و از ســال 1987 در وزارت امور 
خارجه چین مشغول کار شده. او در دهه 90 میلادی به عنوان کارمند سفارت 
چین در اردن و عراق و لبنان و سوریه بوده و بعدتر سفیر این کشور در امارات 
و یمن هم می شود تا اینکه پارسال راهی ایران می شود. در هفته های اخیر که 
کرونا شیوع پیدا کرده اسم او به واسطه کمک های چین به ایران یا ماجرای دیدار 
او با مدیرعامل هواپیمایی ماهان مرتب در اخبار می بینیم ضمن اینکه او مرتب 

به زبان فارسی هم توئیت می کند. 
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    حاشیه روز

انتشــار صحبت های حجت الاسلام حســن نوروزی، عضو 
کمیســیون حقوقی و قضایی مجلس، بازتاب های گسترده و 
غیرقابل کنترلی داشته است. او در گفت وگو با روزنامه همدلی، 
ادعاهای عجیبی درباره سقوط هواپیمای اوکراینی و دلایل آن 
مطرح کرد که با واکنش کاربران شبکه های  اجتماعی رو به رو 
شد. روز گذشته نیز رئیس ســازمان قضایی نیروهای مسلح 
اعلام کرد ادعاهای حسن نوروزی خلاف حقیقت است و علیه 

او اعلام جرم خواهد شد. این اتفاقات را مرور می کنیم.
آقاینوروزیچهگفتهبود؟

1  اساســا نوع پرواز این هواپیما مشکوک بوده است. این 
هواپیما از کنترل برج مراقبت و مراکز ما خارج شده بود. به نظر 
می رسد این هواپیما تحت کنترل آمریکا قرار گرفته بود. در 
واقع این هواپیما از مسیر حرکت اصلی خود خارج شده و مسیر 
حرکت آن به جای اوکراین به سوی تهران، تغییر پیدا کرده 
بود. بنابراین نوع حرکت این هواپیما بسیار مشکوک بوده است. 
این هواپیما پس از اوج گیری از فرودگاه امام، می بایست روی 
ارتفاع 32000 قرار می گرفت و ادامه مسیر می داد، در حالی 
که این هواپیما روی ارتفاع 8000پایی قرار داشت. همانطور 
که گفته شد به نظر می رسد که هواپیما از کنترل ما خارج بود. 
بنابراین با توجه به این شــواهد، بازداشت کردن افراد در این 

زمینه بی معناست.
2  این هواپیما یک هفته قبل از آن در اســرائیل بوده و به 
نظر می رسد دستکاری شده. برای این هواپیما اهداف خاصی 

در ایران تعیین شده بود و به نظر من، نیروهای نظامی در این 
زمینه وظیفه خود را به خوبی انجام داده  اند. این هواپیما باید 
به سمت غرب حرکت می کرده اما مسیر آن به سمت شمال 
تغییر پیدا کرده و در حقیقت این هواپیما زاویه اصلی مسیر 
خود را تغییر داده و همچنین در ارتفاع پایین، ادامه مسیر داده 
است. بنابراین در خارج از برنامه پروازی خود قرار داشته است.
3  از آنجا که کنترل این هواپیما از دسترس ما خارج شده 
بود و توسط کشــورهای دیگر در حال هدایت بوده است، لذا 
نیروهای نظامی مــا وظیفه خود را به خوبــی انجام داده  اند، 
هر چند به هر حال در این حادثه، قربانی هم داشــته ایم. این 
هواپیما باید فاصله خود را از سطح دریا بالا می برده، در صورتی 
که نسبت به آن در موقعیت پایینی قرار داشته است. بنابراین 

در این زمینه مواخذه و بازداشتی وجود نخواهد داشت.
واکنشهابهایناظهارنظر

1  پس از انتشــار این گزارش، در ابتــدا روزنامه همدلی 
نوشت: »یک منبع آگاه در تماس با روزنامه همدلی اظهارات 
این نماینده مجلس شورای اســلامی را نادرست خواند. این 
مقام مطلع ضمن تکذیب صحبت های این نماینده گفت: بعد از 
اعلام جزئیات حادثه شلیک به هواپیمای اوکراینی همانطور که 
پیش از این هم اعلام شده چند نفر بازداشت شده اند و برای این 
افراد پرونده قضایی تشکیل شده است. از همان ابتدای اعلام 
این حادثه قوه قضاییه وارد عمل شده و در حال بررسی پرونده 
است. اکنون نیز پرونده این افراد در حال طی کردن روال اداری 

خود است و تحقیقات در این باره همچنان ادامه دارد. این مقام 
تاکید کرد بهتر است در این باره مراجع ذی صلاح اطلاع رسانی 

و افراد از بیان نظرات شخصی خود خودداری کنند.«
2 خبرگزاری فارس نوشــت: »حجت الاسلام بهرامی 
رئیس سازمان قضایی نیروهای مسلح در پی مصاحبه حسن 
نوروزی نماینده مجلس شورای اسلامی با روزنامه همدلی 
در هفدهم فروردین و بیان اظهاراتی عجیب و غیرمســتند 
و خلاف واقع از سوی ایشــان از جمله »در پرونده شلیک 
به هواپیمای اوکراینی مواخذه و بازداشــتی وجود نخواهد 
داشت و کسی بازداشت نشده اســت...«، توضیحاتی ارائه 
کرد. حجت الاسلام بهرامی با اشاره به اینکه مفاد مصاحبه 
خبری صورت گرفته برخلاف حقیقت و مستندات موجود 
است، اظهار داشت: در پرونده قضایی تشکیل شده تحقیقات 
گسترده ای به عمل آمده و از مســئولان و افراد دخیل در 
موضوع نیز تحقیق شــده و تاکنون افرادی به عنوان متهم 
احضار و یک نفر کماکان در بازداشــت به سر می برد. این 
مصاحبه، برداشت شخصی ایشــان و بدون اطلاع از کم و 
کیف قضیه بوده است و اینگونه اظهارات علاوه بر اخلال در 
تحقیقات قضایی، موجبات تشویق اذهان عمومی را فراهم 
می كند. رئیس سازمان قضایی نیروهای مسلح تصریح کرد: از 
این رو علیه نامبرده در مراجع قضایی ذی صلاح تحت عنوان 
نشر اکاذیب و تشویش اذهان عمومی اعلام جرم شده است 

و پیگیری لازم به عمل خواهد آمد.«

آقاینوروزیوبازهماظهاراتعجیب
صحبتهایعضوکمیسیونقضاییمجلسدربارهسقوطهواپیمایاوکراینیتکذیبشد

    ستون  سه شنبه/ سیامك رحماني

ما سیل و زلزله را بارها از ســر گذرانده ایم و این هم بیماری 
واگیردار و پاندمی. کی قرار است یاد بگیریم که در مواجهه با 

بحران چطور باید رفتار کرد؟
صداوسيما: این روزها می توانست جشن بزرگ رسانه ملی 
باشد. بهترین زمان برای خودنمایی و نشان دادن ظرفیت ها. 
مردم روزهای متوالی در خانــه مانده اند و تفریحی ندارند و 
مهمترین وسیله سرگرمی شان تلویزیون است. اما صداوسیما 
با این فرصت استثنایی چه کرد؟ اجازه بدهید بگوییم تقریبا 
هیچ. جز پخش سریال های نوروزی که به هرحال مهیا شده 
بود و البته نمایش تعداد زیادی فیلم سینمایی که بابتش باید 
متشکر بود و تماشایشان برای بسیاری غنیمت بود. هرچند 
که خیلی ها مثل نگارنده همین فیلم ها را هم به دلیل جرح 
و تعدیل زیاد و سانسورهایش نگاه نمی کنند. اما صداوسیما 
به جز اینها چه تدارک ویژه ای برای میلیون ها بیینده زندانی 

در خانه داشت؟ الان که نوروز تمام شده، چه در چنته دارد؟ 
شــاید عده ای فکر کنند که این ها توقع زیادی است و این 
وضعیت ناگهانی پیش آمده و برایش چه کار دیگری می شد 
کرد. اما هنر مدیر رسانه این است که خلاقیت نشان دهد 
و از همین آب ها ماهی مورد نظر را بگیرد. کار ســختی هم 
نبود. یعنی واقعا خیلی سخت بود که شبکه ورزش کنداکتور 
مناســبی در نظر بگیرد و بهترین فوتبال های ســال های 
اخیر را مرور کند؟ یا خیلی مشکل بود که تلویزیون سریع 
برنامه سازان موفقش را صدا بزند و مثلا با استندآپ کمدی، 
برنامه های تعاملی، اســتفاده از چهره هایی که این روزها 
بیکارند و در خانه کز کرده اند، با اســتفاده از این همه خبر 
که روزانه تولید می شــود، روزی چندساعت برنامه دیدنی 
بسازد؟ نمی شــد همان برنامه شــب عید رضا رشیدپور 
را به شــکلی متفاوت در همه روزها ادامــه داد؟ مردم این 

چندوقت شــب ها تا دیروقت بیدار بودند، اما رســانه ملی 
برای نیمه شــب چه تدارک ویژه ای دید؟ درحالی که حتی 
کنسرت های آنلاین خوانندگان مطرح هم جایی در سیما 
پیدا نمی کرد و خوراک بی بی سی و شبکه های ماهواره ای 
می شــد. فقط به خاطر ســختگیری ها و محدودیت های 
بی مورد. کنســرت هایی که خرجش را هم شهرداری داده 
بود و لقمه ای آماده بود. اما رسانه ملی همه اینها را به هیچ 
گرفت و ثابت کرد که ناتوانی هایش بی حد و مرزند. بار دیگر 
نشان داد که چقدر جای شبکه های خصوصی و شبکه های 
کابلی و آی پی تی وی های جامع در کشور خالی است. باید 
از بچه هایی که فیلم ها و ســریال های خارجی را زیرنویس 
می کنند، سپاسگزار بود که خســتگی ناپذیر و بی وقفه به 
وظیفه شــان عمل کردند و نگذاشتند یک لحظه هم جای 
خالی فیلم و سریال روز دنیا در سبد فراغت مردم احساس 
شود. شــاید آنها جزو معدود افرادی بودند که این فرصت 
به دست آمده را هدر ندادند و همراه و مرهم تنهایی هایمان 

بودند. 

روزهایقرنطینگیوفرصتهاییکهدودشد
ادامهازصفحه   اول
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  سه شنبه ها با اقتصاد

گران تر از دلار 
روسیاه تر از کرونا

گزارشی درباره افزایش قیمت باورنکردنی تب سنج 
دیجیتال که از ابتدای اسفند اتفاق افتاده است  

گروه بازار| لیموترش و زنجبیل بعد از ورود 
ویروس کرونا به ایران بیشــترین میزان 
نفرین ها را متحمل شدند چون قیمت شان 
ناگهان و بدون  دلیــل افزایش پیدا کرد. 
این وسط اما شــاید خیلی ها هنوز متوجه 
اتفاق بدتری که در بازار برای دستگاه های 
تب سنج دیجیتال رخ داده نشده باشند. 
این دســتگاه ها ظرف مدتی کوتاه نایاب 
شدند و خیلی ها برای خرید یکی از آن ها 
به  ناچار تا چهــار و پنج برابر ارزش واقعی 
پول پرداخت کردند. چیزی در حدود دو تا 
دو و نیم میلیون تومان وجه رایج مملکت 
که ممکن است گاهی تا سه میلیون تومان 

هم برسد.

   تب سنج دیجیتال از کی مهم شد؟
اولین تصاویری که به خبر های مرتبط با کرونا 
پیوست شده، علاوه بر لباس مخصوص کادر 
درمان نشانگر یک دســتگاه دیجیتالی است. 
در بیشــترین این تصاویر که از چین مخابره 
می شدند نیرو های درمانی دستگاهی به شکل 
تفنگ را ســمت صورت و پیشانی افراد نشانه 
رفته بودنــد. خیلی طول نکشــید تا بفهمیم 
این دستگاه ها در حقیقت تب سنج دیجیتالی 
هســتند و می توان با کمک آن ها دمای بدن 
افراد را اندازه گرفت. البتــه کمی بعد متوجه 
شدیم نشانه های بیماری مهلک کرونا دست کم 
سه روز تا دو هفته بعد از ابتلا مشخص می شود. 
برای همین اگر دمای نشان داده شده توسط 
دستگاه تب ســنج همچنان عادی باشد، فرد 
الزاما بی خطر نیســت. با این وجود وقتی پای 
کرونا به ایران باز شــد، بعضی ها برای خرید 
دستگاه های تب سنج دیجیتال هجوم بردند. 
در نتیجه تب ســنج دیجیتالی نایــاب و بعد 

به  شدت گران شــد. گفتیم که دو تا دو و نیم 
میلیون تومان و در مواقعی سه میلیون تومان! 
کل قضیه ترســناک به نظر می رســد حتی با 
وجود اینکه خریداران دستگاه های تب سنج 
دیجیتال فروشگاه های بزرگ، فروشگاه های 
زنجیره ای بزرگ و ادارات و شرکت های دولتی 

و خصوصی هستند.

   تب سنج دیجیتال در بازار سیاه کرونا
تب سنج دیجیتال را اگر الان در یک فروشگاه 
معتبر آنلاین ســرچ کنید، خیلی زود عبارت 
ناموجود جلوی چشــم هایتان رژه می رود. با 
این حال تاریخچه قیمت های ثبت شــده این 
محصول می تواند چیز های زیادی درباره ایجاد 

بازار سیاه تب سنج دیجیتال افشا کند.
   به عنــوان مثال تب ســنج دیجیتال مدل 
BLIR_3 در آذرماه امسال ۴۵۰هزار تومان 
قیمت داشته اســت. آن موقع داشتن چنین 
دستگاهی کاملا غیرضروری به نظر می رسید و 
مشتری زیادی برایش نبود. احتمالا به همین 
دلیل در 12 بهمن ماه فروشنده قیمت فروش 
را تا 2۵۰ هزار تومان پایین می آورد. تا تاریخ 
دوم و ســوم اســفند که برای اولین بار خبر 
ورود ویروس کرونا به ایران منتشــر شــده، 
این دستگاه تب سنج دیجیتال نهایتا ۵۰هزار 
تومان گران شده اما از آن تاریخ به بعد ناموجود 
اســت. انگار ملخ ها تخمش را خورده باشند. 
جست وجو های ما نشــان می دهد اگر خیلی 
دنبال این دســتگاه بگردید، فروشــنده های 
منصف قیمت آن را الان بیشــتر از 3۵۰هزار 

تومان فاکتور نمی کنند.
 باید آدم خوش شانسی باشــید که چنین 
فروشــنده هایی به پســت شــما بخورنــد. 
تب ســنج های تولید شده توســط برند های 

معتبر مثل بیــورر الان در بازار قیمت شــان 
واقعا بــالای دو میلیون تومان اســت. آن هم 
در شرایطی که از اواخر آذرماه تا اوایل شروع 
بحران کرونا در ایــران نهایتا ۷۰۰هزار تومان 
فروخته می شدند. فروشگاه های معتبر از همان 
تاریخ سوم اسفند اعلام کرده اند موجودی این 
محصول در انبارشان ته کشیده اما ما خودمان 
را به عنــوان خریدار واقعی جــا زدیم و موفق 
شدیم یکی از آن ها را پیدا کنیم. فکر می کنیم 
فروشنده چقدر پول طلب کرد؟ بله دو میلیون 
و 192 هزار تومان. چند فروشگاه اینترنتی هم 
این دســتگاه را با چنین قیمتی برای فروش 
گذاشته اند. در حالی که آخر آذر می توانستید 
آن را ۷3۰هزار تومان بخریــد. روند افزایش 
قیمت تب سنج دیجیتال بیورر مدل FT90 از 
سوم اسفند شروع شده و در نیمه فروردین99 

به بالای دو میلیون تومان رسیده است.
 ما تصمیم گرفتیــم ماجــرا را پیچیده تر 
کنیم. مثلا از فروشــنده پرسیدیم مدل های 
دیگری هــم دارد یا نــه و او خرید دســتگاه 
 WT3652 تب سنج دیجیتال وینتکت مدل
را پیشــنهاد داد. به ما گفت: این یکی خیلی 
دقیق تر اســت و می تواند برایمــان آن را دو 
میلیون و 6۰۰ هزار تومــان فاکتور کند. باور 
می کنید قیمت این دستگاه در اواخر آبان ماه 

۵2۰هزار تومان بوده؟
 مشابه این اتفاق ترســناک برای تب سنج 
دیجیتال بیورر مدل FT100 هم افتاده؛ این 
دستگاه در انتهای آبان زیر یک میلیون قیمت 

داشته است اما همزمان با شروع حمله کرونا 
به ایران ابتدا کمیاب و حالا با نرخ دو میلیون 
و ۵۰۰هزار تومان فروخته می شــود. بعضی 
فروشــنده ها تب ســنج دیجیتال را ترمومتر 
غیرتماسی هم صدا می زنند. این یکی اسم بهتر 
به نظر می رســد چون به خریداری که نگران 
ســرایت کرونا بابت تماس های پرخطر است، 
یادآوری می کند چه مزایایی دارد اما ســود 
اصلی در نهایت نصیب دلال ها و فروشنده ها 
می شود. چرا؟ چون ترمومتر لیزری دیجیتال 
وینتکت مدل WT900 که در آذر پارســال 
۷6۰هزار تومان قیمت داشــته اســت اوایل 
اســفند تا حدود یک میلیون تومان فروخته 
شده و حالا برای خریدش ناچارید یک میلیون 

و 3۰۰هزار تومان پول بدهید.
 تب ســنج های دیجیتال فقط مورد علاقه 
فروشگاه ها و شرکت ها نبوده اند. خیلی ها در 
خانه و در قرنطینه خانگی دلشان می خواست 
برای نظارت بیشتر بر سلامتی اعضای خانواده 
یکی از مدل های ســاده و زیرزبانی تب سنج 
دیجیتال را بخرند. خبر بد برای همه این است 
که چنین تب سنج هایی هم از اول اسفند نایاب 
شده اند. مدل FT15/1 محصول شرکت بیورر 
در اواخر آذر 1۴۵هزار تومان قیمت داشت و 
بهای آن تا زمان ورود کرونا به ایران کاهش هم 
پیدا کرد اما از اول اســفند تقریبا نمی توانید 
اثری از آن در فروشگاه های آنلاین پیدا کنید. 
دلال ها ولی هر قیمتی دلشــان بخواهد اعلام 

می کنند.

   تب سنج دیجیتال حریف کرونا 
می شود؟

ســوالی که ته گزارش ممکن است ذهن تان 
را به خود مشــغول کند این است که آیا برای 
در امان ماندن از شــر کرونــای لعنتی واقعا 
خرید یک دستگاه تب ســنج ضرورت دارد؟ 
جواب این سوال حتما نه است چون ویروس 
کرونا از دستگاه تب سنج نمی ترسد. کسی که 
به ویروس مبتلا شــده احتمالا چند روز بعد 
نشانه ها و علائم بیماری از جمله تب را نشان 
می دهد. بــه ایــن دوره، دوره پنهان بیماری 
می گویند. داشــتن تب ســنج در خانه نهایتا 
می تواند نشان دهد دمای بدن اعضای خانواده 
چقدر است. پزشکان می گویند اگر دمای بدن 
کســی از حالت عادی یعنی 36 درجه بیشتر 
باشد و به 3۷.۵ درجه برسد، یکی از نشانه های 
ابتلا به ویروس کرونا را دارد. در این صورت اگر 
با فردی در یک خانه زندگی می کنید احتمالا 
خودتان هم در چند روز گذشته و قبل از شروع 
تب مبتلا شده اید. با این حال اگر هنوز اصرار 
دارید یک تب ســنج بخرید بهتر است بدانید 
نمونه های دیجیتــال آن چند مــدل دارند؛ 
تب سنج دهانی، تب ســنج مخصوص گوش 
)مناسب برای کودکان( و تب سنج های لیزری 
بدون تماس. در کنار این تب ســنج های حالا 
نایاب و گرانقیمت می توانید نمونه های دیگری 
مثل تب سنج نواری یا حتی مدل های سنتی 

و قدیمی معروف به تب سنج جیوه ای بخرید.
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خدمت جدید تپسی برای روزهای قرنطینه 
 همزمان با شیوع ویروس کرونا، تپسی خدمت جدیدی 

را با عنوان همیار تپسی ارائه کرده است که به شهروندان 
برای خرید یا انتقال بسته های خود بدون نیاز به خروج 

از خانه کمک می کند. شهروندان می توانند همانند 
درخواست خودرو، پس از انتخاب گزینه »درخواست 

همیار تپسی« با مشخص کردن مبدا خرید و مقصد خود 
)خانه(، لیست خریدشان را در اختیار سفیر تپسی قرار 

دهند تا او به جای آنها خرید کرده و کالاهای خریداری 
شده را تحویل دهد. 

 توضیح بانک مرکزی درباره شایعه کاهش سود سپرده
بانک مرکزی بعد از انتشار ابلاغیه کاهش نرخ سود سپرده های 

بانکی توسط یکی از بانک های خصوصی اعلام کرد برنامه ای 
برای تغییر در شرایط و نرخ سپرده ها ندارد. دو روز پیش 

تصویر نامه یکی از بانک های خصوصی در شبکه های اجتماعی 
منتشر شد که به نرخ  جدید سود سپرده بانکی در جلسه رئیس 

کل بانک مرکزی با مدیران عامل بانک ها اشاره داشت با 
این حال بانک مرکزی می  گوید تصمیمی برای کاهش نرخ سود 
سپرده های بانکی نگرفته و آن نامه تنها پیشنهاد یک بانک بوده 

است.

افزایش رقم جریمه ورود به طرح ترافیک 
جریمه ورود غیرمجاز به منطقه طرح ترافیک از 

اردیبهشت امسال 100هزار تومان می شود. هیات 
وزیران در آخرین جلسه خود که در اسفند ماه برگزار 

شد عناوین و جریمه های رانندگی در نقاط مختلف 
کشور را تصویب کرد که  از جمله آنها قرار است 

مبلغ جریمه ورود به منطقه طرح ترافیک از ابتدای 
اردیبهشت ماه از ۲0 به 100هزار تومان افزایش 

پیدا  کند. این درحالی است که طرح ترافیک به خاطر 
 بیماری کرونا فعلا اجرا نمی شود.

  اقتصاد خانواده

جزئیات پرداخت وام یک میلیوني به مشمولان یارانه نقدي

100

توصیه هایی درباره دورکاری
پوریا عطاریان| شاید شــما هم با توجه به رویدادهای چند هفته اخیر به 
دورکاری یا همان کار کردن از خانه روی آورده باشید. در این صورت احتمالا 
پی برده اید که دورکاری امری است سهل ممتنع؛ به این معنی که ابتدا بسیار 
راحت و ســاده به نظر می رسد اما به مرور زمان مشــکلات و گرفتاری های 
مربوط به آن نمایان می شوند. هنگام دورکاری دیگر قرار نیست زمانی را به 
رفت وآمد اختصاص دهید، مجبور نیســتید که برخی از همکاران را تحمل 
کنید و آزادی عمل به مراتب بیشتری خواهید داشت. در نتیجه شاید در ابتدا 
بهره وری شــما به میزان قابل توجهی افزایش یابد اما به مرور زمان احتمالا 
متوجه خواهید شد که کارایی شما کاهش یافته چراکه دورکاری می تواند به 
طور نامحسوس شما را فرسوده کند. توصیه های زیر به شما کمک خواهند 

کرد که در دوران دورکاری عملکرد بهتری داشته باشید.

1  از نظم و ترتیب فاصله نگیرید
هرچند حالا می توانید در تنظیم ساعات کاری انعطاف پذیری بیشتری داشته 
باشید اما بهتر است که همچنان ساعات مشخصی را به کار از خانه اختصاص 
دهید و در ساعات غیرکاری به دیگر امور برسید و تا آنجا که امکان دارد اجازه 
ندهید که مرز این دو وضعیت متفاوت مخدوش شــود. در غیراین صورت 
شاید تا انتهای شب مشغول کار کردن باشید و سپس روز بعد تا نزدیک ظهر 
بخوابید و در نتیجه از بســیاری از امور دیگر هم عقب بمانید. تفکیک قائل 
شدن میان زمانی که مشغول کار هستید و زمانی که قرار نیست کار کنید به 
حدی اهمیت دارد که برخی توصیه می کنند که محل مشخصی از خانه را 
به کار کردن اختصاص دهید و حتی هنگام کار لباس متفاوتی بپوشید. البته 
تا زمانی که در ذهنتان بتوانید میان این دو وضعیت تفکیک قائل شــوید و 
مهم تر اینکه اجازه ندهید زمان کار کردن و کار نکردن در یکدیگر بیامیزند، 

نیازی به روش های دیگر ندارید.

۲   در دسترس نباشید
خانه بودن به این معنی نیست که باید در دسترس دیگران باشید. برای مثال 
مجبور نیستید که تماس های تلفنی دوستان یا اقوام را پاسخ بدهید یا زمانی 
را به معاشرت با آن ها اختصاص دهید. در دوران دورکاری، مدیران بیش از 
آنکه به ساعات کاری اهمیت بدهند، به نتیجه کار اهمیت می دهند در نتیجه 
وقت تلف کردن هنگام کار تنها به انباشــت امور می انجامد. برای مثال اگر 
قرار است از 1۰صبح تا یک بعد ازظهر کار کنید، در این مدت تا حد امکان از 
امور شخصی و معاشرت های متفرقه اجتناب کنید. درک این امر برای اعضای 
خانواده که با آن ها در زیر یک سقف زندگی می کنید به مراتب سخت تر است 
اما بکوشید که همان ابتدا شرایط را برای آن ها توضیح داده و حد و مرزها را 
ترسیم کنید. اگر ضرب المثل جنگ اول به از صلح آخر یک جا کاربرد داشته 

باشد، همینجاست. 

3   دیگران مایه عذابند اما نه آنقدر
حتی اگر فردی درونگرا هستید و از اعماق وجود به این گفته ژان پل سارتر 
باور دارید که »دیگران مایه عذابند« با این حال باید بدانید، شــما به عنوان 
یک انسان بیش از آنکه تصور کنید موجودی اجتماعی هستید و در نتیجه به 
معاشرت با دیگران نیاز دارید. دورکاری فرصت معاشرت با همکاران را از شما 
می گیرد و احتمالا اثر آن را پس از چند هفته به صورت افت روحیه و بهره وری 
احســاس خواهید کرد.  حالا که بایــد تا آنجا که می شــود از ملاقات های 
حضوری اجتناب کرد، بکوشــید که تا حد امکان معاشــرت های مجازی با 

همکاران یا دوستان را جایگزین معاشرت های سابق کنید. 

   بازارگردي

بهترین یخچال های ایرانی برای خانواده های شلوغ
مقایسه دو محصول نسبتا بزرگ با ظرفیت 500لیتر که بودجه 8 تا 10میلیون طلب می کنند 

گروه بازار |  اگر خانواده پرجمعیتی دارید یا می خواهید موادغذایی زیادی نگهداری کنید، احتمالا یخچال فریزرهای دوقلو گزینه مناسبی برایتان 
باشند اما نمی توان برای آشپزخانه های کوچک روی کمک دوقلوها حساب باز کرد. برای همین در چنین حالتی یخچال فریزرها کمبی با ظرفیت 

بالاتر از 500لیتر، خودشان را دل مشتری ها جا کرده اند.

T7 1   دیپوینت، مدل

یخچال فریزر دیپوینت مدل T7 در دســته یخچال فریزرهای 
کمبی قرار می گیــرد. در این مدل یخچال پاییــن و فریزر در 
قســمت بالایی قرار دارد. یخچال فریزر T7 برای خانواده های 
پرجمعیت یــا افرادی که فضــای بزرگ تــری از یخچال خود 
می خواهد مناسب است چراکه گنجایش کلی این یخچال فریزر 
حدود ۵۷۰لیتر است که ۴22لیتر آن به یخچال و 1۴8لیتر آن 
به فریزر اختصــاص دارد. از جمله ویژگی های مهم این یخچال 
فریزر می توان به ضدبرفک بودن آن اشاره کرد. این مدل آبریز 
بیرونی دارد که باعث می شــود کمتر در یخچال را باز و بســته 
کنیم در نتیجه مصرف انرژی یخچــال پایین می آید. این مدل 
به فیلتر بهداشــتی Hygiene Fresh  مجهز اســت. دارای 
محفظه مخصوص برای نگهداری مرغ، گوشــت و ســبزیجات 
است و سه سنســور کنترل دما دارد. میزان صدای این یخچال 
حدود ۴۰دسی بل اندازه گیری شده که چندان بالا و آزاردهنده 
نیست. مصرف انرژی یخچال فریزر دیپوینت مدل T7 روی رده 
A قرار دارد و از نظر صرفه جویی در مصرف انرژی تقریبا معمولی 

به نظر می رسد. 
قیمت: هشت میلیون و 590هزار تومان

یخچال فریزر بالا و پایین BFN27D502 از سری محصولات 
شرکت امرسان است که در دسته یخچال فریزرهای کمبی قرار 
می گیرد. با این وجود گنجایش این دســتگاه رقم قابل توجهی 
اســت چراکه ظرفیت یخچال در این مدل حــدود 3۷3لیتر و 
ظرفیت فریزر برای نگهداری محصولات غذایی حدود 129لیتر 
است. به عبارتی می توان نتیجه گرفت گنجایش کل این یخچال 
فریزر به حدود ۵۰2لیتر می رسد. یخچال این مدل از دو طبقه و 
دو کشو تشکیل شده و همچنین چهار طبقه هم روی در یخچال 
تعبیه شده اســت. همچنین فریزر این محصول سه کشو دارد 
که برای نگهداری محصولات غذایی منجمد استفاده می شود. 
این یخچال فریزر از نظر میزان مصرف شــرایط مناسبی ندارد 
و برچســب مصرف انرژی آن رده B را نشــان می دهد. هرچند 
امرسان برای یخچال فریزر BFN27D502 سیستم کاهنده 
مصرف انرژی در نظر گرفته است. همچنین می توان برای کاهش 
مصرف، سیستم یخســاز را در این یخچال فریزر غیرفعال کرد. 
باید توجه داشت که سیستم ســرمایش در یخچال و فریزر این 
محصول به صورت مجزا عمل می کند و در ایام مسافرت می توان 

یخچال را به صورت جداگانه خاموش کرد.
قیمت: 10میلیون  و 480هزار تومان

BFN27D502 ۲    امرسان، مدل

گروه بازار| حســن روحاني، رئیس جمهــوري گفته 
قرار است در کنار ســایر حمایت هاي در نظر گرفته شده 
براي اقشــار ضعیف، اعتباري یک میلیون توماني به  تمام 
یارانه بگیــران در قالب وام پرداخت شــود. قبل از اینکه 
اشتباهي رخ دهد، باید در این مورد خیلي شفاف چیزهایي 
را بدانیم. اولین نکته این اســت که وام به نوعي دریافت 
یک جاي چندماه یارانه نقدي به حساب مي آید و قرار است 
دریافت کنندگان آن، در چندماه آینده یارانه دریافت نکنند 
تا به این شکل اقســاط وام را تسویه کنند. همچنین رقم 
یک میلیون تومان، سقف وام قابل پرداخت به خانوارهاي 
پنج نفره است و به  همین ترتیب هرچقدر از تعداد اعضاي 
خانوار کم شود و در اصطلاح بعد خانوار کوچک شود، رقم 
وام نیز کاهش پیدا مي کند. بیایید چیزهایي دیگري را که 

باید در این مورد بدانیم، مرور کنیم.

1  دریافت کنندگان وام همه خانوارهایي هستند که 
اسم شان در فهرست مشمولان دریافت یارانه نقدي وجود 
دارد. آمارهاي دولت این تعداد را 23میلیون خانوار اعلام 
کرده است. این یعني قرار نیست به ازاي هر نفر یک میلیون 
واریز شود و سقف یک میلیون تومان هم احتمالا نصیب 

خانوارهاي پنج نفره خواهد شد.
۲   بازپرداخت وام مورد اشاره حسن روحاني در مدت 
2۴ ماه انجام مي شود و قرار است اقساط به تدریج از حساب 
یارانه خانوارها کم شود. این یعني دریافت کننده وام براي 

مدتي یارانه ماهانه خود را پیش خور کرده است.
3   رئیس جمهــوري گفته، تلاش مي کنــد وام را در 
روزهاي باقیمانده از فروردین مــاه پرداخت کند اما اگر 
این وعده عملي نشــد، وام در اردیبهشت ماه به  حساب 

مشمولان واریز خواهد شد.

4    یک منبع آگاه در سازمان برنامه و بودجه کشوري 
درباه جزئیات طرح گفتــه، خانوارهاي یارانه بگیر این وام 
را در قالب اعتبار خریــد دریافت مي کنند. او تاکید کرده 
که جزئیات و نحوه پرداخت در حال تدوین اســت و چیز 
بیشتري مشخص نیست. اعتبار خرید یعني پول را فقط 

مي توان براي خرید مایحتاج ضروري استفاده کرد.
5   مهم اســت بدانید میزان اعتبــار، وام یا هر چیزي 
دیگري که قرار است به حســاب سرپرستان خانوار واریز 
شــود، با وام یک تا دومیلیون توماني وعده داده شــده به 
صاحبان کسب و کار هاي آسیب دیده از کرونا مثل رانندگان 
تاکسي، اتوبوس، میني بوس، دستفروشان و کارگران فصلي، 
متفاوت است. همچنین به رقم یارانه سه مرحله اي 2۰۰ تا 
6۰۰هزار توماني که گفته بودند به اقشار آسیب پذیر و بدون 

درآمد تعلق مي گیرد، ارتباطي ندارد. 
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اشکودا هم به صف مبارزه پیوست

خودروساز اهل جمهوری چک تعدادی از محصولاتش را با تبدیل به آمبولانس تحویل 
نهادهای مبارزه کننده با ویــروس کرونا داد. این خودروها کــه برخی از آنها تحویل 
سازمان های خیریه در انگلستان شــده اند، در انواع کودیاک و کودیاک RS بوده که از 
موتور توربو دیزلی 236 اسبی بهره برده و جای زیادی برای حمل مسافر و بیمار دارد. 
به لطف کیفیت بالای ساخت و قدرت موتور، این آمبولانس می تواند به خوبی از عهده 
وظایف سختش برآید. اشکودا که مدت هاست در زمینه خیریه فعالیت دارد، مدل دو 
دیفرانســیل کودیاک را که یکی از پرفروش ترین خودروهای این رده از بازار است به 
امکانات مخصوصی مجهز کرده. به مدد همین تجهیزات و امتیازات دیگری که کودیاک 
دارد، این خودرو توانســته از بدو تحویل بیش از 10 هزار مایــل حرکت کرده و 600 
ماموریت ترکیبی را با نهایت دقت انجام دهد. اشــکودا در یک دهه اخیر جزو بهترین 

برندهای صنعت خودرو جهان از نظر رشد کیفی بوده است.

بازگشت سیلورادو به رتبه دوم

غول آهنی شورولت قصد ندارد قافیه را ببازد. با اینکه سال 2019 سال بسیار بدی 
برای شورولت سیلورادو بود اما این محصول سال 2020 را حداقل بهتر از دوج رام 
شروع کرده است. بررسی عملکرد خودروسازان آمریکایی در فصل بهار 2020 نشان 
می دهد بهترین عملکرد فروش در بازار خودرو آمریکا به ترتیب متعلق به سه خودرو 
فورد اف150، شورولت سیلورادو و دوج رام است. نشریه آمریکایی موتور اتوریتی 
با اشاره به بازگشت سیلورادو نوشته است: به رغم شــیوع ویروس کرونا این وانت 
شورولت است که توانسته بر رقیب دیرینه خود غلبه کند و با کمک برادرزاده اش از 
برند جمس، بیشترین سهم بازار را از مهمترین بخش فروش کسب کند. در طول 
سه ماهه نخست ســال جاری، فروش خانواده قابل  احترام فورد سری F با کاهشی 
13,1 درصدی نسبت به مدت مشابه سال قبل به 186,562 دستگاه رسیده است. 
بااین  حال این رقم هنوز به اندازه کافی زیاد هست که همچنان فورد عنوان فروش 
بیشــترین پیکاپ با یک برند را در اختیار داشته باشــد؛ اما  از لحاظ فروش کلی 
پیکاپ های فول سایز، جنرال موتورز می تواند بسیار خوشحال باشد زیرا مجموع 
فروش شورولت سیلورادو و جی ام سی سی یرا طی سه ماه اول امسال به 196,707 
دستگاه رسیده که بیشتر از فروش فورد سری F است. فروش دوج رام هم 128 هزار 

و 802 دستگاه بوده که رشدی 7 درصدی را نشان می دهد. 

حالا نوبت SF موتورز است

بازار خودروهای الکتریکی هر روز پذیرای نیروی تازه ای است و موفقیت های تسلا 
موجب شده تا استارتاپ های بسیاری با هدف تولید خودروهای برقی وارد گود شوند. 
چندی پیش از نیو، سپس فارادی فیوچرو و اخیرا کارما حرف زدیم و امروز هم شاهد 
رونمایی از محصولات تازه SF موتورز هستیم. شرکت نوظهوری که علاوه بر معرفی 
دو خودرو کاملا مدرن و الکتریکی در نظر دارد پلتفرم ابداعی خود برای ســاخت 
خودروهای الکتریکی بردبلند را در معرض فروش قرار دهد. کاری که چندی پیش 
کارما هم انجام داد و مشتریان بســیاری در بازار جهانی دارد. اس اف موتورز که دو 
محصول SF 5 و SF 7 را در سبد تولید دارد، اعلام کرده این دو خودرو به ترتیب 84 
اسب بخار قدرت، 250 کیلومتر سرعت و 485 کیلومتر برد داشته و قادرند ظرف 
3,5 ثانیه به سرعت 100 کیلومتر در ساعت دست یابند. استفاده از باتری های 90 
کیلووات ساعتی کمک کرده تا خودروهای SF موتورز به خوبی قادر باشند شتاب 

هیجان انگیز محصولات برقی را به سرنشینان بچشانند. 

     دنده معکوس

   نیش ترمز

      داشبورد

روگ، ایکس تریل یا زشــت! این نامی اســت که 
نیسان در سطحی وســیع روی محصول کوچک و 
اقتصادی خود نصب می کند و ســالانه بین 700 تا 
800 هزار دســتگاه از آن را در سرتاســر جهان به 
فروش می رساند. ایکس تریل که در سه سال گذشته 
حدود 3 تا 4 هزار دستگاه نیز در ایران فروش داشته، 
کراس اووری است بادوام و محکم که گرچه زیبایی 
و امکانات خودروهای کره ای یا ژاپنی یا فرانســوی 
را ندارد ولی کاملا قابل اطمینان است و به واسطه 
همین بی دردسر بودن از چشم خریداران نمی افتد. 
فقط در همین نسل ســوم طی حدود هفت سال 
توانسته نزدیک به پنج میلیون دستگاه فروش داشته 
باشــد. رقمی که ابدا کم نیست و خبر از محبوبیت 
جهانی ایکس تریل می دهد. این خودرو حالا با این 
طرح و قیافه که گویا به مدل نهایی شباهت بالایی 

دارد، قرار است به خط تولید بیاید.
خب تجربه نشان می دهد ایکس تریل محصولی 

اســت برای خانواده ها و افرادی که سرشان 
به کار خودشان گرم است! در واقع این 

خودرو نه زیبایی رنــو کولئوس و نه 
چســت و چابکی تیگــوان را دارد و 
برخلاف فارستر محصول سوبارو ، قادر 
به آفرود نیست. بنابراین شما هنگام 
خرید آن باید خــود را برای مصرف 
اندک، صدای پایین، مواد ارزان قیمت 

اتاق و البته موتوری نسبتا کند آماده کنید. چیزهایی 
که در نسل فعلی بعد از تجربه سواری  با نسخه پایه 
و نیوفیس بــرای خریدارانش در ایــران هم محرز 
شــد. خب ببینیم این خودرو که فعلا در ایران در 
نسخه های 2018 حدود یك میلیارد تومان قیمت 
دارد، قرار اســت با چه تغییراتی به دست مشتریان 
برسد؟ اصلا نیســان قصد دارد تغییری در ماهیت 
این خودرو پرفروش بدهد یا اینکه فقط رنگ چشم و 
طرح کت و شلوار ایکس تریل قرار است عوض شود؟

بر همان مدار همیشگی
بررســی این دو رندر و مجموع اطلاعاتی که برند 
نیســان از نســل تازه ایکس تریل طی یک سال 
گذشته منتشــر کرده گویای یک موضوع است. 
اینکه خریــداران از ایکس تریــل و ویژگی هایش 

راضی هســتند و بهتر است نســل جدید خیلی 
عجیب و تازه نباشــد! خب این یعنی ترکیب فنی 
خودرو با اندکی تغییر ظاهری قرار است دوباره به 
خورد خریداران داده شود. البته به نظر می رسد در 
مقایسه با ایکس تریل نیوفیس 2018 که در ایران 
هم نســخه های معدودی از آن وجود دارد، نسل 
تازه یک پسرفت واقعی است. فقط کافی است فرم 
پویاتر جلوپنجره و چراغ های نسخه نیوفیس نسل 
سوم را با جلوپنجره خودرو مفهومی فعلی مقایسه 
کنید تا ببینید نیسان تنها قادر است بر حجم زشتی 
پوزه خودروهایش بیفزاید! ما ضد نیسان نیستیم اما 
چیزی که در تصویر می بینیم اصلا خوشایند نیست 
و به قول نویسنده مجله موتور1 آمریکا شاید مثل 

کیک داغ خوب بفروشد اما اصلا قشنگ نیست!
شواهدی وجود دارد که نســخه در حال آزمایش 
ایکس تریل 2021 در برزیل دیده شــده و زیبایی 
خیره کننده ای داشــته اما این رندر کــه به مدل 
واقعی بسیار نزدیک  اســت، چنین احساسی را 
به خریداران انتقال نمی دهد. البته از ســال 
2000 که خــودرو ایکس تریل متولد 
شده، نیسان هیچگاه محصول زیبایی 
را با این نام روانه بازار نکرده و صرفا در 
پی فروش بیشتر بوده است. آیا زمان 
تغییر فرارسیده است؟ باید منتظر 

ماند و دید.

گویا نیسان در تدارک معرفی نسل چهارم نیسان ایکس تریل است و شواهد موجود حکایت از این 
دارد که طراحی این کراس اوور ژاپنی بر مدار زشت بودن می چرخد!

درهمچنانبرهمانپاشنهمیچرخد
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crx، گنجشک ژاپنی 
نگاهی به کوپه ژاپنی دل سول  که بعد از 25 سال هنوز هم زیباست

قبلا درباره کوپه ژاپنی crxدل ســول چیزهایی نوشته ایم. خودروی دو 
سرنشین دیفرانسیل جلویی که موتور آن نیز در جلوی خودرو قرار داشت و 
به لطف وزن سبک و ابعاد کوچک، قرار بود رانندگی لذت بخشی را با قیمت 
نسبتا پایینی ارائه کند. هوندا که در دهه 90 از موفقیت مزدا MX-5 میاتا 

ناراحت بود، با هدف رقابت با این برند، دل سول را روانه بازار کرد. 
محصولی که پای آن به ایران هم باز شد و تعدادی از آنها را بعد از گذشت 
25 تا 30 سال همچنان می توان در شهر دید. این نمونه سرخ رنگ یکی 
از سالم ترین نمونه های به جا مانده از دل سول است که تنها در یک نسل 
تولید شد. بررسی هفت صبح نشــان می دهد این رودستر در سال 1992 
در اروپا و آسیا معرفی و یک سال بعد از آن، به بازار آمریکا هم عرضه شد. 

دل سول در طول عمر خود فقط در کارخانه هوندا واقع در منطقه سوزوکا 
در ژاپن تولید شــد و سواری خوبی داشت. دل ســول که بر اساس هوندا 
سیویک ساخته شده بود، از پیشرانه های کوچک 1,5 و 1,6 لیتری سود 
می برد و به غیر از جعبه دنده پنج سرعت دستی، در نسخه های گران تر به 
جعبه دنده چهار سرعته اتوماتیک مجهز بود. با اینکه سقف دل سول جمع 
می شد ولی این خودرو در واقع یک کانورتیبل واقعی نبود و از یک سقف 
سخت جداشدنی و همچنین شیشه های عقب جمع شدنی )این خودروها 
به تارگا تاپ معروف بودند ( بهره می برد.چیزی که کار با آن را برای مواقع 
ضروری سخت می کرد. امروز که به عقب برمی گردیم، حتی ماهم دل سول 
را خودرویی ناشیانه تلقی می کنیم اما این محصول مسلما بدترین خودرو 
اسپورت دهه 90 نبود. در واقع می شد آن را از خودروهای سرگرم کننده 
با فرمان پذیری دقیق، ترمز خــوب و قدرت کافی برای جاده های پرپیچ و 
خم حساب کرد که تکلیف سازنده اش مشخص نیست. عده زیادی آن را 
به نفس تازه ای که در خط تولید خســته کننده و معمولی هوندا در اوایل 
و اواسط دهه 90 میلادی دمیده شده بود، توصیف می کردند. عده ای اما 

مدام توی سر دل سول می زنند. این عده حق داشتند.
اولین مســئله مربوط به نحوه تولید بود. ســقف پیچیده تارگای خودرو، 
سر و صدای زیادی از خود تولید می کرد و به اندازه کافی مستحکم نبود. 
همین موضوع باعث شد که بعد از دو مدل اولیه، مشتریان زیادی به سمت 
نسخه های جدید دل سول نروند. مشکلات کوچک دیگری نیز باعث شد 
که در سال 1996 شایعه شود که هوندا قصد متوقف کردن تولید دل سول 
را دارد اما مسئولین این شرکت تصمیم گرفتند که حداقل برای یک سال 
دیگر، این خودرو به فروش برسد و البته در ادامه خودشان متوجه شدند 
که این تصمیم چندان عاقلانه نبود زیرا تنها 5603 دســتگاه دل سول در 
سال 1997 فروخته شد. مشتریان زیادی نیز به کیفیت پایین قطعات و 
مواد اتاقک خودرو معترض بودند. دل سول به عنوان یک خودروی معمولی 
ژاپنی، از اتاقکی عادی با طراحی بسیار ســاده بهره می برد اما این اتاقک 
ویژگی ها و تجهیزات خودروهای اسپورت زمان خودش را هم نداشت. این 
موضوع در نسخه های استاندارد خودرو حتی بدتر هم می شد زیرا نسخه 
پایه خودرو از آینه های کناری برقی، کیسه های هوای سرنشینان و حتی 
فرمان هیدرولیک در سه مدل اول خودرو بهره نمی برد. همانطور که گفته 
شد، با وجود همه این اشکالات، دل سول بدترین خودروی اسپورت زمان 
خودش نبود و از ویژگی های خوب زیادی هم بهره می برد. عده زیادی هنوز 
از آن به عنوان یک جایگزین خوب و ارزان برای مزدا MX-5 یاد می کنند 
و بعضی هم حتی معتقدند ترمز و فرمان پذیری دل سول، از محصول مزدا 
هم بهتر بود. چراغ عمر این خودرو به واسطه همین وضعیت متناقض در 

همان نسل اول خاموش شد.
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چین برقي سازان 
را از ياد نمي برد

چیــن یارانــه و معافیت هــای مالیاتــی خریــد 
خودروهایی با انرژی های جدید را دو ســال دیگر 
تمدید می کند اما کارشناسان صنعت خودرو ادعا 
می کنند ایــن تصمیم احتمالًا تأثیــری روی بازار 
نخواهد گذاشــت. با اینکه از سال گذشته میلادی 
دولت دونالد ترامپ محدودیت هایی را برای اعطای 
یارانه به خریداران خودروهــای برقی وضع کرده 
و در برخی ایالت ها کل یارانه را قطع نموده اســت 
اما چینی ها کماکان مصرند با اعطای یارانه ســطح 
تولید و مصرف ایــن قبیل محصــولات را در بازار 
داخلی افزایش دهند. این در شــرایطی اســت که 
برخی بازارهای اروپایی نظیر انگلستان هم قیودی 
را برای اعطای یارانه به خریداران خودروهای برقی 
و پلاگین هیبرید وضع کرده اند. چینی ها اما اعتقاد 
دارند از این راه می توانند هم به توسعه این صنعت 
اســتراتژیک در چین کمک كننــد و هم براوضاع 
نابسامان زیســت محیطی کلانشــهرهایی چون 

شانگهای سروسامان دهند.
البته چندی پیش برخی رسانه های چینی اخباری 
از قطع یارانه ها و مشــوق های مالیاتی خودروهای 
الکتریکی در ســال جاری منتشــر کرده بودند اما 
اعلام رســمی تداوم حمایت از این بخش از سوی 
مقامات دولت چین نشــان داد چین کماکان روی 
توسعه خودروســازی الکتریکی تمرکز دارد. گویا 
با توجه به وضعیت فعلی بازار و شــرایط رکودی، 
دولت این کشور تصمیم گرفته کمک های یارانه ای 
را تا ســال 2022 تمدید کنــد. یارانه های فعلی 
برای خودروهایی با انرژی هــای جدید به ازای هر 
خودرو برابر با 25 هزار یــوان )3531 دلار( بوده و 
خریداران همچنین از تخفیف 10 درصدی مالیات 
خرید بهره مند خواهند شــد. مدیــر فروش گروه 
Yiyou Auto Service در شانگهای می گوید: 
مصرف کنندگان انتظار افزایش یارانه ها را داشتند 

اما تمدید یارانه های فعلی تأثیر چندانی روی بازار 
نخواهد داشت.

اقتصاد چین طی چهار دهه گذشته کمترین رشد 
اقتصادی را تجربه می کند و فــروش خودروهای 
جدید در این کشــور نیز با توجه به شیوع ویروس 
کرونا سومین سال متوالی با افت روبه رو شده است. 
مصرف کنندگان چینی پیش از شــیوع کرونا نیز با 
احتیاط در بازار حضور داشتند زیرا بین این کشور 
و آمریکا جنگ تجاری وجود داشــت. درحالی که 
برخی خبرها حاکی از کاهش شیوع کرونا در چین 
هســتند اما انتظار نمی رود تولید و فروش خودرو 
در این کشور خیلی بهبود یابد. یکی از تحلیلگران 
صنعت خودرو می گوید: افت فروش خودرو در بازار 
چین خیلی قابل پیش بینی نیســت. کووید 19 به 
همه گیــری جهانی تبدیل شــده و کاهش حضور 
خریداران در بازار اجتناب ناپذیر است. سال پیش 
بود که فروش خودرو در این کشــور پهناور با افت 

8,2 درصدی به مرز 25,8 میلیون دستگاه سقوط 
  TRWکرد. ژی لو از مشاوران شــرکت مهندسی
درباره تاثیر کرونا روی صنایع خودروســازی چین 
می گوید: »این ویروس شیوع بسیار سریعی داشته 
و خودروســازان را مجبور به توقف فعالیت هایشان 
کرده اســت. این بیماری بیش از پیش روی بازار 
تأثیر خواهد گذاشــت و باعث اختلال در زنجیره 
تأمین هم خواهد شــد.« البته برخی هم معتقدند 
چین به زودی به مدار تولید باز می گردد. نمونه آن 
گزارش امروز موسســه مک کینزی درباره احیای 
اقتصاد چین در فصل اول ســال 2021 اســت که 
صنایع خودروسازی چین هم از این موضوع منتفع 
خواهند شد. خودروسازانی نظیر جیلی، بی وای دی، 
بایک،  بائوجون و سایک هم اینک محصولات برقی 
بســیاری را در خط تولید دارند که تا انتهای سال 
2022 می توانند به کمک یارانه دولت چین آنها را 

به مشتریان داخلی به قیمتی ارزان  تحویل دهند.

سقوط آزاد فروش خودرو در بازارهای بزرگ ادامه دارد. پس از بازار چین و آلمان حالا گويا فروش خودرو در انگلستان 
هم با وضعیتی بحرانی روبه رو شده و به دلیل کرونا طی ســه ماه حدود 44 درصد افت کرده است. آمارهای انجمن 

تولیدکنندگان و فروشندگان خودرو نشان می دهد فورد فیستا کماکان محبوب ترين خودرو بازار اين کشور است.

پژو وام می گیرد
خانواده مالک گروه پژو که سال هاست در پشت پرده 

مدیریت این گروه صنعتی معظم را برعهده دارد، از تلاش 
برای دریافت یک وام 3.3 میلیارد دلاری جهت حل 

معضلات ناشی از بحران کرونا خبر داد. طبق گزارشی که 
اخیرا روزنامه آمریکایی نیویورک تایمز منتشر کرده، به 

دلیل اینکه خطوط تولید پژو در چین، اروپا و آسیا مستقیما 
از ناحیه کرونا ضربه دیده  است، شرکت درصدد دریافت 

تسهیلاتی برای جبران برخی از ضرر و زیان های غیرمنتظره 
است. هنوز مشخص نیست کدام بانک یا موسسه اعتباری 

قرار است این وام کلان را به پژو اختصاص دهد اما با توجه به 
سقوط اعتبار پژو و شش خودروساز دیگر اروپایی از سوی 
موسسه مودی، کار شیر فرانسوی برای اخذ این تهسیلات 
چندان ساده نیست. این وام قرار است در یک دوره زمانی 

کوتاه مدت با دو فرصت تنفس به پژو پرداخت شود.
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1   با گذشت نزدیک به شش ماه از شروع ناآرامی ها در لبنان، 
این کشور مسیر متفاوتی را نسبت به دیگر کشورهای درگیر با 
بحران طی کرده است. با وجود اینکه  سیاست ورزی فعلا در این 
کشور با بن بست روبه رو شده اما مقامات لبنانی تلاش می کنند 
تا ضرر و زیان وارد شده به اقتصاد را جبران کنند. به نظر می رسد 
که را ه حلی که این کشــور در پیش گرفته آینده سیاسی آن را 
هم تاحدودی مشخص کند. چرا که حالا بیروت نیازمند گرفتن 
کمک های مالی کلان از دیگر کشورهاســت تــا بتواند از پس 

هزینه های جاری برآمده و بدهی هایش را هم پرداخت کند. 
2   حســن دیاب نخســت وزیر لبنان اعلام کرده کشورش 
قادر به پرداخت بدهی های اقتصادی خود نیست. حسن دیاب، 
نخست وزیر لبنان در یک سخنرانی تلویزیونی اعلام کرد ذخیره 
ارزی کشورش به »سطحی بحرانی« رسیده، به همین دلیل قادر 
به پرداخت بیش از یک میلیارد دلار بدهی که قرار است امروز 

19 اسفند )نهم مارس( پرداخت شود، نیست.
به گزارش دویچــه وله، بدهی های لبنان بیــش از ۸۰ میلیارد 
دلار اعلام شده که برابر با 1۷۰ درصد تولید ناخالص ملی این 
کشور است. موسسه اعتبارسنجی »استاندارد و پور«، لبنان را 

بدهکارترین کشور خوانده است. او همزمان با اعلام این امر از 
سیاستمداران و مردم خواســت تا با وحدت ملی  به جنگ این 
وضعیت بروند. اما براساس نظر ناظران، وحدت هر چند می تواند 
لبنان را از مشکلات اجتماعی و افزایش بحران اقتصادی نجات 
دهد اما قادر نیســت بدهی هــای کنونی را بپــردازد و بحران 
اقتصادی فلج کننده ای که این کشــور را درگیر کرده، نیازمند 
تدابیر اقتصادی و کمک گرفتن از صنــدوق بین المللی پول یا 

دیگر کشورهاست.
3   مهم ترین راه حل برای عبــور از وضعیت فعلی در لبنان 
پیوســتن مجدد این کشــور به صنــدوق بین المللــی پول و 
ســازمان های بین المللی اســت اما برخی کارشناســان ورود 
مجدد این کشــور به چرخه های این چنینی را با کاهش رشد 
اقتصادی لبنان و افتــادن آن در راه بی پایان بازپرداخت وام ها 
یکی می دانند. یک موسسه مالی بین المللی می گوید لبنان به 
منظور کاهش نرخ بهره، خصوصی سازی در جهت تامین فضای 
مالی مناسب به ۸.۵ میلیارد دلار وام از صندوق بین المللی پول 
نیاز دارد. با همه اینها اما هنوز دولت از صندوق بین المللی پول 

درخواست کمکی نکرده است.
4   دولت حســن دیاب که پایه های آن از نظر سیاسی هنوز 
هم چندان محکم نیست در ابتدا پیشنهاد کرد به منظور جلب 
اعتماد بین المللی 1.2 میلیــارد دلار از 31 میلیارد دلار بدهی 

اوراق یوروباند سررســید شــده خود را پرداخت کند. این در 
حالی ســت که بانک مرکزی لبنان بابت بدهی ۵2.2 میلیارد 
دلاری خود در قالب ســپرده های ارزی و سرمایه گذاری تحت 
فشــار اســت. نگرانی های زیادی  وجود دارد کــه بحران های 
اقتصادی بــار دیگر مردمی که از این وضعیت آســیب دیده یا 
در آینده آســیب خواهند دید را علیه دولت و سیاست های آن 
بشوراند. به ویژه آنکه چشم انداز روشنی نسبت به بهبود وضعیت 

کنونی وجود ندارد.
5   اوضاع نابسامان اقتصادی و وضعیت اضطراری لبنان در 
پی شیوع کرونا باعث شد تا رئیس جمهوری لبنان از نمایندگان 
کشورهای عضو گروه بین المللی پشتیبان لبنان برای حضور در 
نشستی در بیروت دعوت کند. بحرانی که از نظر مالی دولت را به 
خود درگیر کرده، با بحران مالی در طی سال های جنگ داخلی 
این کشور برابری می کند. میشل عون  تصریح کرده: با توجه به 
خطیر بودن اوضاع مالی کنونی و پیامدهای اقتصادی چشمگیر 
بر شــهروندان لبنانی و افراد مقیم و آوارگان، برنامه اصلاحات 
ما به حمایت مالی خارجی به ویژه از ســوی کشورهای دوست 

و گروه بین المللی حمایت از لبنان نیاز خواهد داشت و این امر 
برای انجام پرداخت ها و توسعه بخش های حیاتی ما لازم است. 
ما به صورت گســترده بر حمایت مالی بالغ بر 11 میلیارد دلار 
که در کنفرانس سیدر قول آن داده شد، حساب باز می کنیم که 
این حمایت به صورت اساسی برای سرمایه گذاری در پروژه های 

زیرساختی اختصاص خواهد یافت.
6   در اسفند ماه پایگاه خبری العربی الجدید گزارش داد که 
»دوروتی شیا« سفیر جدید آمریکا در لبنان روز جمعه در دیدار 
با »حسن دیاب« نخست وزیر لبنان، به وی ابلاغ کرده که شرط 
کمک واشنگتن برای غلبه بر بحران اقتصادی این کشور، فاصله 
گرفتن دولت او از حزب الله اســت. نگرانی همیشگی در لبنان 
این است که چطور نیازهای مالی این کشور که از منابع زیادی 
برخوردار نیست و اقتصادش به ویژه بعد از دهه ها جنگ داخلی 
آسیب دیده، دولتمردان را تبدیل به نیروهای کشورهای دیگر 
می کند. پیش از این عربستان و آمریکا تجربه موفقی در به راه 
آوردن سیاستمداران این کشور با توجه به بحران های اقتصادی 

آن داشته اند. 

شلیک پنج موشک به یک شرکت نفتی 
آمریکایی در بصره عراق

یک منبع امنیتی عراقی گزارش کرد، پنج موشــک به یک شرکت 
آمریکایی در »بصره« )جنوب عراق( شلیک شده است. او همچنین 
خبر داد که منابع امنیتی محل پرتاب موشک ها را کشف کرده اند و 

تحقیقات در این خصوص کماکان ادامه دارد.
یک منبع امنیتی در عراق از شلیک پنج موشک به یک شرکت نفتی 

آمریکایی خبر داد.
این منبع در گفت وگــو با وبگاه خبری »بغداد الیوم« روز دوشــنبه  
گزارش کرد که پنج موشک به سوی شرکت آمریکایی »هالبرتون« در 
غرب استان »بصره« شلیک شده است. به گفته این منبع امنیتی، این 
شرکت در میدان های نفتی غرب بصره قرار دارد. او همچنین خبر داد 
که منابع امنیتی محل پرتاب موشک ها را کشف کرده اند و تحقیقات 
در این خصوص کماکان ادامه دارد. این منبــع ادامه داد که یکی از 
موشک ها در نزدیکی چاه نفتی »2۰« برخورد کرده که از بزرگترین 

چاه های نفتی عراق به شمار می رود.
در همین ارتباط، وبگاه خبری »شفق« نیز به نقل از منبعی امنیتی 
گزارش کرد که کارکنان آمریکایی این شــرکت پیشتر از آن خارج 
شدند و تنها کارکنان عراقی در این شرکت حضور داشتند. در مدت 
اخیر و بعد از آنکه آمریکا در اقدامی تروریستی، سردار قاسم سلیمانی 
فرمانده نیروی قدس ســپاه ایران و ابومهدی المهندس نایب رئیس 
سازمان الحشد الشــعبی را ترور کرد، تنش میان گروه های عراقی با 
آمریکا بالا گرفته اســت. هر چند الحشدالشعبی تاکنون هیچ اقدام 
نظامی علیه آمریکا نکرده، در مدت اخیر افراد ناشناس محل حضور 
نظامیان آمریکا در چند پایگاه نظامی در عراق را هدف موشک قرار 

داده اند.
در پی این تنش ها آمریکا از چندین پایــگاه نظامی در عراق خارج و 
نیروهای خود را به پایگاه هوایی عین الاسد در غرب عراق منتقل کرده 
است. بسیاری از احزاب سیاســی و گروه های نظامی در عراق تأکید 
کرده اند که بر اســاس مصوبه پارلمان عراق، دولت عراق باید هر چه 

سریع تر از نظامیان آمریکایی بخواهد که این کشور را ترک کنند.

لبنانچطورمیتواند
بربحرانمالیغلبهکند؟

شش نکته در مورد مشکلات اقتصادی لبنان که سرنوشت این کشور را 
نامعلوم کرده است

 
  ماجراها

سلبریتی های رای  جمع کن!
رامتین لطیفی | ســلبریتی ها از ســال 192۰ و با 
حمایت لیلیان راسل، ســتاره آن روزهای سینمای 
آمریکا از نامــزدی وارن هاردینگ همیشــه بخش 
جدانشدنی انتخابات ها بوده اند. حمایت و فعالیت های 
تبلیغاتــی دین مارتین بــرای جــان.اف کندی در 
انتخابات ســال 196۰ که بســیار هم موثر واقع شد 
تاثیر ســلبریتی ها در نتیجه انتخاب را بیش از پیش 
مهم کرد تا ســلبریتی ها به یکــی از ملزومات اصلی 
تبلیغات انتخاباتی بدل شوند. شــاید تاریخی ترین 
تاثیر یک ســلبریتی در نتیجه تمامی انتخابات های 
دنیا را بتوان حمایت تمام قد اپــرا وینفری از باراک 
اوباما دانســت که ابتدا میلیون هــا رای و میلیون ها 
دلار را به ســمت کمپین انتخاباتی اوباما روانه کرد و 
سپس او را به کاخ سفید رساند. البته ناگفته نماند که 
حمایت ســلبریتی ها تیغ دولبه ای است که همیشه 
حمایت شــان هم به نفع نامزدهــای انتخاباتی تمام 
نشده و گاهی تاثیر مخرب و منفی داشته است مانند 
حمایت اسنوپ داگ از هیلاری کلینتون در انتخابات 

2۰16 که موجب ریزش آرای او شد. 
از این رو هر نامزد انتخاباتی ســعی می کند لشکری 
از سلبریتی های خوشــنام و محبوب را در کمپین 
خود جمع کند تا بتواند روی برد تبلیغاتی آن ها در 
شــبکه های اجتماعی و فضای مجازی و نیز قدرت 
چانه زنی آن ها با شــرکت های بزرگ جهت حمایت 
مالی از کمپین هــای  انتخاباتی بهره ببرد. همچنین 
تجربه نشان داده است ســلبریتی ها می توانند یک 
شبه نتایج انتخابات را عوض کنند مثلا حمایت اپرا 
وینفری از هیلاری کلینتون در انتخابات درون حزبی 
دموکرات ها 2۰16 سبب شد در روزهای آخر برنده 
انتخابات از برنی سندرز به هیلاری کلینتون تغییر 

کند، پس نباید سلبریتی ها را دست کم گرفت.
ســلبریتی های مهم در این دوره از انتخابات از چه 

نامزدی حمایت کردند؟

  برنی سندرز
سندرز توانســته افراد مشــهور و محبوب بیشتری 
نســبت به بایدن و ترامپ دور خود جمع کند و باید 

اعتراف کرد سندرز بین ســلبریتی ها محبوب تر از 
سیاست مدارها است.

کارگردانان: فرانک دارابونت، مایکل مور، اسپایک 
لی، دیوید لینچ، الیور استون

بازیگران: خواکین فینیکس، تیم رابینز، ســوزان 
ساراندون، جین فوندا، ست مک فارلین

کمدین ها: ماز جبرانی
ورزشکاران: کریم عبدالجبار

خواننده ها، نوازنده ها و گروه های موسیقی:  راجر 
واترز، رد هات چیلی پپــرز، گیرین دی، کاردی بی، 
مایلی ســایرس، جو ســاتریانی، هانس زیمر، آریانا 

گرانده

  جو بایدن
تیزرهای تبلیغاتی گســترده بایدن در تلویزیون که 
خرج زیادی هم برای کمپین او تراشــیده است در 
مقابل سندرزی که تیزر تبلیغاتی در تلویزیون ندارد 
حاکی از ضعف کمپین بایدن در جذب سلبریتی ها 
است. تنها چند سلبریتی مهم از جو بایدن حمایت 

کردند.
بازیگران: لئوناردو دی کاپریو، تام هنکس

نویسنده: جورج آر آر مارتین
خواننده: شر

  ترامپ
دونالد ترامپ همانطــور که در عرصه سیاســت و 
پایبندی به اصول و منش سیاسی از نوادر تاریخ است، 
در مدیریت کمپین انتخاباتی خود هم منحصر به فرد 
است. در کمپین ترامپ خبری از چهره های مشهور 
مهم نیســت و باید گفت او بیشتر ســعی در جلب 
حمایت افراد جنجالی و پرطرفدار اما بدنام دارد. در 
دوره گذشته هم تنها ســلبریتی مهمی که از ترامپ 
حمایت کرد کلینت ایســتوود بــود. در این دوره او 
حمایت ایستوود را نیز از دست داد و تنها به دو حامی 

او می توان اشاره کرد. 
خواننده: کانیه وست

ورزشکار: مایک تایسون

  گالری     

دیدن این تصاویر 
از نیویورک، شهر 

ثروتمند و مهم 
آمریکا، شاید 

عجیب ترین اتفاقات 
این روزها باشد. 

مثل این تصویر از 
بیمارستان وایکوف 

در بروکلین نیویورک 
که در آن، اجساد 

افراد متوفی بر روی 
برانکارد به خارج از 

بیمارستان منتقل 
می شوند. )عکس: 

رویترز(

و این هم 
روزنامه تایمز، 
چاپ لندن که 
بستری شدن 

بوریس جانسون، 
نخست وزیر 

بریتانیا در 
بیمارستان را 

روی جلد برده 
است. 

وال استریت 
ژورنال در تیتر 

یک خود از هفته 
تلخ در آمریکا 
سخن گفته که 
احتمالا در آن 

ده ها هزار نفر بر 
اثر کرونا از بین 

خواهند رفت. 

این تصویر را 
هم از نیویورک 

ببینید که یک ناو 
بیمارستانی ارتش 

آمریکا را نشان 
می دهد که در این 

شهر پهلو گرفته 
و مشغول ارائه 

خدمات درمانی به 
مردم است.

سایت  نگار جهان

1   روند کاهش آمار در اسپانیا، ایتالیا، آلمان و نیویورک؛ 
در اسپانیا، دومین کانون بزرگ بیماری بعد از ایتالیا، آمار مرگ 
برای چهارمیــن روز متوالی کاهش یافت و امیــد به اینکه این 
کشور اوج شیوع را از سر گذرانده باشد بیشتر شد. آخرین آمار 
اسپانیا از مرگ 63۷ نفر خبر می دهد که کمترین آمار روزانه در 
دو هفته اخیر است. دیروز این رقم 6۷۴ نفر و پنجشنبه گذشته 
9۵۰ نفر بود. شمار مبتلایان به کرونا در اسپانیا از 13 هزار نفر 
گذشته است. ایتالیا دیروز از مرگ ۵2۵ نفر در 2۴ ساعت خبر 
داد که پایین ترین میزان مرگ در اثر کرونا از حدود 1۷ روز پیش 
)19 مارس( بوده است. آلمان دوشنبه، 6 آوریل، 1۸ فروردین 
اعلام کرد برای چهارمین روز متوالی، شاهد کاهش آمار روزانه 
مرگ و ابتلا بوده است. تیم فوتبال بایرن مونیخ آلمان هم اعلام 
کرد از امروز تمریناتش ر از سر می گیرد اما از هوادارانش خواست 
که از حضور در محل تمرین  خودداری کنند. لیگ فوتبال آلمان 
تا دستکم آخر آوریل تعطیل شده است. نیویورک کانون شیوع 
کرونا در آمریکا با بالاترین آمار مرگ و ابتلا، دیروز از کم شدن 
موارد جدید و آمار مرگ خبر داد. دونالد ترامپ، رئیس جمهوری 
آمریکا کاهش آمار نیویورک را نشــانه ای مثبت دانست و گفت 
این مانند نوری در انتهای یک تونل تاریک است. او هشدار داد 
موارد مرگ در آمریکا تا قبل از رســیدن به اوج شــیوع، بیشتر 

خواهند شد. 

2   اتریش محدودیت ها را کم می کند؛ دولت اتریش اعلام 
کرد در نظر دارد پس از عید پاک محدودیت های وضع شده در 

این کشور به دلیل شــیوع ویروس جدید کرونا را کاهش دهد. 
سباستین کورتس، صدراعظم اتریش روز دوشنبه گفت هدف 
دولت این کشور لغو مرحله به مرحله محدودیت ها ست. دولت 
اتریش از روز 1۵ مارس )2۵ اسفند( قرنطینه سراسری در این 

کشور را به اجرا گذاشته است. 

3   افزایش شاخص سهام در بازار اروپا و آسیا؛ خوش بینی 
از کاهش مرگ و میر ناشــی از ابتلا به ویروس کرونا در ایتالیا، 
اسپانیا و فرانسه موجب شد تا بازارهای سهام اروپا در معاملات 
روز دوشنبه بالاترین رشــد خود را طی دو هفته گذشته تجربه 
کنند. شــاخص قیمت سهام 6۰۰ شــرکت فعال در 1۷ کشور 
اروپایی با آغاز داد و ســتدهای روز دوشــنبه بیش از 3 درصد 
افزایش یافت. این رشد بیشــتر تحت تاثیر افزایش بهای سهام 
خودروسازان و شرکت های حمل و نقل، خدمات مسافرتی و بیمه 
بود و بخشی از سقوط 2۷ درصدی این شاخص از 19 فوریه تا 3 

فوریه را جبران کرد. 

4   حال بوریس جانسون بد اســت؛ رابرت جنریک، وزیر 
مسکن بریتانیا می گوید بوریس جانسون، نخست وزیر این کشور 
به رغم اینکه به خاطر ویروس کرونا دیشــب را در بیمارســتان 
گذرانده اما هنوز هم مســئولیت دولت را برعهده دارد. نخست 
وزیر بریتانیا که به ویروس کرونا مبتلاســت، روز گذشــته به 
دنبال بروز برخی علائم از جمله تــب، برای انجام آزمایش های 
بیشتر به بیمارستان منتقل شد. گفته شده بستری شدن آقای 

جانسون به توصیه پزشــک و برای رعایت احتیاط انجام شده 
است. آقای جانسون ۵۵ سال دارد و تســت کرونای او 1۰ روز 
پیش مثبت اعلام شــد. »هفته پیش به گاردین اطلاع داده شد 
که بیماری بوریس جانســون شــدیدتر از چیزی است که او و 
مقامات می گویند و پزشــکانی که او را ویزیــت کرده اند نگران 

تنفس او هستند.«

5   فرانســه بدترین رکود را تجربــه خواهد کرد؛ برونو 
لومر، وزیر اقتصاد فرانسه روز دوشنبه در جلسه کمیسیون امور 
اقتصادی مجلس سنای این کشور اعلام کرد که فرانسه در سال 
2۰2۰ »بدترین رکود اقتصادی« از زمان پایان جنگ جهانی دوم 

تاکنون را تجربه خواهد کرد.

6   ژاپن به سمت قرنطینه می رود؛ نخست وزیر ژاپن بناست 
از روز سه شنبه در این کشور وضعیت اضطراری اعلام کند تا از 
انتشار هرچه بیشتر ویروس کرونا در این کشور جلوگیری کند. 
قانونی که در ماه مارس بازبینی شده به نخست وزیر ژاپن اجازه 
می دهد چنانچه بیماری »خطر بزرگی« برای شهروندان باشد 
و احتمال برود که شــیوعش تأثیر عظیمی بر کشــور بگذارد، 

وضعیت اضطراری اعلام کند.

7   راهکار جالب برای گزارش خشــونت علیه زنان در 
فرانسه؛ زنی در شهر نانسی در شــرق فرانسه به نزدیک ترین 
داروخانه محل رفته و با گفتن رمزواژه »ماسک 19« به متصدی 
داروخانه فهماند که قربانی خشونت خانگی به دست همسرش 
شده است. متصدی داروخانه که این رمز را می شناخت، موضوع 
را به پلیس خبر داد و مأموران پس از دقایقی، با مراجعه به منزل 

آن زن، همسرش را بازداشت کردند. این زن اهل نانسی نخستین 
کسی بود که از این شیوه توصیه شــده در فرانسه برای گزارش 
دادن خشــونت خانگی به پلیــس در دوران قرنطینه عمومی 
استفاده می کرد اما این روش پیش از فرانسه در کشورهای دیگر 
از جمله اسپانیا نیز کاربرد یافته بود. به گفته کریستف کاستنر، 
وزیر کشور فرانسه آمار موارد خشونت خانگی در قرنطینه تنها 
در پاریس تا کنون 36 درصد رشد داشــته است. دولت فرانسه 
اعلام کرده برای نگهداری از افراد قربانی اینگونه خشــونت ها، 
باید هزینه ای در حدود 2۰ هزار شب اقامت در هتل در سراسر 

کشور بپردازد.

8   ســاخت بزرگ ترین برج جهان متوقف شد؛ شرکت 
املاک اعمار، بزرگ ترین شرکت  ساخت و ساز امارات و سازنده 
برج خلیج دوبی )خور دوبی( کار ساخت پروژه های دیگر خود را 
نیز متوقف کرده است. برج خلیج دوبی که پیش از این قرار بود 
ساخت آن در سال 2۰21 به پایان برسد، بعد از تکمیل پروژه از 
برج خلیفه دوبی که در حال حاضر بلندترین برج جهان اســت، 
ارتفاع بیشتری خواهد داشت. همه گیری ویروس کرونا هم تاثیر 
منفی خود را بــر اقتصاد دوبی آغاز کرده و از جمله نمایشــگاه 
جهانی »اکســپو 2۰2۰« که قرار بود ماه اکتبر در دوبی برگزار 

شود یک سال به تاخیر افتاده است. )بی.بی.سی.(

سایر خبرهای جهان
9   حمله به محل استقرار یک شرکت نفتی آمریکایی در 
بصره؛ ارتش عراق با صدور بیانیه ای اعلام کرد حداقل سه راکت 
صبح روز دوشنبه در نزدیکی محل استقرار شرکت هالیبرتون 
در منطقه نفت خیز استان جنوبی بصره فرود آمده است. با این 

وجود خبرگزاری آسوشیتدپرس به نقل از دو مقام امنیتی عراق 
و یک مسئول شرکت نفت این کشور اعلام کرد تاکنون اصابت 
پنج راکت  به تاسیســات نفتی آمریکا قطعی شده است. ارتش 
عراق نیز در ادامه بیانیه خود تصریح کرده یک پایگاه متحرک 
موشــکی را در جاده زُبیر-شــوعیبه یافته که حامل 11 فروند 
راکت شلیک نشــده بوده اســت. هالیبرتون یک شرکت نفتی 
چند ملیتی آمریکایی اســت که در میدان نفتی زُبیر با شرکت 
ایتالیایی انِی همکاری می کند. این شرکت دومین ارائه دهنده 
خدمات بالادستی صنایع نفت و گاز در جهان است و در بیش از 

۷۰ کشور فعالیت دارد.

10   قیمت نفت باز هم کم شــد؛ قیمت نفت در پی اعلام 
تصمیم عربســتان و روســیه برای به تأخیر انداختن نشست 
کشــورهای تولید کننده با هدف کاهش عرضه، بار دیگر افت 
کرد. با آغاز معاملات روز دوشنبه بازارهای جهانی، قیمت هر 
بشکه نفت پایه برنت دریای شمال با بیش از یك دلار کاهش به 
کمتر از 33 دلار رسید. عربستان از کشورهای تولیدکننده نفت 
از جمله روسیه دعوت کرد تا با برگزاری جلسه ای اضطراری در 
روز دوشنبه )6 آوریل( به یك راه حل عادلانه به منظور ایجاد 
ثبات در بازار دســت  یابند اما این نشســت به دلیل مخالفت 
روسیه به 9 آوریل موکول شده تا بار دیگر تردیدها نسبت به 
توانایی دو کشــور برای حصول توافق افزایش یابد. آمریکا نیز 
در واکنش به ادامه جنگ قیمتی میان روسیه و عربستان که 
پس از شکست مذاکرات دو کشــور در ماه مارس آغاز شده، 
اعلام کرد به منظور جلوگیــری از افزایش زیان بخش انرژی 
خود ناگزیــر از اعمال تعرفه واردات نفــت و فرآورده های آن 

خواهد بود.

بوی بهبود ز اوضاع کرونا می شنویم؟ 

مهسا مژدهی  
هفتصبح
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ادعای فدراسیون: نبی رسما دبیر کل شد
سایت فدراســیون فوتبال نوشــت: »دومین نشست اعضای هیات 
رئیسه فدراسیون فوتبال در ســال جاری صبح دیروز در محل این 
فدراسیون برگزار شد. در این نشست با نظر مثبت کلیه اعضا، مهدی 
محمدی نبی به عنوان دبیرکل جدید فدراسیون انتخاب شد. البته 
نبی پیش از این به عنوان دبیر کل انتخاب شده بود که این انتخاب 
حواشی ای را به دنبال داشت. کنفدراسیون فوتبال آسیا هم به این 
موضوع ورود کرده بود و به این نکته اشاره داشت که در روزهای عدم 
برگزاری جلسه هیات رئیسه انتخاب دبیر کل غیر قانونی است اما با 
نشست دیروز و همچنین پیشنهاد حیدر بهاروند و نظر مثبت اعضای 
هیات رئیســه انتخاب نبی قانونی شــد.« البته مشکل ای اف سی 
با انتخاب نبی فقط برگزار نشــدن جلســه هیات رئیسه نیست و 
کنفدراسیون فوتبال آسیا با انتخاب او به عنوان دبیرکل فدراسیون 
قبل از استعفا از حضور در هیات مدیره پرسپولیس هم مشکل دارد.

مذاکره تراکتور با نعمتی تکذیب شد
در شرایطی که مسابقات فوتبال در ایران مثل سایر کشورها تعطیل 
است و هنوز تکلیف ادامه لیگ نوزدهم مشخص نیست، شایعه ای 
عجیب در فضای مجازی منتشر شده است. برخی کانال های مجازی 
اعلام کردند مســئولان تراکتور از حالا برای جذب بازیکنان مورد 
نظرشان برای فصل آینده دست به کار شــده اند. حتی گفته شده 
که تراکتوری ها برای جذب سیامک نعمتی هافبک پرسپولیس در 
نقل و انتقالات تابستانی اقدام کردند اما مدیران باشگاه تبریزی این 
موضوع را رد می کنند. ســرمربی تراکتور در گفت وگویی که انجام 
داده ضمن تکذیب مذاکره با بازیکنان تیم های دیگر و به خصوص 
ســیامک نعمتی تمرکز تیمش را روی دیدارهای آینده لیگ برتر 
دانسته است. این در حالی است که وقتی هنوز فصل جاری فوتبال 
به پایان نرسیده و آینده ای نامشخص در انتظار لیگ است، بعید به 
نظر می رسد باشگاهی بخواهد از حالا به فکر نقل و انتقالات فصل 

آینده اش باشد.

خواسته یحیی از هیات مدیره چیست؟
هیات مدیره باشگاه پرسپولیس که با سه نفر اداره می شود به دنبال 
این است تا ابتدا راهی مناسب برای درآمدزایی پیدا کند تا براساس 
آن بتواند مشکلات این باشگاه را که عمده آن مالی است، حل کند . 
در همین راستا در نشستی که اخیراً بین اعضای هیات مدیره باشگاه 
پرسپولیس و یحیی گل محمدی و همچنین افشین پیروانی برگزار 
شد، مهدی رسو ل پناه و مهرداد هاشمی برنامه های مالی مد نظرشان 
را تا حدودی برای سرمربی و مدیر تیم شان مطرح کردند. در نشست 
یاد شده گل محمدی خطاب به مدیران باشگاه پرسپولیس اعلام کرد 
او و بازیکنان پرسپولیس فقط یک چیز از مدیریت باشگاه می خواهند 
و آن هم »آرامش« است. گل محمدی تأکید کرد اگر آرامش در تیمش 
فراهم باشد خیلی بهتر می توانند روی مسائل فنی تمرکز کنند، در 
غیر این صورت بازیکنان مدام دغدغه مالی خواهند داشــت و صرفاً 
وعده های باشگاه نمی تواند کارگشا باشد. اعضای هیات مدیره باشگاه 
پرسپولیس نیز به سرمربی تیم شان قول داده اند ظرف چند ماه آینده 
مشکلات مالی این باشگاه تا حدی حل شده و کم کم به آرامشی که 

مد نظر اوست، خواهند رسید.

اختلاف 10 امتیازیگوشه و کنار مستطيل سبز
جبران شدنی است

پیش از این بارها در ادوار مختلف لیگ، اختلاف امتیازهایی
 بیشتر از این هم جبران شده است

   نکته بازی

این روزها مهم ترین بحث درباره فوتبال ایران، تعیین سرنوشت لیگ نوزدهم است. عده ای معتقدند با توجه 
به اختلاف 10 امتیازی پرسپولیس با رقبا، این تیم باید به عنوان قهرمان معرفی شود. اما عده ای دیگر که رقبای 
این تیم هستند، مدعی شده اند حتی این اختلاف هم نباید باعث شود که پرسپولیس به عنوان قهرمان معرفی 
شود. البته با توجه به اختلاف پرسپولیس با رقبا و بازی های باقی مانده این تیم که آسان تر از سایر رقباست، حتی 
در صورت برگزاری بازی ها هم شانس این تیم بسیار بیشتر از دیگر مدعیان است اما واقعیت این است که پیش 
از این در دوره هایی از لیگ برتر و لیگ آزادگان، اختلاف هایی در همین حد و اندازه و حتی بیشتر هم  جبران 
شده و رتبه تیم ها در پایان فصل به شکلی ناباورانه تغییر کرده است. به چند نمونه از این موارد اشاره می کنیم.

پرسپولیس و قهرمانی با لابی عابدینی!
در ســال 1374 پنجمین دوره لیگ آزادگان برگزار شــد. 
این دوره از مســابقات با درخشــش و نتایج فوق العاده تیم 
تازه تاسیس و متمول بهمن آغاز شــد. تیمی که ستاره ها و 
پدیده هایی مثل خداداد عزیزی، مارکار آقاجانیان، هاشــم 
حیدری، علی لطیفی، علی اصغر مدیروستا، فرهاد مجیدی 
و ... را در اختیار داشت و در این سال با نتایج خوبی که گرفت، 
در فاصله چند هفتــه تا پایان لیــگ آزادگان، مدعی اصلی 
قهرمانی بود. فاصله این تیم با پرســپولیس که جدی ترین 
تعقیب کننده اش بود به 12 امتیاز هم رسید و همه مطمئن 
بودند که بهمنِ نوظهور، قهرمان لیگ آزادگان خواهد شد اما 
از مقطعی به بعد نتایج به شکلی محسوس و البته سوال برانگیز 
تغییر کرد. باخت ها و مســاوی های بهمن شــروع شد و در 
عوض این پرسپولیس بود که به طور متوالی بازی هایش را با 
کمترین اختلاف ممکن می برد. در یکی، دو بازی هم به نظر 
می رسید داوری ها به سود تیم استانکو شده است. مثل بازی 
با آرارات که خطای بیرون از محوطــه جریمه روی ادموند 
بزیک را پنالتی گرفتند و پرسپولیس با همین پنالتی پیروز 
شــد! در نهایت آن فصل با قهرمانی باورنکردنی پرسپولیس 
به پایان رســید. در حالی که در مقطعی بهمن 12 امتیاز از 
پرسپولیس بیشتر داشت اما در پایان فصل پرسپولیس با 57 
امتیاز قهرمان شد و بهمن با 51 امتیاز دوم! سال ها بعد امیر 
عابدینی در مصاحبه ای جنجالی پرده از راز قهرمانی عجیب 
پرسپولیس برداشــت و گفت: »بعد از این همه سال به شما 
می گویم که من لابی کرده بودم اما نه با تیم حریف یا مربی 
و مدیرعامل و ... بلکه با فدراسیون لابی کردم تا پرسپولیس 
قهرمان شود. آن موقع به فدراسیون وقت فشار آوردم و گفتم 
باید بازی های پرسپولیس بعد از بازی بهمن برگزار شود، اگر 
بخواهید بازی پرسپولیس را قبل بهمن برگزار کنید ما بازی 

نمی کنیم! آنقدر فشــار  آوردم که قبول کرد. بهمن هویتی 
نداشت. الان شما اسمی از بهمن می شنوید؟«

پرسپولیس دنیزلی و استقلال مرفاوی!
چند ســال بعد، پرســپولیس یک بار دیگر موفق شد یک 
اختلاف 12 امتیازی را جبران کند و این بار خبری از قهرمانی 
نبود اما رقیب، تیم اســتقلال بود. در لیگ ششم استقلال با 
صمد مرفاوی شــروع خوبی داشــت. این تیم با وجود آنکه 
خیلی جذاب بازی نمی کرد امــا در نتیجه گیری موفق بود 
و تا قبل از دربی برگشــت از 22 بازی 45 امتیاز گرفته بود. 
پرســپولیس اما وضعیت متفاوتی داشت. این تیم بازی های 
جذابی ارائه می داد اما نتایج عجیبی می گرفت و قبل از دربی 
برگشت فقط 33 امتیاز داشت. در دربی هم با وجود بازی برتر 
پرسپولیس، دو تیم به تساوی رسیدند و مصطفی دنیزلی در 
نشست خبری بعد از بازی از بهتر بودن تیمش در دربی گفت 
و مرفاوی در پاسخ به او به شــکلی تمسخر آمیز اختلاف 12 
امتیازی تیمش با پرسپولیس را به رخ او کشید! این اختلاف 
خیلی زیاد بود و به نظر نمی رسید در هفت هفته باقی مانده 
تفاوت چندانی در نتایج دو تیم ایجاد شود و فاصله شان کمتر 
شود اما اتفاقاتی که در این چند هفته رخ داد باورکردنی نبود. 
استقلال بعد از دربی این نتایج را به دست آورد: »مساوی با 
ابومسلم مشهد، برد برق شیراز، باخت به سپاهان و پیکان و 
سایپا و بالاخره مساوی با اســتقلال اهواز و پاس!« در واقع 
تیم مرفاوی از هفت بازی آخر خود فقط شش امتیاز گرفت 
و در پایان فصل 52 امتیازی شــد اما پرسپولیس در تحولی 
عجیب، از هفت بازی بعدی خود شش برد و یک مساوی به 
دست آورد! یعنی کسب 19 امتیاز! به این ترتیب تیم دنیزلی 
فقط در عرض هفت هفته نه تنها یک اختلاف 12 امتیازی را 
جبران کرد، بلکه با یک امتیاز بیشتر از رقیبش در جدول هم 

بالاتر از استقلال ایستاد!

قهرمانی سپاهان در جمعه سیاه تبریز
در لیگ چهاردهم تا هفته هــای پایانی، جدال قهرمانی بین 
تراکتور و نفت تهران بود و در پایان هفته بیســت و ســوم 
استقلال و ســپاهان با هفت امتیاز اختلاف امید کمی برای 
قهرمانی داشــتند. اما یک اتفاق عجیب سپاهان را روی دور 
پیروزی انداخت. محرم نویدکیا بعد از پایان دوران مصدومیت 
به ترکیب این تیم برگشــت و ســپاهان ابتدا تراکتور را در 
اصفهان برد و در ادامه هــر پنج بازی بعدی خــود را هم با 

پیروزی پشت ســر گذاشــت. این تحول با نتایج پرنوسان 
تراکتورسازی، نفت و اســتقلال همراه شد و در جمعه سیاه 
تبریز، سپاهان در اصفهان به شــکلی باورنکردنی با حسین 
فرکی قهرمان لیگ چهاردهم شــد. به خصوص مســاوی 
جنجالی نفت و تراکتور در هفته آخر با قضاوت عجیب علیرضا 
فغانی  نقش مهمی در قهرمانی غیرمنتظره سپاهان داشت. 
او آندو را سختگیرانه اخراج کرد و یک پنالتی مسلم را برای 
تراکتورســازی نگرفت تا همه اتفاقات به سود سپاهان رقم 
بخورد و این تیم با جبران اختلاف هفت امتیازی چند هفته 

قبل، قهرمان لیگ چهاردهم شود.

»47 امتیاز یعنی پرسپولیس از هر بازی و به طور میانگین 
2.3 امتیاز گرفته. ســپاهان از نظر میانگیــن امتیاز به 2 
نرسیده و حدود 1.8 است. تراکتورسازی به همین شکل. 
حالا 9 بازی مانده و بر اســاس میانگین، پرسپولیس 2۰ 
امتیاز می گیرد و 67 امتیازی می شــود. ســپاهان 16 یا 
17 امتیاز می گیرد و می شــود 54 امتیاز. پرســپولیس 
مستحق ترین تیم برای کسب عنوان قهرمانی است. به نظر 
من اگر نمی خواهند بازی ها را ادامه بدهند، نام پرسپولیس 
را به  عنوان قهرمان اعلام کنند و فوتبال را اذیت نکنند.« این 
بخشی از آخرین مصاحبه امیر عابدینی از مدیران قدیمی و 
باسابقه فوتبال ایران است. او با محاسباتی جالب و عجیب به 
این نتیجه رسیده که باید پرسپولیس به عنوان قهرمان لیگ 

نوزدهم معرفی شود و به مسئولان فدراسیون هم توصیه 
کرده خودشان و دیگران را اذیت نکنند و همین کار را انجام 
بدهند. البته محاسبات او از نظر ریاضی کاملا درست است 
و نمی شود ایرادی به آن گرفت اما جناب عابدینی که از مو 
سفید کرده های فوتبال ایران است، انگار فراموش کرده در 
فوتبال و به خصوص فوتبال ایران، همه چیز با محاسبات 
ریاضی جور در نمی آید و مسائل دیگری هم –چه در داخل 
زمین و چه در خارج زمین- می تواند بر نتایج بازی ها و در 
نهایت تعیین قهرمان لیگ تاثیر بگــذارد. در این بحث به 
مسائل فوتبالی مثل نتایج غیرمنتظره، مصدومیت ستاره ها 
و افت فنی تیم ها کاری نداریم اما می توانیم یکی از مواردی 
را که اتفاقات بیرون از زمین در تعیین قهرمان لیگ تاثیر 

گذاشــت، به یاد جناب عابدینی بیاوریم. آقای عابدینی 
یادتان هست چند سال پیش در مصاحبه ای جنجالی به 
صراحت اعتراف کردید که با فدراسیون فوتبال لابی کردید 
تا پرسپولیس قهرمان شــود؟ یادتان هست که گفتید به 
فدراسیون فشــار آوردیم که بازی های پرسپولیس بعد از 
بازی های بهمن برگزار شــود؟ یادتان هست که با همین 
ترفند چه بلایی بر سر بهمن آوردید؟ آن هم به بهانه اینکه 
بهمن هویتی نداشــت و پرسپولیس شناســنامه فوتبال 
ایران بود؟ آقای عابدینی حالا متوجه شــدید که حساب 
و کتاب تان از اساس اشتباه اســت؟ اصلا شما که خودت 
دستت توی کار اســت چرا؟ خلاصه اینکه این حرف ها از 

شما که خودت کننده کاری واقعا بعید بود!

استقلال هم مثل دیگر تعقیب کننده های پرسپولیس در 
صدر جدول مدعی است که در صورت لغو ادامه مسابقات 
لیگ نوزدهم، فدراسیون حق ندارد پرسپولیس را قهرمان 
اعلام کند. البته کاری نداریم که اگر شرایط برعکس بود و 
الان استقلال با 1۰ امتیاز بیشتر از دیگر مدعیان صدرنشین 
بود، به کمتر از قهرمان اعلام شــدن توســط فدراسیون 
رضایت نمی داد اما موضوع این نوشته چیز دیگری است. 
یکی از مدیران باشگاه استقلال دیروز در مصاحبه ای درباره 
سرنوشت لیگ نوزدهم گفته: »فعلًا چیزی اعلام نشده و 
سازمان لیگ هم دوست دارد مسابقات ادامه پیدا کند ولی 
اگر قرار باشد پیکار ها نیمه کاره رها شود آن وقت فدراسیون 
حق ندارد پرسپولیس یا هیچ تیم دیگری را قهرمان اعلام 

کند بلکه بایــد در این رابطه با فیفا مذاکــره کرد و هرچه 
فدراسیون جهانی فوتبال گفت، ملاک قرار بگیرد. اگر لازم 
باشد ما برای احقاق حق استقلال حتی شاید یک وکیل به 
سوئیس بفرســتیم تا با مدیران فیفا در این رابطه مذاکره 
کند.« درباره اینکه هیچ قانونی برای چنین شرایطی تدوین 
و تصویب نشده شکی نیست و در اینکه بالاخره باید تکلیف 
لیگ نوزدهم هم با تصمیمی تازه و البته منطقی مشخص 
شود هم تردیدی نیســت اما نظرات این مدیر استقلالی 
خیلی بامزه است. البته رجوع به فیفا هم ایده بدی نیست 
اما این پیشنهاد که یک وکیل به سوئیس بفرستیم تا با فیفا 
مذاکره کند واقع پیشنهاد جالبی است. اصلا اسم وکیل و 
سوئیس که می آید تن و بدن هواداران فوتبال به خصوص 

استقلالی ها می لرزد. همین حالا به پرونده های استقلال در 
فیفا نگاه کنید. البته منظورمان خود این پرونده ها نیست، 
منظور ما وکیلی است که باشگاه استقلال برای رفع و رجوع 
تعدادی از این پرونده ها استخدام کرده اما چون حق الزحمه 
او را نداده، خود او را هم به جمع شــاکیانش در فیفا اضافه 
کرده اســت. اصلا به فرض اینکه وکیل هــم گرفتیم و به 
سوئیس فرستادیم، سوال این است که فوتبال ایران در تمام 
این سال ها از این وکیل گرفتن ها چه سودی کرده است؟ 
به جز یکی دو مورد در پرونده های باشگاه ذوب آهن، کدام 
وکیل توانسته از صدور رای علیه فوتبال ایران جلوگیری 
کند؟ چرا دوباره می خواهید یک خرج تازه و البته بی نتیجه 

برای فوتبال ایران بتراشید؟

آقای عابدینی شما که دستت توی کار است چرا؟

این وکیل بازی ها را تمام نمی کنید؟

از این دست اتفاقات باز هم در ادوار مختلف لیگ برتر رخ داده اســت. مثلا چند سال پیش برق شیراز شروعی فوق العاده 
داشت و در پایان نیم فصل اول قهرمان شده بود اما بعد از باخت به پرسپولیس در تهران، نتایج این تیم آنقدر افت کرد که در 
نهایت و به شکلی باورنکردنی، در پایان فصل به لیگ یک سقوط کرد. همین دو فصل پیش هم ذوب آهن در پایان نیم فصل 
اول کاندیدای جدی سقوط به لیگ یک بود اما در پایان فصل برای گرفتن سهمیه لیگ قهرمانان آسیا فقط دو امتیاز کم 
آورد! در همین لیگ نوزدهم هم اســتقلال در پایان هفته پنجم تیم پانزدهم جدول بود و با صدرنشینان یعنی سپاهان و 
تراکتور 9 امتیاز اختلاف داشت اما به فاصله فقط هشت هفته و در پایان هفته سیزدهم این اختلاف را جبران کرد و حتی 

به صدر جدول هم رسید!
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احمد رنجبر   
هفتصبح

مسابقه  »عصرجدید« یکی از پرمخاطب ترین برنامه های 
نوروز امسال تلویزیون بود. درست است که شیوع کرونا 
محدودیت هایی پیش روی تولید این برنامه گذاشــت و 
نتوانست با هیجان و جذابیت سال گذشته پیش رود اما 
هرطور شده مرحله اول آن به پایان رسید و فینالیست های 
این مرحله برای ورود به مرحله بعدی معرفی شدند. حالا 
این مســابقه در نقطه  ورود به مرحله بعد با مشــکلاتی 
روبه روست. درواقع بهتر اســت بگوییم »عصرجدید« 
عملا تا زمان ریشه کن شدن بیماری »کرونا« امکان تولید 
ندارد. شاید اگر هر برنامه  دیگری بود می توانستند بدون 
حضور تماشاگر و استودیوی خالی برنامه را پیش ببرند. 
درســت همانطور که در فصل اول چنین کاری کردند اما 
»عصرجدید« به دلیل شــرایط ویژه ای که دارد فعلا باید 
دســت نگه دارد و معلوم نیست سرنوشتش به کجا و چه 

زمانی می رسد. هفت صبح این مسئله را بررسی می کند.

   تغییرات در مرحله اول
فصل دوم »عصرجدید« درست در شرایطی تولید شد که 

جامعه به شدت درگیر هراس ناشی از شیوع ویروس کرونا 
بود. حضور شرکت کنندگان و شــلوغی استودیوی تولید 
برنامه از همان ابتدا با اعتراض هایی روبه رو شــد. احسان 
علیخانی مدام اعلام می کرد که افراد حاضر در استودیو، 
قبل از ورود، مورد آزمایش قرار گرفته اند و مشکلی از این 
بابت وجود ندارد اما با این حال هم وضعیت نگران کننده  به 
نظر می رسید. ضمن اینکه بخش مهمی از شرکت کنندگان 
عصرجدید از شهرســتان ها به تهران می آمدند و به دلیل 
ممنوعیت هایی که برای ســفرهای بین شــهری وجود 
داشت، حتی حضور آنها در تهران هم با مشکلاتی روبه رو 
بود. تا اینکه بالاخره عوامل تصمیم گرفتند مســابقه را از 
روال عادی و همیشــگی خارج کنند و دست به تغییراتی 

بزنند.

   هر قسمت تقسیم بر دو
با توجه به این شــرایط، تعداد قسمت هایی که تولید شده 
بود به اندازه ای نبــود که بتواند تمام تعطیــلات نوروز را 
پوشش دهد. برای اینکه بتوانند هرشب برنامه را روی آنتن 
داشته باشند تصمیم بر این شــد که هر قسمت از مسابقه 
در دو قسمت پخش شود. اجرای شرکت کنندگان بین دو 
شب تقسیم می شد و یک شب درمیان شاهد اعلام نتایج 

مسابقات توســط داوران بودیم. این شــیوه  تقسیم بندی 
گرچه بهترین تصمیم برای شرایط فعلی به حساب می آمد 
اما تاثیر فراوانی روی برنامه داشــت. طبیعی است وقتی 
مسابقه ای که برای یک قسمت تولید شده نصف می شود 
و در دو شب روی آنتن می رود، شــرایط چندان مطلوب 

نیست.

   اضافه کردن بخش جدید به برنامه
تقسیم یک برنامه در دو شب طبیعتا روی مدت زمان پخش 
برنامه هم اثر می گذاشــت. به همین دلیل »عصرجدید« 
بخشی را در حمایت از شعار »در خانه بمانیم« به مسابقه 
اضافه کرد. در این بخــش، دوربین داخــل خانه  داوران 
می رفت و هرکدام از آنها دربــاره  اینکه در خانه چه کاری 
انجام می دهد و چطور می توان در خانه ماند و ... می گفتند. 
کاری به میــزان تاثیرگذاری این بخــش روی مخاطبان 
نداریم اما به هرحال اضافه شدن آن یک جور وصله ناجور 

بود که به هیجان مسابقه ضربه می زد. 

   اجرا در سالن خالی
یکی دیگر از تغییرات »عصرجدید«، اجرا در سالن خالی 
بود. در این شرایط، چهار داور به همراه احسان علیخانی، 

در استودیوی خالی حضور پیدا می کردند و شاهد اجرای 
شــرکت کننده ها بودند. با اینکه به نظر می رسید چنین 
اتفاقی برای یک مسابقه امکان پذیر نباشد اما چند قسمت 
به این ترتیب ضبط شد. این قسمت ها، شور و حال همیشه 
را نداشتند و شیوه  جدید تولید، علاوه بر اینکه از جذابیت 
برنامه کم می کرد روی اجرای خود شــرکت کنندگان هم 
اثر می گذاشت. این شــرایط چندان طول نکشید و ضبط 

مسابقه خیلی زود متوقف شد.

   مشکلات تولید مرحله دوم
با تمام ایــن اوصاف، فصــل اول با تمــام محدودیت ها و 
سختی ها به پایان رسید اما به این زودی ها نمی توان منتظر 
تولید ادامه این مسابقه بود. مشکل اصلی ازدحام جمعیت 
و عدم حضور تماشــاچیان در ســالن نیست چون چنین 
مشکلی به راحتی با حذف آنها قابل حل بود همانطور که در 
مرحله اول اتفاق افتاد و به راحتی پیش رفت. حالا مسئله 
فراتر از اینهاست. طبق گفته  خود احسان علیخانی، مشکل 
اصلی اینجاست که بخش مهمی از فینالیست های مرحله 
اول ساکن تهران نیستند و برای ضبط مسابقه مجبورند از 
شهرشان به تهران سفر کنند. بسیاری از آنها جایی برای 
سکونت ندارند و در حال حاضر امکان سکونت آنها در هتل 
و مســافرخانه  هم فراهم نیســت. آنها حتی فضایی برای 
تمرین کردن ندارند. مشــکل دیگر اینکه بخش مهمی از 
فینالیست ها، گروه های چند نفره ای هستند که در بین شان 
بچه ها هم حضور دارند. برخی دیگــر به همراه خانواده به 
برنامه می آیند و خلاصه جمع کــردن تمام این افراد کنار 
هم، جمعیت بزرگی را تشکیل می دهد که ناقض پروتکل 
وزارت بهداشت است. بنابراین فعلا نمی توانیم درباره  ادامه  

تولید این برنامه پیش بینی خاصی داشته باشیم. 

   توئیت بازی
عیارسنجی عصرجدید در فصل دو

کامنت ها

از تاثیر مشکلات و محدودیت های شیوع بیماری کرونا روی فصل دوم 
عصرجدید که بگذریم باید بگوییم این برنامه در مرحله اول نســبت 
به فصل قبل، کماکان اثر موفقی بود. توانســت در کنار »پایتخت« و 
»دورهمی« به یکی از پرمخاطب ترین برنامه های تلویزیون در تعطیلات 
نوروز تبدیل شود. گرچه همزمانی پخش آن با برنامه دورهمی باعث 
شد که بخش مهمی از مخاطبان را در پخش اولیه از دست بدهد. البته 
کماکان به دلیل ریتم کند و ایراد در برخی داوری ها با انتقاد روبه رو بود. 
یکی از مهم ترین حواشی، داوری سختگیرانه سید بشیر حسینی و رای 
منفی به اجرای آهنگ »سنگ خارا« توسط یکی از شرکت کنندگان 
بود که با اعتراض شــدید آریا عظیمی نژاد و رویا نونهالی روبه رو شد. 
این رای منفی در شبکه های اجتماعی هم بازتاب های فراوانی داشت. 
البته سیدبشیر حسینی با اعطای امتیاز طلایی به اجرای »فرشته های 
نینجا« تا حدودی اثر منفی آن داوری عجیب را خنثی کرد. ریتم کند 
برنامه و اظهارنظــر طولانی داوران برای هر اجــرا هم به نوبه خودش 
روی برنامه اثر گذاشــت که البته بخشــی از این مشــکل باز هم به 
محدودیت هایی برمی گشت که شیوع کرونا برای آنها ایجاد کرده بود. 

  وحید سعیدی:   علیخانی در برنامه سازی به جایگاهی رسیده که 
فقط خودش رقیب خودش است. برنامه سازی تاب رقابت با او را ندارد 
و برنامه هایش همیشه در قیاس با کار قبلی خودش مورد قضاوت قرار 
می گیرد. مثل »ماه عسل« یا ویژه برنامه های سال تحویل اش و حالا هم 
»عصر جدید«. فصل دوم برنامه نسبت به فصل اول افت کیفی نداشته 
اما چیز تازه ای رو نکرده، ضمن اینکــه عدم تغییر ترکیب هیات داوران 

هم خودش یک نکته منفی برای این فصل است.

  مرجان فاطمی:   بعد از درخشــش فصــل اول عصرجدید به نظر 
می رســید شــاید برنامه در فصل دوم نتواند به اندازه فصل اول موفق 
باشد اما در فصل دوم هم با وجود تمام مشکلات و محدودیت ها، برنامه 

موفقی روی آنتن رفت.

  احمد رنجبر:   عصر جدید معجزه مي كند! باید شادي و شعف یك 
شهر بعد از موفقیت همشهري شان در این برنامه را ببیني تا پي به این 
معجزه ببري. امیدوارم به زودي شرایط ساخت ادامه آن مهیا شود چون 

جایش در شب هاي كرونایي خالي است. 

بعد از شناخته شدن فینالیست های مرحله اول از فصل دوم »عصرجدید«، عوامل برنامه دیگر امکان تولید ادامه آن را 
ندارند. همه باید تا پایان بیماری صبر کنند

تعطیلی قطعی عصرجدید تا پایان کرونا

   آنالیز    رصد خانه

 با پایان تعطیلات نوروزي كنداكتور شــبكه ها دچار تغییرات شده است و 
شبكه نسیم هم از این قاعده مستثنا نیست. از آنجا كه به دلیل شرایط كرونا 
در ضبط برنامه هاي جدید اختلال وارد شده شبكه ها ناگزیر از تكرار برنامه ها 
هستند. یكي از برنامه هاي تكراري شبكه نسیم »آب و آتش« است كه حدود 
پنج سال پیش روي آنتن بود. این مسابقه در زمان پخش هم توفیقي به دست 
نیاورد و انتخاب آن براي روزهایي كه مراجعه به تلویزیون زیاد است، خطاي 
محاسباتي است. ضمن اینكه مسابقه در تایم طلایي پخش مي شود در حالي 
كه مي شد »آب و آتش« را در ســاعتي دیگر روانه آنتن كرد. این مسابقه از 
نظر آیتم ها و نحوه اجرا معمولي است و  قدرت نشاندن بیننده پاي تلویزیون 

را ندارد.

 از ابتداي هفته برنامه جدید شبكه سه یعني »بازیمون« در  كنداكتور شبكه 
سه قرار گرفته است؛ برنامه اي كه سعید فتحی روشن شعبده باز فصل نخست 
»عصر جدید« آن را طراحي كرده. قســمت اول به رونمایي از شــخصیت ها 
گذشت و در قسمت دوم مسیري را كه دو گروه براي نجات دادن شهرزاد در 
یك هتل داشتند شــاهد بودیم. »بازیمون« ایده هاي جذاب كم ندارد كه به 
تفصیل درباره شان خواهیم نوشت. عیب برنامه به نمایش كند آن برمي گردد 
كه باعث مي شود بیننده هیجان برنامه را درك نكند. از آن سو نمایش پیچیده 
اتفاق ها به مذاق هركسي خوش نمي آید و همین مهم ترین عامل ضربه زننده 
به »بازیمون« است. ایراد دیگر به زمان بندي برنامه برمي گردد. در اوج رقابت 

تیم ها،قسمت دو تمام شد و قرار است ادامه آن هفته آینده پخش شود.

 یكشنبه شب شبكه یك یكي از قسمت هاي مسابقه ایران را بازپخش كرد. 
در این قسمت شاهد دو گاف از مجري برنامه یعني سام درخشاني بودیم. 
یكي جایي رقم خورد كه اسم علي ربیعي به میان آمد. سام درخشاني گفت 
ایشان ســخنگوي دولت بودند كه در گوشي به او تذكر داده شد و مجري 
هم اشتباه خود را تصحیح كرد و گفت همچنان سخنگوي دولت هستند. 
دیگر گاف درخشاني سنگین تر بود. صورت ســوال به بازیگر فیلم روبان 
قرمز ابراهیم حاتمي كیا  برمي گشــت كه درخشاني این طور گفت كه به 
گمانم خانم آزیتا حاجیان در آن بازي كرده اند. براي مجري اي كه خودش 
سینمایي است ایجاد تردید در پاسخ یك سوال سینمایي پذیرفتني نیست 

و مي توان آن را گاف محسوب كرد. 

بي سلیقگي روز      پخش یك مسابقه بي كیفیت در تایم طلایي نسیم

چطور بود روز      آغاز كسل كننده بازیمون

گاف روز      اشتباهات سریالي سام درخشاني

روز جمعه شبكه یك به شكل 
زیرنویس از پخش پشت 

صحنه سریال پایتخت 6 خبر 
داد. قرار بود این پشت صحنه 

در دو قسمت روزهاي شنبه 
و یکشنبه پخش شود اما 

این اتفاق رخ نداد. دلیل هم 
مشخص است: حواشي قسمت 
آخر. با این حال كامنت كاربران 

در اینستاگرام نشان مي دهد 
آن ها از این اتفاق دلخور 
هستند. شبكه یك دچار 

خطاي استراتژیك شده است؟

از حاشیه قسمت پایاني پایتخت 6 اطلاع دارید. ارجاع چند سكانس سریال به دو فیلم           منظر اول| اشتباه به سبك سیما
قدیمي برخي از جریان رسانه اي اصولگرا را به واكنش واداشت. تاجایي كه نامه اي منسوب به رئیس صداوسیما منتشر 
شد كه از معاون سیما خواهان پیگیري ماجرا شده است. همین حاشیه باعث شد پشت صحنه سریال به رغم اعلام رسمي 
شبكه یك پخش نشود. حالا سوال این است كه مگر در این پشت صحنه چه حرف و تصویري وجود داشته كه در لحظه 
آخر از پخش آن ممانعت شده است؟ مگر این پشت صحنه مجوز نگرفته بوده؛ پس چرا به خاطر یك حاشیه رسانه اي 
جلوي پخش آن گرفته مي شود؟ فرض كنیم موردي بوده كه باید حذف مي شد،چرا به جاي ممیزي آن كل پشت صحنه 

از كنداكتور بیرون گذاشته شده است؟

         منظر دوم| اعتراض مخاطبان اشتباه تلویزیون درست همین جا شكل مي گیرد كه به جاي احترام به مخاطب 
در برابر حاشیه ها عقب نشــیني مي كند. براي علاقه مندان پایتخت تماشاي پشت صحنه آن لذتي همپاي خود 
سریال دارد. تلویزیون بعد از دادن وعده اما از پخش پشت صحنه سر باز مي زند تا موجي از دلخوري شكل بگیرد. 
در صفحات مختلف اینستاگرام شاهد كامنت هاي زیادي هستیم كه حاكي از اعتراض و دلخوري مخاطبان است. 
یكي از كاربران فیلم نیوز نوشته: »پایتخت هم به سرنوشت نود دچار شد.« این كامنت و نمونه هاي مشابه حكایت 
از نگراني مخاطبان براي سرنوشت پایتخت دارد كه حالا نشانه اش را در عدم پخش پشت صحنه مي بینند. خیلي 
 از كامنت هــا بیانگر تعجب از رفتار مســئولان صداوســیما دارد كه به خاطر یك ســكانس تا این حد آشــفته 

شده اند.

»23 نفر« در سی و هفتمین دوره جشنواره فیلم فجر در پنج رشته  صدابرداری، طراحی صحنه، 
جلوه های ویژه میدانی، جلوه های ویژه بصری و چهره پردازی، نامزد دریافت سیمرغ شد و نهایتا 
سیمرغ بهترین فیلم از نگاه ملی را به خودش اختصاص داد. »23 نفر« اقتباسی از خاطرات 23 
نفر از رزمندگان نوجوان ایرانی است که در جریان جنگ ایران و عراق در سال 1361 به اسارت 
نیروهای عراقی درآمدند. این گروه کم سن و ســال بین 13 تا 17 سال داشتند، اکثراً از تیپ 
ثارالله کرمان اعزام شده بودند و در مرحله مقدماتی عملیات بیت المقدس در مناطق مختلف 
جبهه اسیر شدند. داستان از جایی شروع می شود که چند رزمنده نوجوان مأمور می شوند با 
اسرای عراقی به عقب بازگردند، غافل از اینکه پاتک خورده اند و خیلی زود، جایشان با اسرای 
عراقی پشت کامیون عوض می شود و ... فارغ از کیفیت فیلم، »23 نفر« سوژه  جذابی دارد و به 

نظر می رسد تماشای آن برای هرکسی جذاب باشد.

23 نفر
  پخش:   شبکه نمایش خانگی

  کارگردان : مهدی جعفری
  فیلمنامه : مهدی جعفری، احمد یوسف زاده

  بازیگران : محمدرضانادی، سعید آلبوعبادی، رضا نوری، 
عبدالحلیم تقلبی، محمد رشنو و ...

  محصول : 1397
  فروش گیشه : 2 میلیارد تومان

پیشنهاد ویژه

روز
ي ام

ها 
ني 

يد 
   د 

زی
د  با

عد

07

 دكتر مینو محرز سال پیش و 
با اوج گرفتن كرونا تبدیل به 

چهره اي محبوب در تلویزیون 
شد. او خودش هم كرونا گرفت 

تا اینكه به تازگي در برنامه 
صبح شبكه آموزش حضور 
یافت. او باز هم گرم صحبت 
شد و گفت علایم نداشتم. 

در نهایت توصیه به ماندن در 
خانه كرد.

02

شبكه تماشا دو باكس ساعت 
22 و 23 خود را به سریال 

خارجي اختصاص داده است. 
این شبكه ساعت 22 سریال 
سایه روشن را پخش می کند 

و ساعت 23 را به بازپخش 
سریال فرار از زندان اختصاص 

داده است. 

اعتراض ها به حذف عجیب پشت صحنه پايتخت

ساعت پخششبکهقالببرنامه
18:45دوبرنامه کودکدوقلوها

20نسیمسریال ایرانیمسافران

20:30پویاکارتونپدینگتون1

23آی فیلمسریال ایرانیستایش
23نمایشسینمایی خارجیچیزی برای از دست دادن نیست

1بامدادنمایشفیلم کلاسیکچینو



سينما،تئاتر،موسيقی
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ســال جديد را طوري آغاز کرديم که 
برخلاف سال هاي پيش خبري از اجراهاي 
زنده و کنسرت هاي بزرگ نبود اما قطعات 
و اخبار جديد و حاشيه هايش همچنان 
به قوت خودش باقي بــود. جدي ترين 
اتفاق موسيقي در روزهاي تعطيلي بدون 
شــک ماجراي بنيامين و خواندن قطعه 
دستکاري شــده »کودکانه« فرهاد در 
برنامه دورهمي  بود. اين قطعه که درواقع 
يک جور بازســازي در دوران پسافرهاد 
اســت، دقيقا همان ملودي »کودکانه« 
فرهاد را دارد که تنهــا ترانه آن عوض 
شده. ترانه اصلي متعلق به شهيار قنبري 
اســت و ترانه جديد کار فريد احمدي، 
ترانه ســراي ثابت بنيامين. قطعه »بوي 
عيد« اولين بار در سال 88 منتشر شد و 
همان زمان هم سروصداي زيادي به راه 
انداخت. منتقدان از کار بنيامين انتقاد 
کردند و طرفداران فرهاد هم از حرکت 
بنياميــن راضي نبودند. امــا در همين 
روزهاي عيد دوباره خواني اين قطعه در 
برنامه پربيننده دورهمي  توسط بنيامين 

مجددا خبرساز شد.
يکي دوروز پس از اجــراي اين قطعه در 
دورهمي،  اسفنديار منفردزاده)آهنگساز 
کودکانه( در متني بلندبالا اعلام انزجار 
کرد. او در قسمت هايي از متنش آورده: 
»آقاي بنيامين! شــما در دســتبرد به 

آهنگ من و شعر شهيار قنبري بي شرمي 
 کرده ايد. چنان بي شــرم که من در اين 
ايام هم ســکوت را جايز ندانستم. اين 
چه سمي ست در ذهن شــما که امر را بر 
شما مشــتبه کرده »با زيبايي ها عکس 
گرفتن، يعني زيبا شــدن.« آينه دواي 
درد شــما و تفکر شماســت. شبيه آن 
صحرانشين شده ايد که خزنده بياباني را 
به باديه خورش ديگران انداخت و فرياد 
زد: »من هم شــريک« شــرم کنيد. قد 
بکشيد! خودتان باشيد! خودتان بسازيد، 
اما مدام از خــودِ قبلي تان عبور کنيد! به 
جاي شــراکت  طلبيدن در زيبايي هاي 
خاطره شــده، از زيبايي آفرينان گذشته 
درس بگيريد. رسم زيبايي آفرينان تاريخ 
همين بوده؛ همچنان که ما نيز از بزرگان 
پيش از خودمان ياد گرفتيم و عاشــقانه 

چيزي بر آن افزوديم.«
درست کمي  بعد بود که خبر رسيد شهيار 
قنبري، ترانه سراي اثر »کودکانه« از طريق 
وکلايش در ايران، شــکايتش از بنيامين 
بهادري را به دليل دســتبرد به ترانه اش 
و اجراي آن در برنامه »دورهمي« تقديم 
مراجع قضايي کــرد. او در اين باره گفته: 
»داســتان تجاوز هايي از اين دست بايد 
به آخر برسد. چهل ســال است که دارند 
کارنامه مرا تکه تکه مي کنند، از آوازخوان 
تا تصنيف فروش. تا همه باهم قانون مند 

نشويم به جايي نمي رسيم.« 
البته شــايد فکر کنيد چنين شکايتي به 
جايي نرســد اما اگر يادتان باشد همين 

چندســال پيش هم در ماجرايي مشابه 
سينا سرلک، رضا صادقي و علي لهراسبي 
ترانه »سوغاتي« اردلان سرفراز را خوانده 
بودند، كه درنهايــت موجب عذرخواهي 
اين خوانندگان از ترانه سرا شد. ماجراي 
بنيامين اگرچه اندکي تفــاوت دارد اما 
به نظر مي رســد با شکايت شهيار قنبري 
و پيگيري وکيل او، بنيامين در اين دعوا 
بازنده باشد. بنيامين بهادري سال ها پيش 
در يک گفت وگوي تلويزيوني، از اين اثر 
بر پايه يکي از آرايه هاي ادبي در ادبيات 
فارسي که در شــعر کاربرد دارد، نام برد 
و گفت: »ترانه ســرا در اين کار استقبال 
کرده است. همان طور که حافظ از خواجو 
و شهريار از سعدي اســتقبال کرده اند؛ 
فريد احمدي نيز از اين شــعر بهره برده 
اســت. گاهي برخي موضوعات در مسير 
گذشتگان اســت، اما المان ها تغييري 

نمي کند.« 
بنيامين درست مي گويد؛ خيلي وقت ها 
هنرمندان به دليل علاقه شخصي شان به 
يک اثر يا اداي دين به آن اثر يا خالقش، 
قسمتي از کار اصلي يا کل کار را با تغيير 
و يا بي تغيير بازخواني مي کنند و کسي هم 
کاري به کارشان ندارد. اما ماجرا هميشه 
وقتي بيخ پيدا مي کنــد که چنين کاري 
توسط هنرمندي منتشر شود که مارکت 
قوي داشته باشد. بنيامين هم از اين قاعده 
مستثنا نيســت. چه قبول داشته باشيد 
چه نه، او يک خواننده تجاري اســت و از 
کسي که بيزينس در کارش قوي است و 
کنسرت هايش ســاليان سال است به راه 
اســت، توقع مي رود اگر چنين نيتي هم 
دارد، با هماهنگي قبلي مجوز کارش را از 
آرتيست مولف بگيرد. البته بنيامين در 
جايي گفته بود کــه همان موقع که قصد 

توليد کار را داشته با خانواده فرهاد مهراد 
موضوع را در ميان گذاشته بوده و توافق 
ضمني آنها را از پيش داشــته. اما با تمام 
اين حرف ها اين عجيب است که بنيامين 
و تيمي  که او را پشتيباني مي کند، حساب 
اين را نکرده بودنــد که اجراي اين اثر در 
يک برنامه پرمخاطب مي تواند حاشيه ساز 
و مشکل زا باشد. آخرين پست اينستاگرام 
بنيامين تا اين لحظه مربوط به اعلام روز 
پخش مصاحبــه اش در برنامه دورهمي 
 است و واکنشي نســبت به اين موضوع 

نداشته. 
از همه اين هــا که بگذريــم، بايد گفت 
ترانه »کودکانه« سال هاست که به دليل 
پخشش از تلويزيون و بازخواني آن توسط 
خوانندگان مختلف، مورد دعوا اســت و 
انگار اين موضوع در مــورد »کودکانه« 

تمامي  ندارد.

  یادداشت کارگردان

  یادداشت تئاتر

دوستی با خود، شرط خوشبختی است
دربارهنمایش»ستارهشناس«

آخ که چه بی رگ شده ایم ما !
دربارهنمایش»شازدهاحتجاب«

  نويسنده و کارگردان: افشين زمانی
  بازيگران: رها مقدم/ عليرضا لبيبيان

 شهاب عباسيان/ علی پويا قاسمی/ فائزه حميدی
 نسترن پارساييان/ مهسا ظهيری/ مرجان مومنی

 رضا محمدی/ نريمان عابدی/ مهديس هاشمی
 افشين زمانی

»شازده احتجاب« نام رمانی از »هوشنگ گلشیری« 
است که وی آن را خوش اقبال ترین اثر خود می داند. 
در سال گذشته »افشین زمانی« نمایشی را با همین 
نام و برگرفته از این رمان به روی صحنه  تالار هامون 
برده و در سی و هشتمین جشنواره تئاتر فجر نیز آن 
را در تماشاخانه ایرانشهر به اجرا در آورد. نسخه ای که 
این متن بر اساس آن نوشته شده مربوط به اجرای این 

اثر در جشنواره فجر است. 
رمان »شازه احتجاب« درباره خسرو احتجاب یا همان 
شازده احتجاب، آخرین بازمانده  خاندانی اشرافی است 
که در آخرین روز عمــرش روی صندلی اجدادی در 
اتاقی که پر از یادبودهای گذشــته و قاب  عکس  های 
اجدادش است نشســته و در کابوس هایی که مدام به 
بیداری ختم می  شوند، گذشته خود و خاندانش را به 
یاد می  آورد تا در نهایت مُراد، قاصد مرگ، خبر مرگ 

خود شازده را برای او می  آورد. 
دست گذاشتن روی رمانی که جایگاه مهمی در ادبیات 
کشور دارد، داســتانی که بزرگان سینما و تئاتر از آن 

اقتباس کرده و اثر ارائه داده اند، بی شک کارِ افشین زمانی را سخت کرده و البته جسارت او را در این امر نشان می دهد. این کارگردان در 
به صحنه آوردن رمان »شازده احتجاب« به کلیت اثر وفادار بوده اما تغییرات زیادی در داستان داده است. از جمله  این تغییرات می توان 
به تغییر در مرگ شخصیت های داستان و مسببین آنها، تغییر نسبت منیر خاتون که در رمان اصلی یکی از زنان حرمسرای آقا بزرگ 
است و در نمایش به دختر خانم بزرگ تبدیل شده، اخته کردن خود خواسته  شازده در شب زفاف، کمرنگ کردن جنایت های آقابزرگ و 
 در نهایت مظلوم جلوه دادن زنانِ این نمایش از جمله مادر اشاره کرد؛ تغییراتی که البته نمایش را برای اجرا در زمانه  فعلی مناسب کرده

 است. 
افشین زمانی در روایت این داستان از ژست های ایستای بازیگران و نگاه های خیره  آنها بهره برده است. وی در صحنه ای خالی از دکور و 
با آکسسوارهایی که مهم ترینش را صندلی قدرت تشکیل می دهد، نمایشی جذاب به صحنه برده. بازیگران نمایش »شازده احتجاب« 
در بازی هایی هماهنگ موفق شده اند اثری قابل قبول ارائه دهند. در این میان اما بازی »علی پویا قاسمی« در نقش شازده احتجاب با 
کمری خمیده، بدنی ضعیف، رنجور و شکننده که با زیباییِ تلخی، انسانی رو به زوال و نابودی را به تصویر می کشد در خور توجه است. 
انسانی که میراثِ خاندانش را به دوش کشیده و این سان خمیده شده است؛ میراثی عجین شده با ظلم، خشونت و بی رحمی نسبت 

به خودی و غیر خودی. 
افشین زمانی در نمایش »شازده احتجاب« از دو بازیگر برای نمایش شخصیت خسرو استفاده کرده است. ایده ای که به نوعی برگرفته 
از متن اصلی است اما صحنه  همراهی این دو با هم و خروج شان از قاب نمایش پس از مرگ خود، بی شک یکی از بهترین صحنه  های 
تئاتری امسال است؛ صحنه ای که خسروِ خمیده و شکننده، دست در دســت خودش گذاشته و قاب صحنه را ترک می کند می توان 
ساعت ها در قالب همان ژست ایستایی که بازیگران به خود گرفته اند نگریســت، نگاه پر از حسرت و اندوه شان را دید و به ظلمی فکر 

کرد که بالاخره با مرگ پایان یافته است.  
کارگردان این اثر نمایشش را متناسب با زمانه ای که در آن زیست می کند به روی صحنه آورده و از تخت قدرتی حرف می زند که فرقی 
نمی کند چه کسی بر آن می نشیند؛ مهم ذات این تخت است که ظالم پرور است. در نمایش »شازده احتجاب« این واژگان مرهم که 

نه اما شاید سخنانی آشنا باشد که بیانش جسارت و درکش واقع بینی می خواهد:
» چه فرقی می کند چه کسی بر این تخت قدرت می نشیند

مهم همان مرض زوردار شدن است که مبتلا می کند آدمش را
آخ که چه بی رگ شده ایم ما ...«

  نويسنده:ديديه  ون کولارت
  کارگردان: اصغر نوری

  بازيگران: احمد ساعتچيان/ سهيلا صالحی 
غزاله رشيدی

نمایش »ستاره شــناس« که ترجمه و کارگردانی آن 
را »اصغر نوری« انجام داده، در ســال گذشــته ابتدا 
در مجموعه تئاترشهر و ســپس در سی و هشتمین 
جشــنواره تئاتر فجر به روی صحنه آمد. این متن بر 
اساس اجرای این اثر در جشــنواره فجر نوشته شده 

است. 
»ستاره شناس« داستان روانشناسی است که به شیوه  
خود به درمان بیمارانش می پردازد. نمایش با دو بیمار 
او، انیس و مور شروع می شــود. دو زنِ متفاوت که در 
لابی مطب روانشناس با هم آشنا می  شوند. اولی مادری 
خانه دار است که همسرش رهایش کرده و دومی زنی 
تنها و جدی است که با مردان متعددی رابطه داشته. 
در گفت وگوی این دو با هم، آنها متوجه علاقه شــان 
به یک مردِ واحد می شوند. مردی که خود را در قالب 
ستاره شــناس معرفی کرده و هر دو زن را به چالش 
کشیده اســت. حال آن دو برای رفع این موضوع به 
روانشناس مراجعه کرده اند؛ روانشناسی که در پایان 
مشخص می شــود همان ستاره شناس معروف است.  
»ستاره شناس« نمایشــی مینیمال از لحاظ دکور و 
صحنه و رئال از لحاظ جنس بازی هاســت. نمایشی 

خلوت اما تفکر برانگیز. »ستاره شناس« داستان دو زن را به صورت موازی بیان می کند و روایت آشنایی آنها با مردی را می گوید 
که علاوه بر ویژگی های ظاهری و حتی رفتاری مشترک، با هر دو زن به نوعی متفاوت برخورد می کند. ستاره شناس، انیس را با 
مهربانی و توجه به خود جذب می کند و مور را با بی میلی و مقابله با سرسختی هایش به سوی خود می کشاند. »ستاره شناس« 
علاوه بر داستانی که در لایه  ظاهری در حال تعریف آن است، در لایه  زیرین خود به مسائلی روانکاوانه می پردازد. داستان زندگی 
این دو زن، داستان دوستی آنها با خود است چراکه تا فرد نتواند خودش را دوست داشته باشد، در دوست داشتن دیگری نیز به 
مشکل خواهد خورد و می دانیم که خوشبختی با دوستی با خود شکل می گیرد. در این نمایش مور و انیس دو زن متفاوت با سبک 
زندگی، عقاید و رفتارهای کاملا متفاوت هر دو عاشق یک مرد شده اند، مردی که می داند چطور آنها را به صلح با خود برساند. 

بازی های نمایش دلنشــین بوده و شــخصیت ها می توانند به خوبی مخاطب را با خود همراه کنند. در این میان بازی »احمد 
ساعتچیان« که در نقش ستاره شناس و در انتها روانشناس ظاهر می شود، طنز صحنه را نیز می سازد. رفتارهای شیرین او در 
مقابل دو زن که یکی را با محبت و دیگری را با توی ذوقش زدن به خود جذب می کند، برای مخاطب جذاب می نماید. خروج او 
از صحنه با موزیکی فرانسوی که زمزمه می کند )اُه شانزلیزه( برای مخاطب تبدیل به تکراری آشنا می شود و حتی در مواقعی 
باعث همراهی مخاطب نیز می شود. انتخاب بازیگران زن این نمایش نیز به خوبی صورت گرفته است. بازیگر نقش انیس را زنی 
کمی کوتاه تر، کمی چاق تر با صدایی پر انرژی و پر امید، با لبخندی همیشگی بازی می کند که مادر نیز است. او با بافتنی همیشه 
همراهش و با لباس های ساده و تمیزش به خوبی می تواند نقش زنی خانه دار، ساده و زودباور را بازی کند که عاشق ستاره شناس 
شده؛ زنی خوش انرژی و امیدوار که زود نیز دل می بندد. در مقابل او بازیگر نقش مور، زنی بلند قامت تر و لاغرتر انتخاب شده. 
کسی که آشفته تر حرف می زند، دوست دارد مدام سیگار بکشد، لباس هایش سادگی لباس های انیس را ندارد، خوشبین نیست 
و دیر کسی را باور می کند. کسی که به قول خودش قرار بوده فلسفه درس بدهد و سر از درس دادن شیمی درآورده؛ حال نیز 

اخراج شده و کار سیاه می کند.
»ستاره شناس« نمایشی است به اندازه. در این نمایش همه  ملزومات اجرا به اندازه و در جای خود قرار گرفته است. از انتخاب 
متن و ترجمه  خوب گرفته که هم داستانی برای تعریف دارد و هم مفهومی را برای فکر کردن در اختیار مخاطب می گذارد تا 
اجرا که همه چیز در آن به اندازه اتفاق می افتد. نمایشی که می تواند مخاطبش را با آفرینش لحظه های خوب بخنداند و هم 
او را به فکر ببرد؛ گاهی او را غمگین کند و گاهی به زمزمه کردن آهنگ مورد علاقه  ســتاره شناس وا بدارد تا »اُه شانزلیزه« 

را با او بخواند.

سمانه استاد 

سرنوشت گریزناپذیر تبهکاران

1  در سال 1925 قرارداد همکاری جوزف فون اشترنبرگ 
با شرکت متروگلدوین میر به پایان رسید. او یک سال بعد به 
شرکت پارامونت رفت و دستیار کارگردان فیلم »بچه های 
طلاق« به کارگردانی فرانک لوید شــد. نتیجه کار به قدری 
موفقیت آمیز بود که پارامونــت تصمیم گرفت اجازه بدهد 
اشترنبرگ فیلم بعدی خودش را کارگردانی کند. نتیجه کار 
فیلم »دنیای تبهکاران« شد، اثری که هم معروف ترین اثر 
اشترنبرگ است و هم خیلی ها آن را اولین فیلم گنگستری 

تاریخ سینما می دانند. 
2  فیلم داســتان تبهکاری به نام بــول )جرج بنکرافت( 
است که جوان بیکاری به نام رولز رویس )کلایو بروک( را زیر 
پروبال خود می گیرد. رولز رویس اما عاشق نامزد بول به نام 
فدرز می شود. اوضاع وقتی پیچیده می شود که بول بازداشت 
شده و به اعدام محکوم می شود. حال رولز رویس و فدرز بر 
سر یک دوراهی دشــوار مانده اند، بول را رها کنند تا اعدام 
شود و خود از شهر بگریزند، یا به حرمت تمام کمک های بول 

نقشه ای برای فرار او از زندان بکشند؟
3   نکته قوت اصلی »دنیای تبهکاران« بدون شک مثلث 
عاشقانه تماشایی آن است. هر سه شخصیت نگاه متفاوتی به 
عشق و معشوق خود دارند. بول تصاحب فدرز را نشانه قدرت 
و لیاقت خود می داند چرا که معتقد است شهر مال اوست. 
رولز رویس که یک وکیل ســابق است درستی و وفاداری را 
مهمتر از هرچیزی می داند و عشق را همیشه یک گزینه دوم 
می داند، فدرز هم که در یک ازدواج فرمایشی گیر کرده، با 
رولز رویس یک عشــق رها و بی قید و بند را تجربه می کند. 
کل فیلم صحنه نبرد این تفکرات متضاد اســت. در نهایت 
در یک ســوم پایانی که بول منتظر اجرای اعدام است، این 

کشمکش ها به اوج خود می رسند. 
4   یکی از صحنه های تماشایی فیلم مربوط به اواخر آن 
است. جایی که بول به درکی تازه و شاید بتوان گفت نوعی 
رستگاری می رســد، او که متوجه شده عشق  رولز رویس و 
فدرز ارزشــمندتر از رابطه خودش با معشوقش است، آن ها 
را فراری می دهد و خود را تســلیم پلیس می کند. در پایان 
مامور پلیس به او می گوید که تمام این ســختی هایی که به 
جان خریدی تنها یک ساعت مرگت را عقب انداخت. او هم 
در جواب لبخندی می زند و می گوید ارزشش را داشت! این 
لحظه رســتگاری فیلم را با پایانی لذت بخش به ســرانجام 
می رســاند. جیمز جویس هم در »دوبلینی ها«، مجموعه 
داســتان های کوتاه خود، از این لحظه های رســتگاری به 

شکلی هنرمندانه استفاده می کند. 
5  بن هکت فیلمنامه نویس، خودش قبلا روزنامه نگار بود. 
به همین دلیل با دنیای تبهکاران به خوبی آشنایی داشت. 
خیلی از اتفاقات فیلم مثل کشتن مالیگان گل فروش یا نقشه 
فرار پایانی فیلم همه برگرفته از اتفاقــات واقعی بودند که 

هکت در دوران روزنامه نگاری با آن ها آشنا شده بود. 
6  خیلی از نکاتی کــه در فیلمنامه این اثر لحاظ شــد، 
بعدها به قواعد اصلی فیلم های گنگســتری تبدیل شدند. 
قهرمان لات و تبهکار، زنی که اگرچه خودش تبهکار نیست 
اما به خاطر علاقه به قهرمان او را دنبال می کند، شــب های 
تاریک خیابان ها و در نهایت پایان فیلم که قهرمان تنهایی 
به مبارزه با نیروهای پلیس می پردازد، تمام این ها عناصری 
هستند که در فیلم های گنگستری مطرح دیگری همچون 
»ســزار کوچک« )1930(، »دشــمن مــردم« )1931(، 
»صورت زخمی« )1932( و »کشــتن« )1956( می توان 

مشاهده کرد. 
7   اما سرنوشــت گریزناپذیر، شــاید مهمترین ویژگی 
فیلم های گنگستری باشد که »دنیای تبهکاران« بنیانش را 
بنا نهاد. به نظر می رسد بول به دنیا آمده تا گنگستر و تبهکار 
باشد. گویی کار دیگری بلد نیست، و اگر بخواهد مسیرش را 
تغییر دهد هم سرنوشت دیگر فرصت زندگی به او نمی دهد. 
او اگرچه در پایان به درک تازه ای می رســد و به رولز رویس 
و فدرز کمک می کند کــه از مهلکه فرار کننــد، اما به نظر 
نمی رسد که تغییری در مسیر زندگی او پیش آمده باشد. در 
واقع اگر حکم اعدام بول لغو شود و او را آزاد کنند، احتمال 
زیاد دوباره همان کارهای قبلی خود را از ســر می گیرد. او 

محکوم است به تبهکار بودن. 
8   نکته عجیب در مورد فیلم این است که پیش از اکران، 
همه منتظر شکست سنگین آن بودند! در حدی که بن هکت 
از تهیه کنندگان درخواست کرد نام او را از عنوان بندی فیلم 
حذف کنند. او و تهیه کنندگان معتقد بودند اشترنبرگ فیلم 
را بیش از حد احساسی و عاشقانه کرده است و آن چنان که 
باید، روی دنیای تبهکاران تمرکز نکرده اســت. فیلم ابتدا 
تنها در یک سینما اکران شد، اما در کمال ناباوری به فروشی 
فوق العاده رســید. مردمی که فیلم را می دیدند با تبلیغات 
دهان به دهان آن را به بقیه معرفی می کردند و به یک باره، 
همه به دنبال تماشــای این فیلم بودند. جالب این است که 
بن هکت که تا پیش از اکــران از این فیلم فراری بود، در آن 
سال برای همین »دنیای تبهکاران« اسکار بهترین فیلمنامه 
غیراقتباسی هم دریافت کرد! فیلم در اروپا هم خیلی موفق 
شد. فرانسوی ها آن را بسیار دوســت داشتند. پارامونت که 
از این همه تحسین فیلم کلی لذت می برد، ده هزار دلار به 

عنوان پاداش به اشترنبرگ هدیه داد. 
9  »دنیای تبهکاران« جزو ده فیلم گنگستری برتر تمام 
دوران بنیاد فیلم آمریکا قرار دارد. دیو کر، منتقد شــیکاگو 
ریدر معتقد اســت »دنیای تبهــکاران« یکــی از بهترین 
فیلم های گنگستری سینمای صامت است. لوئیس بونوئل 
فیلمســاز هم این اثر را مجبوب ترین فیلــم خود در دنیای 

سینما می دانست.

کلاسيک ببينيم
دنيای تبهکاران )جوزف فون اشترنبرگ/ 1927(

سينا بحيرايی

بهنام مظاهري   
هفت  صبح             

مورد عجيب بنيامين
دورهمي  حاشيه ساز برای خواننده پاپ

عکس: پریچهر ژیان

»رضا بهرامی« که سال گذشته نمایش »کریملوژی« را در چندین 
نوبت به روی صحنه داشت، آشکارا نشــان داده است که دغدغه  
تئاتر ایرانی دارد؛ تئاتری برخاســته از جامعه ایران، با استفاده از 
زبانِ غنی فارسی و بهره گیری از گونه های نمایش ایرانی. وی در 

این باره چنین می گوید: 
»نمایش ایرانی کار می کنم چون ایرانی هســتم. حتی اگر روزی 
ایران را ترک کنم، باز هم این دغدغه را خواهم داشت. تئاتر ایرانی 
باید برگرفته از جامعه ایرانی باشد و دغدغه  جامعه و کشور ایران 

در آن نشان داده شود. من در نمایش هایی که کار کرده ام همیشه 
دنبال این دغدغه بوده ام. نمایش ایرانی به شیوه  مرسوم را پیش از 
این تجربه کرده ام، اما این که چرا عینا از این الگو تبعیت نمی کنم 
دلیلی دارد که با یک مثال توضیح می دهم. برای اجرای شاهنامه 
شیوه هایی مانند نقالی، پرده خوانی و شبیه خوانی وجود دارد، اما 
آیا این شیوه ها برای بچه ای که اسپایدرمن می بیند، جذاب است؟ 
برای اجرا بردن این موضوعات باید آپدیتی در شیوه  اجرایی آنها 
انجام گیرد. این کار را اســتاد »بهرام بیضایی« انجام داده اند. به 

عنوان مثال در نمایش های ایشان از نقالی استفاده می شود اما به 
شکلی امروزی. »حسین کیانی« نمونه ای دیگر از این دست است. 
ایشان بر اساس نمایشنامه »ملاقات بانوی سالخورده«، نمایش 
»مشــروطه بانو« را به روی صحنه می برد یا بر اساس نمایشنامه 
»در انتظار گودو«، »چشــم به راه میرغضب« را می نویســد، اما 
آنچه مخاطب در نمایش های این هنرمند می بیند، شخصیت ها 

و فضایی ایرانی است. 
کسی که نمایش ایرانی را دوســت دارد، در اولین قدم باید بداند 

که نمایش ایرانی تنها تعزیه، نقالی و پرده خوانی نیست. البته او 
باید این فرم های اجرا را یاد بگیرد و درک کند. باید بداند به عنوان 
مثال »معین البکاء« در شــبیه خوانی کیست و چه کار می کند. 
باید بداند با چوبِ نقالی چه کار باید بکند و چه کاری نباید انجام 
دهد. اما لازم نیســت آنها را روی صحنه تجربه کند. باید آنها را 
بشناسد تا بتواند از آنها در راستای به اجرا بردن نمایشِ خود وام 
بگیرد. با شناخت گونه های مختلف نمایش ایرانی او می تواند هر 

نمایشنامه ای را به صحنه بیاورد.« 



حوادث
 روزنامه صبح ایران  سال نهم  شماره 2623  سه شنبه  19 فروردین  1399

 یکی از سارقان منازل کیانشهر
 دستگیر شد

 معاون مبارزه با ســرقت های خاص پلیس آگاهــی پایتخت ، از 
شناسایی یکی از سارقان منازل کیانشهر خبر داد و گفت: متهم 
به اتهام حمل مواد مخدر بازداشــت و به 5 فقره سرقت منزل با 
همکاری همدستش اعتراف کرد. سرهنگ کارآگاه  احمد نجفی  
گفت: در اواسط آذر سال گذشته دو فقره پرونده سرقت منزل به 
شیوه تخریب در از یک ســاختمان 8 واحدی به کلانتری 158 
اعلام شد.معاون مبارزه با سرقت های خاص پلیس آگاهی پایتخت 
عنوان کرد: پرونده با موضوع سرقت منزل تشکیل و برای رسیدگی 
تخصصی با دستور بازپرس شعبه دوم دادسرای ناحیه 15 تهران 
به اداره هفدهم پلیس آگاهی ارجاع شد.شاکیان با حضور در اداره 
هفدهم گفتند، ما برای خرید از منزل خارج و پس از بازگشــت 
متوجه تخریب در ورودی و سرقت اموال از قبیل: طلاجات، تابلو 
فرش، وجه نقد به ارزش تقریبی یک میلیارد ریال توسط سارق یا 
سارقان شدیم.این مقام پلیسی ابراز داشت: کارآگاهان با مراجعه 
به محل سرقت و بررسی های میدانی چهره سارقان جوان 20 الی 
25 ساله را به دســت آوردند.در ادامه تحقیقات پلیسی و بررسی 
سوابق مجرمان حرفه ای هویت یکی از سارقان شناسایی شد و با 
انعکاس اطلاعات به دست آمده به مرجع قضایی دستور دستگیری 
سارق صادر شد. این مقام پلیسی تصریح کرد: کارآگاهان در شاخه 
دیگری از تحقیقات پلیسی خود متوجه شدند سارق جوان به اتهام 
حمل مواد مخدر در اسفند ماه دســتگیر و به زندان منتقل شده 
است که بلافاصله با هماهنگی بازپرس پرونده وی به اداره هفدهم 
منتقل شد. متهم در بازجویی های تکمیلی لب به اعتراف گشود 
و ضمن قبولی ســرقت از منازل با همکاری همدستش به 5 فقره 
سرقت دیگر معترف شد.ســارق جوان گفت: با انتخاب سوژه ها 
) منازل ( در طبقات اول و دوم و با اطمینــان از نبود صاحبخانه 
و نبود ابزار امنیتی وارد آپارتمان شــده و اموال با ارزش موجود 
در منازل را سرقت و متواری می شدیم. اموال مسروقه را به افراد 
ناشناس به قیمت پایین تری می فروختیم. متهم اضافه کرد، پس 
از سرقت در حال انتقال مواد مخدر بودم که توسط پلیس دستگیر 
شدم و اطلاعی از همدستم ندارم.این مقام پلیسی در پایان با بیان 
اینکه دستگیری همدست سارق در دســتور کار کارآگاهان قرار 
دارد، افزود: با توجه به اعتراف صریح متهم و شناسایی محل های 
سرقت، سارق جوان با صدور قرار قانونی از سوی بازپرس پرونده 
برای انجام تحقیقات تکمیلی در اختیار کارآگاهان اداره هفدهم 

قرار دارد.

  اخبار 

دو مــرد و یک زن ســوار بر خــودروي مزدا3 
سرقتي، دســت به زورگیري و ســرقت لوازم 
داخل خودرو مي زدنــد. رئیس کلانتري 120 
ســیدخندان از دســتگیري دو مرد و یک زن 
سارق مزدا3 که با خودروي سرقتي زورگیري 
و لوازم خودرو را ســرقت مي کردند، خبر داد و 
گفت: کارشناسان ارزش ریالي اموال کشف شده 
را ســه میلیارد ریال برآورد کرده اند. سرهنگ 
داود زندي، درخصوص این ســرقت ها اظهار 
کرد: ساعت 10:45 روز شانزدهم فروردین ماه 
سال جاري، ماموران گشت خودرویي کلانتري 
120 سیدخندان در حوالي خیابان استاد حسن 
بنا، درحال گشــت زني بودند که سرنشــینان 
یک دســتگاه خودروي مــزدا3 نظــر آنان را 
جلب کرد. ایــن مقام انتظامي  بــا این توضیح 
که سرنشینان خودرو دو مرد و یک زن بودند، 
ادامه داد: عوامل کلانتري براي بررسي موضوع 

به خودروي مــزدا3 نزدیک شــدند که راننده 
خودرو با گرفتن دنده عقب به سرعت وارد یکي 
از خیابان هاي فرعي شــده و از محل گریخت. 
به گفته پلیس حاضر در محل حادثه، عملیات 
تعقیب و گریز متهمان آغاز شــد و ضمن انجام 
عملیات پلاک انتظامي  خودروي مزدا3 از مرکز 
پیام پلیس اســتعلام و مشــخص شد خودرو 
ســرقتي بوده و به تازگي نیز به ســرقت رفته 
اســت. طبق توضیحات رئیس کلانتري 120 
سیدخندان، ماموران کلانتري چندین مرحله 
دستور توقف خودرو را صادر کرده و همچنین 
چندتیر هوایي نیز شلیک کردند، ولي سارقان 
خودرو بدون توجه به فرمان هاي پلیسي مبني 
بر توقف خودرو به فرار خود ادامه دادند و پس 
از 15دقیقه فرار به سرعت وارد خیابان فرجام 
شدند. کلانتر محله سیدخندان افزود: ماموران 
کلانتري براي جلوگیري از فرار متهمان و وقوع 

حوادث احتمالي و برخورد ماشــین سرقتي با 
عابران، لاستیک هاي مزدا3 را نشانه گرفتند و 
سه لاستیک خودرو را پنچر کردند اما متهمان 
با خودروي پنچرشــده همچنان به فرار ادامه 
دادند که درنهایت با یک دستگاه میکسر زباله 
تصادف کرده و مجبور به توقف خودرو شدند. 
او با اشاره به اینکه راننده و سرنشینان خودرو 
با توقف خودرو به صورت پیاده از محل متواري 
شدند، افزود: در یک عملیات پلیسي متهمان 
مهار و هر سه سارق دســتگیر شدند. این مقام 
انتظامي  با اشاره به اینکه در بازرسي از خودروي 
سرقتي، پنج دستگاه گوشي مسروقه و تعدادي 
ضبط خودرو کشف شــد، گفت: متهمان براي 
تحقیقات تکمیلي به کلانتري ســید خندان، 
به همراه اموال کشف شده انتقال یافتند. زندي 
با بیان این که در پایش هاي اطلاعاتي مشخص 
شــد که هر دو سارق مرد ســابقه دار بوده اند و 

پیش تر نیز با حکم قضایي روانه زندان شده اند، 
تصریح کرد: متهمان درخصوص گوشــي هاي 
کشف شــده اظهار داشــتند، علاوه بر سرقت 
لوازم خودرو با خودروي ســرقتي، گوشي هاي 
سرقتي را نیز از عابران پیاده زورگیري کرده اند 
و بلافاصله سوار بر خودرو سرقتي شده و از محل 
سرقت ها گریخته اند. کلانتر محله سیدخندان 
اشاره كرد كه هردو مرد سارق اعتراف کردند، 
ســرقت ها را با همکاري همسر یکي از سارقان 

انجام داده اند و دلیل شان براي حضور زن سارق 
این بوده است که سایر افراد به آنها شک نکنند. 
به گفته پلیس تاکنون مال باختگان گوشي هاي 
سرقتي شناسایي  و اموال سرقتي به آنها تحویل 
شده اســت. این مقام پلیســي با بیان این که 
کارشناســان ارزش ریالي اموال کشف شده را 
بیش از سه میلیارد ریال برآورد کرده اند، گفت: 
هر ســه متهم براي صدور دستور قضایي روانه 

دادسرا شدند.

دو مرد و يک زن، سارقان  ميليوني پايتخت
همسر يکي از سارقان به عنوان پوشش سرقت ها براي مشکوک نشدن افراد

 آنها را همراهي مي کرد

اقدام شوم مرد برای انتقام از همسرشدستگیری مخاطب جوگیر سریال پایتخت
فرمانده قرارگاه جنوب گشــت انتظامي 
یگان امداد پایتخت از دستگیري متهمي 
که به تقلید بازیگر ســریال پایتخت خود 
را مسلح به کلت پلاســتیکي کرده بود و 
حامل تجهیزات پزشکي قاچاق بود، خبر 
داد. ســرهنگ ســعید دهقان گفت: روز 
هفدهم فروردین ماه واحد گشت انتظامي 
قرارگاه جنــوب گشــت انتظامی یگان 
امداد تهران بزرگ در محــدوده بزرگراه 
بسیج در حال گشت زني بودند که به یک 
دستگاه خودروي پژو 206 با شیشه هاي 
دودي و پلاک شهرستان مشکوک شدند 
و مدتي آن را تحت مراقبــت قرار دادند.
فرمانده قرارگاه جنوب با بیان اینکه راننده 
خودروي 206 با دیدن گشــت انتظامی 
پلیس به سرعت خود افزود تا بدین طریق 
از دید پلیس دور شــده و متواری شوند، 
ادامه داد: عملیات تعقیــب و گریز متهم 
آغاز و ماموران یگان امداد موفق شــدند 
پس از مدتی تعقیب و گریــز، خودرو را 
متوقف و راننــده آن را دســتگیر کنند. 

وی بیان داشــت: متهم که در بازجویی 
اولیه پاســخ درستی به ســوالات پلیس 
نمی داد، خــودروی وی را مورد تفتیش 
قرار دادند که در بررسی های بیشتر 240 
ماسک پزشــکي N95 که به صورت غیر 
مجاز و قاچاق توسط متهم تهیه شده بود 
کشف کردند. این مقام انتظامی در ادامه 
بیان داشت: در بررســی های تکمیلی از 
خودروی متهم یک قبضه اســلحه کلت 
قلابي به همراه جلد اســلحه و یک عدد 
اسپري اشک آور کشف شد و متهم در این 
خصوص اظهار داشــت، به سبک بازیگر 
ســریال پایتخت قصد مانور داشته است. 
سرهنگ دهقان از تقلید کورکورانه متهم 
از ســریال پایتخت انتقاد کرد و تصریح 
کرد: کارشناسان ارزش ریالی اموال کشف 
شده را 240 میلیون ریال برآورد کرده اند. 
متهم به همراه اموال کشف شده برای سیر 
مراحل قانونی و تکمیل تحقیقات پلیسی 
در اختیار پلیس پیشگیری تهران بزرگ 

قرار گرفت.

رئیــس پلیس فضــای تولید و 
تبادل اطلاعات تهران بزرگ از 
دستگیری مردی که برای انتقام 
از همســرش اقدام به توهین و 
تهدید وی در یک صفحه  جعلی 
کرده  بــود، خبر داد.ســرهنگ 
تورج کاظمی گفت: اوایل دی ماه 
ســال گذشــته زنی 24 ساله با 
مراجعه به پلیس فتا اعلام کرد 
که فردی ناشــناس بــا ایجاد 

صفحه ای در اینستاگرام اقدام به انتشار مطالب 
توهین آمیز و کذب علیــه وی کرده و باعث از 
بین رفتــن آرامش شــخصی و خانوادگی اش 
شده است که در همین راســتا تیمی ویژه از 
ماموران پلیس فتا رســیدگی بــه موضوع را 
در دســتورکار خود قرار دادند. رئیس پلیس 
فضای تولید و تبادل اطلاعات تهران بزرگ با 
بیان اینکه در جریان تحقیقــات زن جوان از 
اختلاف با همسرش خبر داد، گفـت: در عین 
حال شــاکی اعلام کرد که به هیچ فرد خاصی 
مشکوک نیست. همچنین در جریان رسیدگی 

به این شکایت و با توجه به اینکه 
مزاحمت های متهم ادامه داشت، 
ماموران به سرنخ های جدیدی 
دست پیدا کرده و متوجه شدند 
که فرد مزاحم اطلاعات دقیقی از 
زندگی شخصی و حتی زناشویی 
شاکی دارد که همین امر سبب 
شک ماموران به همسر این زن 
شده و او را مورد پرسش و پاسخ 
قرار دادند. کاظمی با اشــاره به 
تناقض گویی های همسر شاکی گفت:  ماموران 
تقریبا اطمینان پیدا کردند که عامل مزاحمت 
همسر شاکی است و در همین راستا او را مورد 
بازجویی تخصصی قــرار دادند کــه این فرد 
سرانجام لب به اعتراف گشــود و گفت که به 
دلیل اختلافاتی که با همسرش داشته، با این 
کار قصد انتقام گیری از او را داشته است.رئیس 
پلیس فضای تولید و تبــادل اطلاعات تهران 
بزرگ ادامه داد:  برای این فرد پرونده ای تشکیل 
شده و برای ادامه روند رسیدگی به جرم روانه 

دادسرا شد.

ادامه مرگ های الکلی در 
پایتخت و استان فارس

در چند روز گذشته افراد زیادی که دچار مسمومیت با 
متانول شده بودند به بیمارستان های تهران منتقل شدند 

که ۱۷ نفر از آنها از جمله دو نوجوان و ۱۵ مرد جوان و 
میانسال به خاطر شدت مسمومیت جان باختند. این آمار 

مربوط به مدت ۷۲ ساعت و مرگ در شش بیمارستان تهران 
است. با شکایت خانواده جانباختگان، تیمی از ماموران 
اداره جرایم جنایی پلیس آگاهی تحقیقات خود را آغاز 

کرده و رد پای دو نفر را در ماجرای توزیع الکل های مرگبار 
کشف کردند. همچنین شمار قربانیان مسمومیت الکلی در 

فارس به ۹۰ نفر رسید. رئیس اورژانس فارس گفت: شمار 
قربانیان مسمومیت با الکل در این استان تا صبح دوشنبه 

۱۸ فروردین به ۹۰ نفر رسید.محمدجواد مرادیان از افزایش 
آمار مسمومیت با الکل صنعتی در فارس خبر داد و گفت: 

تا صبح دوشنبه ۱۸ فروردین، ۷۱۸ نفر به علت مسمومیت 
با الکل صنعتی به مراکز درمانی استان مراجعه کرده اند که 
از این تعداد ۶۲۸ نفر بستری هستند.او عنوان کرد: در پی 
شیوع ویروس کرونا در ایران و شایعه تاثیر مصرف الکل بر 

مقابله با این بیماری ۹۰ نفر در فارس بر اثر مسمومیت الکل، 
جان خود را از دست دادند.

تاه
 کو

خبر
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بیش از ۴۰ نوع نان مسطح در هند وجود دارد، از نان سیر که به صورت 
مسطح در تنور پخته شــده تا پاراتا که با مواد مختلفی نظیر پنیر یا 
گوجه پر می شود، در این فهرست به چشم می خورند. یکی از نان های 
پرطرفدار، پوریس  سرخ  شده است که علت این موضوع تاحدودی به  
داستان راجستانی آن برمی گردد. در افسانه ها آمده است که آشپزهای 
مهاراجه، پرنده های کوچک را داخل پوریس پف  کرده می گذاشتند، 
با خردکردن نان، پرنده از داخل آن به بیرون پرواز می کرد. داستان 

جالبی است اما چطور می توان یک پرنده  زنده را سرخ کرد؟

  مالکان واقعی سوغات ایرانی در هند
دو نقطه در هند وجود دارند که می توانند ادعای مالکیت نان را داشته 
باشند. شهر پوندیچری تحت  تأثیر فرانسوی ها و شهر گوا که تحت 
 تأثیر پرتغالی ها بوده اند. بوپال نیز شهری کاملًا هندی با کمی تأثیر 
فرانسوی است. داستان نان شــیرمال در واقع داستان جاده  ابریشم 
اســت. در ایران، جایی که وطن اصلی این نان به حساب می آید، نان 
شیرمال را اغلب با شــیر تهیه می کردند که در زبان فارسی، اردو و 
سانســکریت یکی اســت. این نان از طریق جاده  ابریشم از ایران به 
افغانستان، پاکستان و هند راه پیدا کرد. مغول ها که از این نان برای 
حمل غذا استفاده می کردند، آن را به شبه جزیره  هند آوردند. به عنوان 
مثال نان شیرمال را با گالوتی کباب لطیف پر می کردند. این کباب باب 
دهان نواب واجد علی شاه بی دندان بود که گوشت و نان آن در دهانش 
آب می شد. امروزه می توانید نان شیرمال را در اکثر شهرهای هند، 

به خصوص مناطق قدیمی تر مسلمان نشین پیدا کنید. البته هر شهری 
شیوه خاص خود را دارد، شیرمال هندی، نانی مسطح با رگه هایی از 

زعفران روی آن است که در بوپال به شکل مستطیل تهیه می شود.
برای هندی هایی که با خورشت های تند و بریانی ها بزرگ شده اند، 
نان شــیرمال مثل خطاطی ایرانی، باشــکوه و ظریف بوده و عطر 
و طعم لطیف زعفران، شــیر و میخک آن لذت بخش اســت. سایر 
نقاط شــمال هند نیز نان شــیرمال را می پزند اما فقط در بوپال آن 
را با میخک طعم دار می کنند. در واقــع اضافه کردن میخک به نان، 
ابتکار بوربون های فرانســوی بود که به دستور خانواده  سلطنتی به 
بوپال آمده بودند. بوربون های بوپال در واقع با ســفر دریایی فردی 
به نام »جین-فیلیپ بوربون«  به هند آغاز شد که پس از قتل یکی از 
مقامات بلندپایه  فرانسوی متواری شده بود. این خانواده پس از عبور از 
بسیاری از شهرهای هند، به بوپال رسیدند، جایی که نسل های بعدی 
آنها به دومین قدرت شهر پس از پادشاهان حاکم تبدیل شدند. آنها که 
به عنوان وزرای اصلی پادشاه مشغول خدمت بودند، اسامی مسلمان ها 
را برای خود انتخاب کردند و به ملک و ثروت و قدرت زیادی رسیدند. 
نفوذ آنها بر فرهنگ و غذای بوپال نیز انکارنشدنی است. در حال حاضر، 
یک خانواده از این خاندان در هنــد زندگی می کند و بوربون-بوپال 
نامیده می شوند. بوربون ها تحت حکومت ملکه های بوپال پیشرفت 
کردند. همین موضوع یکی دیگر از تفاوت ها در تاریخ بوپال است که 
برخلاف سایر ایالت ها هند، زنان حکومت می کردند. در واقع حکومت 
زنان مسلمان، نه یک سال و دو ســال، بلکه بیش از یک قرن طول 

کشــید. مردم هند در مرحله جالبی از تحول هستند، به طوری که 
فمینیسم در این کشور در حال شکل گرفتن اســت و زنان هر روز 
بیشتر هنجارها را زیر ســؤال می برند؛ هرچند قدرت همچنان در 
اختیار مردان قرار دارد. رهبران زن در هند بسیار کم بوده و آن تعداد 
نیز از خاندان پادشاهان هستند. در این میان می توان به »بیگم های 
هند« اشاره کرد؛ ملکه های مســلمانی که برای 1۰۷ سال پیوسته 
حکومت کردند. کاخ جهان نوما متعلق به یکــی  از نوادگان همین 
خانواده  سلطنتی سابق است که روی دیوارهای سالن آن، عکس هایی 
از این زنان قدرتمند در منسب هایی دور از انتظار به چشم می خورد. 
سلطان جهان بیگم، آخرین ملکه  بوپال، برقعی )پوششی که برخی 
زنان مسلمان از آن استفاده می کنند( پوشیده است و در حال ملاقات 
با نماینده  انگلیسی دیده می شود. تصویر مادربزرگ او، سیکاندر بیگم 

نیز با عمامه و شمشیر وجود دارد.

  نان شیرمال باب طبع مسلمانان هند
گانگا و یامونا، دو رودخانه  افســانه ای در هند هســتند که به عنوان 
اســتعاره ای برای مردم هندو و مســلمان به کار می روند. در بوپال، 
این دو رودخانه و دو مورد از بزرگ ترین مذاهب هند، هندوئیســم 
و اسلام، به صورت مســالمت آمیز در کنار یکدیگر زندگی می کنند. 
هرچند به دلیل ارتباطات فرانسوی، مســیحیت نیز در اینجا ریشه 
دوانده و رشد کرده است. بهترین راه برای تجربه  غذاهای خوشمزه  
شهر، رفتن به کوچه های بسیار باریک بوپال است. بریانی  گوشتی که 

برای ساعت ها پخته و با لایه های برنج و ادویه  پوشانده شده است یا 
غذاهای گیاهی که در انواع و اقسام تهیه می شود، از غذاهای خوشمزه  
این منطقه هســتند. در مغازه  مردی با کلاه سیاه، انواع مختلف نان 
سوخاری را سرو می کند. این بیسکویت ها ارزان هستند و بخشی از 
ضمیر نیمه  خودآگاه جمعی مردم هند محسوب می شوند. بچه های 
مدرسه در بوپال این بیسکویت ساده یا کنجددار را هنگام برگشت 
از مدرسه می خرند تا با شــیر بخورند. بیسکویت های گردی هم در 
این مغازه به فروش می رسد که کشمیری هستند و از پسته و نارگیل 
تهیه می شوند. کلوچه هایی با دانه های بادام  هندی روی آن نیز درنوع 
خود جالب توجه هســتند. برخی از این کلوچه ها با بادام آماده و از 
گلاب برای خوش طعم  شدن آن استفاده می کنند. در این میان نان 
شیرمال نیز جزو پرفروش ها اســت، اما چرا این نان بین مسلمان ها 
بسیار پرطرفدار است؟ فروشنده ای می گفت:  نان شیرمال، مثل یک 
مادر است که همه چیز را در کنار هم نگه می دارد. شما می توانید آن 
را در چای ماسالا بزنید و نوش جان کنید یا به عنوان صبحانه یا همراه 
با آب گوشت برای ناهار بخورید. بسیاري از مسلمانان عاشق این نان 
هستند،  چراکه سریع، ســبک و خوش طعم است و می توانند بعد از 

عبادت از آن استفاده کنند.
شیرمال را می توان با انواع زیادی از خوراک ها نظیر حلیم، نیهاری یا 
پایا در طول ماه مبارک رمضان مصرف کرد. نمازگزاران و گرسنه ها 
بعد از عبادت در داخل مسجدی که زنان حکمران ساخته اند، این نان 

خوش  عطر و بو را میل می کنند.

داستان جالب نان شیرمال 
در سفری از ایران به هند

نان شیرمال همان طور که از نامش مشخص است، با شیر تهیه می شود و 
ازآنجا که این نان اصالتاً متعلق به ایران است و بعدها توسط مغول ها به هند 

آورده شد، هنوز هم نان شیرمال نامیده می شود

1  بازی های جذاب همیشــه در دســترس ایرانی ها: 
سرگرمی ها و نمایش های عصر قاجاری، بازی هایی ساده بودند که 
بسیاری از آنها با ابزارهایی ساده به نمایش در می آمدند. بسیاری 
از این نمایش ها برگرفته از مراسم  خاص مردم آن روزگار همچون 
مراسم عروســی، نوروز و... بود. »بازی ها در تهران دوره قاجار در 
برخی از جشن ها نیز کاربرد داشته اند که معمولًا انواع نمایشی آنها 
در مراسم نامزدی، عقد و عروسی و امثال آن و در جشن های نوروز 

و سیزده  به در هم بازی می شدند. 
نکته مهم دیگری که تقریبا در تمامی بازی های ســنتی به چشم 
می خورد و از ویژگی های بازی های ســنتی تهران دوره قاجار نیز 
به شمار می آید ابتدایی و در دســترس بودن ابزار آن است. ابزاری 
چون چوب، سنگ، توپ پارچه ای، طناب، کمربند،  نردبان،  حبوبات 
و میوه ها. از جمله بازی های مشهور این دوران  که برخی از آنها تنها 
ویژه شهر تهران نبودند، می توان به بازی های زیر اشاره کرد: الف. 
بازی ســرگرمی: آب اومد، کدوم آب، آتش داری بالاترک، آسیاب 
بچرخ، عمو زنجیرباف، آفتاب مهتاب چه رنگه،  اشرت اپرت،  اتل متل 
توتوله، ارش قرش،  اوستا بدوش زن اوستا ندوش، کلاغ پر،  تاپ تاپ 
خمیر،  یک قل دو قــل، باقالی به چند من،  تاب بــازی،  ترنابازی،  

حمومک مورچه داره، نون بیار کباب ببر، هل و گلاب و...« 
محمدحسین ناصربخت، ســرگرمی های مردم تهران در 

دوران قاجار 

2  یادداشــت های علم فروردین 1349؛ صبح خیلی به 
اختصار شرفیاب شدم. نقشه چادری که باید در جشن های 25۰۰ 
ساله شاهنشاهی محل شام خوری شاهانه در تخت جمشید باشد، 
به زحمت زیاد به تصویب رساندم. زیرا شاهنشاه به علت گرانی آن 
تصویب نمی فرمودند. بالاخره اندازه چادر و قیمت را به یک چهارم 
قیمت اصلی آن تقلیــل دادند، یعنی به یک میلیــون دلار. ناهار 
وزیر خارجه، وزیر فرهنگ، وزیر اطلاعات، رئیس سازمان امنیت، 
رئیس تشریفات شاهنشاهی و مدیرکل دربار برای مطالعه درباره 
تشــریفات و دعوت های روسای کشــورهای خارجی در مراسم 
جشــن شاهنشــاهی در اداره مهمان من بودند. جلسه تا ساعت 
چهار طول کشید. ساعت پنج برای کارهای جاری در کاخ نیاوران 
با نخست وزیر ملاقات کردم... نخســت وزیر خیلی پکر و در کارها 
درمانده است. از اخبار مهم اینکه چنان که پیش بینی می کردیم 
روس ها به عمل اوتانــت در مورد بحرین، چــون قبلا به تصویب 
شورای امنیت نرسیده اســت، اعتراض کردند... با آنکه پادگورنی 
در اینجا چقدر از این اقدام تعریــف و تمجید کرد. این کار ممکن 
است چند دلیل داشته باشد که دلیل اول آن پرنسیپ روس هاست، 
زیرا نمی خواهند دبیرکل سازمان ملل بدون صواب دید آنها اقدام 
به جمع آوری آرا به هر صورت که باشد بکند. علت آن هم روشن 
اســت؛ اگر دســت دبیرکل را در این کارها باز بگذارند، یک وقت 
ممکن است مثلا برای چکســلواکی هم چنین تصمیمی بگیرد. 
آن وقت تکلیف روس ها چه می شــود؟ دلایل دیگری هم ممکن 
است این کار داشته باشد. یعنی دل اقلیت ناراضی ایران را به دست 
بیاورند، دل عراق را به دست بیاورند – چون عراق نمی خواهد که 

روابط ایران و بحرین حسنه باشد .
 )انتخاب(

3   هنر دست دختران ایرانی. فرش؛ مهمترین جزء جهیزیه 
دختران: صنعت فرش در ایران، صنعتی قدیمی و مهم است که 
بیشتر توسط دختران و با اهداف متفاوتی بافته می شد. فرش در 
ایران و به خصــوص در دوره قاجار، بخش مهــم و اصلی جهیزیه 
دختران محسوب می شد و تقریباً بسیاری از آنان در موقع ازدواج، 
فرشــی نفیس با خود به همراه می بردند: »در ایران سه نوع فرش 
وجود دارد که عبارتند از قالی و گلیــم و نمد. قالی های بزرگ که 
برای فرش کردن کاخ های سلطنتی بافته می شوند، بسیار ممتاز 
و در نوع خود بی نظیر هســتند. دوشــیزگان نیز در ایام نامزدی 
قالیچه های بسیار نفیسی می بافند و آنها را به عنوان جهیزیه با خود 

به خانه شوهر می برند.
این قالیچه به منزله حلقه طلایی اســت کــه اروپاییان در موقع 
ازدواج باهم مبادله می کنند و باید همیشــه با خود داشته باشند. 
این فرش نامزدی، هنرمندی و قابلیت دست عروس را می رساند، 
دقت در کار و حوصله و وفاداری به شــوهر و درجه سازش روحی 
عروس را از بافتن چنین فرشی استنباط می نمایند و هر چقدر این 
قالیچه نفیس و خوش بافت باشد داماد و اقوام او نسبت به عروس 
خوش بین تر می شــوند زیرا او نهایت دقت را در زیبایی نقشــه و 
استحکام و تکمیل صنعت خود به کار برده است. چنین قالیچه ای 

باید در موقع عروسی زینت اتاق حجله خانه باشد.«
   هانری رنه آلمانی، سفرنامه از خراسان تا بختیاری
)کافه تاریخ(

4  بازار وکیل  شیراز شــاهکار بی نظیر شاه زند: بازار طویل 
خوش طـرحی که از بهترین آثار کریم خان زنـد اسـت. این بازار 
هنوز تقریبا ســالم و پابرجای در شــیراز باقیمانده که به نام  بازار 
وکیل مشهور است و تصور می رود شــهریار زند پس از ملاحظه 
بازار قدیمی لار )از آثار زمان شاه عباس کبیر( طرح آن را در شیراز 
ریخته اســت.  تمام کارهای بازرگانی، خـــرید و فروش کالاهای  
داخلی  و خارجی و مبادلات پایاپــای، صدور یا دریافت حوالجات 
و صرافی ها همگی در حجره های این بــازار انجام می گرفته و در 
واقع بازار وکیل مانند قلب واقعی شیراز بوده و تمام امور بازرگانی 

درآنجا به جریان  می افتاده  است. 
بازار وکیل تـــشکیلاتی داشـــته که بازرگانان می توانســتند با 
اطمینان کامل کالاهای خود را در آن به امانت بسپارند و در موقع 
لازم از آن اســتفاده نمایند. این بازار از  نزدیکی  دروازه اصفهان تا 
مدخل بازارهای قدیم امتداد دارد و مشــتمل بــر حجره هایی با 
سکوی پهن در طرفین و ۷۴ دهانه طـاق های بـلند و خوش تناسب 
بوده است و چهار سوق بلندی در میان  آن  قرار  داشته که بازارهای 
فرعی و غربی  و شرقی  آن را  قطع می نموده.  مصالح ساختمانی این 
بازارها گچ و آجر و آهک بوده که روی پایه هایی از تخته سـنگ های 
تـــراشیده قرار گرفته است . سقف  چهار  سوق که از چهار طرف 
آن چهار بازار  منشعب  می شــود بسیار بلند و با سبک ساختمانی 
دلپسندی بنا شده است. قســمت های مختلف این بازارها، بنا بر 
اساس کارهای صـنعتی  که  در  آن انـــجام می گرفته به نام های 

مخصوص خوانده مـی شود. 
فخری بهاری، بازار وکیل، هنر و مردم 
)کافه تاریخ(

خرده روایت هایی خواندنی از بازی های مردم در تهران دوره 
قاجار، چادرهای یک میلیون دلاری جشن های 2500 ساله و...
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� ترند ���

اینجا کانادا ســاعت هفت و نیم عصر که می شود مردم با قابلمه و 
ملاقه می آیند روی تراس ها و ســر و صدا ایجاد می کنند تا بقیه 
هم ملحق شــوند. یکجور همدلی اســت توی این حال و هوای 
قرنطینه ای.  حدود سه هفته ای می شود که دانشگاه های شهر ما 
تعطیل شــدند. در گام اول گفتند هیچ کلاسی را حضوری نباید 
برگزار کرد. همان روز، استاد محترم ایمیل زدند که مبادا شما که 

دانشجوهای دکترا هستید دست از کار بکشید، شما همچنان باید 
بیایید دانشگاه و وقتی گفتیم مقاله نوشتن ها را اجازه بدهید از خانه 
انجام بدهیم، گفت من به این حرف ها کاری ندارم. خدا را شکر که 
چند روز نکشید واحد تحصیلات تکمیلی دانشگاه یک ایمیل بلند 
و بالا و سفت و محکم به همه ارسال كرد که دانشجوهای ارشد و 
دکترا هم باید تحقیق های آزمایشگاهی را متوقف کنند و بروند در 

خانه و از راه دور روی تحقیق شان کار کنند. به استادها هم گفته 
بود دو تا مقاله کمتر و بیشتر ارزش به خطر انداختن جان دانشجو 
و جامعه را ندارد و بعد هم خط و نشان کشیده بود که مبادا استادی 
از دانشجوهایش بخواهد بروند منزل او  یا باهاشان در کافی شاپ 
یا هر کجای دیگر شــهر قرار بگذارد. ما که خیلی از این قاطعیت 

دانشگاه خوش مان آمد.
دانشگاه از چند شرکت پیام رســان، اکانت خریداری کرد. یکی از 

این شرکت ها، زوم است. دسترسی ای که دانشگاه خریداری کرده 
به همه استادها و اســتادهای حل تمرین اجازه می دهد جلسات 
آنلاین با حدود 25۰ دانشــجو برگزار کنند. در طی این جلسات 
همه می توانند دوربین و  میکروفن خودشــان را روشــن کنند و 
و یدئو کنفرانس داشته باشند. اســتاد هم می تواند با دسترسی به 
میکروفن و دوربین همه را تحت کنترل داشته باشد. سر کلاس ها 
غالبا استاد دوربینش را روشــن می گذارد و صفحه لپ تاپش را با 

بقیه به اشتراک می گذارد و میکروفن بقیه را هم خاموش می کند. 
دانشجوها هم سوال های شــان را در پنجره  مربوط به سوال تایپ 
می کنند.   دانشگاه یک هفته را هفته انتقال اعلام کرد تا فرصتی 
پنج روزه به استادها بدهد تا برای فضای جدید خودشان را آماده 
کنند. به علاوه از اساتید درخواست کرد ظرف یک هفته، سیلابس 
یا ســاختار درس های شــان را آپدیت کنند و به همه دانشجوها 
سیلابس جدید اعلام کنند. )کانال تلگرامی ساعت به وقت تورنتو(

� خرده�روایت�هایی�از�فرنگ ���

حال و هوای قرنطینه ای ما

صدیقه شجاعی| خیابان های بوپال، مرکز ایالت مادیا برادش و از شهرهای مهم کشور هند، در ساعت پنج عصر با عطر و بوی نان 
زعفرانی پر می شود. مردهایی که عرقچین بر سر و لباس کورته )پیراهن گشاد و سفیدی که تا زانو می رسد( برتن دارند، هنگام بازگشت 
از مسجد، از نانوایی، نان می خرند تا با خورشت های گوشتی میل کنند که از غذاهای اصلی بوپالی محسوب می شود. به این نان،  شیرمال 
گفته می شود که نان هایی به شکل مربع و بافتی نرم است و با شیر و آرد چندمنظوره، زعفران و میخک پخته می شود. مردم محلی در 

اصل از این نان در کنار نیهاری گوشت و فلفل سبز استفاده می کنند.
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مثل نتفليکس...
اکران آنلاين »خروج« به هردليلي که باشد حادثه اي بزرگ در صنعت سينماي ايران است

  سايت نگار

اصولگرايان ماجرای پايتخت را رها نمی کنند
1  هومن افاضلی با کی روش رابطه خوبی نداشت. کارلوس در یکی دو مصاحبه 
هم غیر مستقیم او را نشانه رفت. افاضلی بارها در رادیو و تلویزیون به انتقاد از کارلوس 
پرداخت. دعوای این دو زمانی آغاز شــد که کی روش ســاختمان پک را از ایفمارک 
که زهره هراتیان همســر افاضلی رئیس آن بود، گرفت. کارلوس ایده ساخت پک را 
داد ولی کفاشــیان در میانه های راه تصمیم گرفت آن را به ایمفارک بدهد تا جنجال 

درست شود.
در هر صورت افاضلی بارها ادعا کرده کی روش را او آورده. اگر سري هم به ویکی پدیای 
او بزنید چنین موضوعی به چشم می خورد. اینکه افاضلی هم کی روش را به فدراسیون 
پیشنهاد داد و هم قبلا برانکو را. در این باره از کفاشیان سوال کردیم و پاسخ داد: »تا 
جایی که یادم هست این موضوع بین من و آقای ترابیان بود و از ابتدا هم ایشان مسئول 
مذاکره با او شد. ممکن است دوستان هم نظر داده باشند ولی این تصمیم فدراسیون 

بود که کی روش را بیاوریم.«

2   روزنامه های جوان و کیهان ماجرای پایتخت را به همین ســادگی ها رها 
نخواهند کرد: روزنامه جوان نوشت: سریال پایتخت از مرحله نگارش تا زمانی که از 
آنتن تلویزیون به خانه های مردم برده می شود، زیر نظر مستقیم بخش های مختلف 
صداوســیما تولید می شــود. آیا باید پذیرفت همه این بخش هــا در نادیده گرفتن 
مشکلات متعدد پایتخت اشتباه کرده اند؟! آیا ممکن است نتیجه بررسی همه جانبه 
صداوسیما در گزارشی که به رئیس خواهند داد، این باشد که همه چیز سهوی بوده 

است؟!
شبکه »من و تو« ظهر جمعه گذشته فیلم سینمایی »همسفر« را پخش می کند، همان 
شب هم در شبکه اول سیما، قسمت آخر سریال پایتخت با ارجاع به این فیلم سینمایی 
و البته فیلم دیگری به نام »ممل آمریکایی« به کار خود پایان می دهد، آیا این تقارن 

زمانی سهوی بوده است؟! 
چطور یک شبکه لندنی ضدانقلاب تا این حد می تواند با محتوای یک سریال تلویزیونی 
در صداوسیما هماهنگ عمل کند؟ آیا نباید کمی شک کرد که همه چیز می تواند غیر 
از آن چیزی باشد که رئیس صداوسیما می فکر می کند؛ اتفاقی یا سهوی بوده است؟! 
  یکی از سکانس های بحث برانگیز پایتخت با بازی مهران احمدی، تکرار حرکت زشت 
این بازیگر در نشست خبری فیلمش در جشنواره فجر بود، آیا این هم سهوی است؟ 

کیهان نوشت:بخش هایی از قسمت پایانی ســریال »پایتخــت6« با کپی برداری از 
دو فیلمفارسی قبل از انقلاب به تصویر کشــیده شد که این اقدام، نوعی ادای دین به 

سینمای آن دوره و بازیگرانش تلقی شد!
علی عسکری، رئیس  سازمان صدا و سیما در واکنش به این موضوع طی دستوری ویژه 
به مرتضی میرباقری معاون سیما، تصریح کرده است: از آنجا که برخی از موارد )از قبیل 
قسمت پایانی سریال پایتخت( نسبت به ضوابط و چارچوب های رسانه ملی دقت لازم 
را نداشته اند و تلاش های شبانه روزی صورت گرفته در بخش های مختلف سازمان صدا 
و سیما را تحت الشعاع حاشیه سازی هایی قرار داده اند لازم است این موضوع بررسی 

دقیق و همه جانبه شود.
این دستور رئیس رسانه ملی در حالی است که نه فقط قسمت آخر مجموعه پایتخت 
که کل فیلمنامه و اکثر قســمت های پایتخت 6 مورد اعتراض منتقدان قرار گرفته و 
باعث شــده تا این مجموعه را فاقد ارزش های کیفی لازم جهت پخش در رسانه ملی 

بدانند.

3   به گزارش خبرورزشــی، برگزاری یک مهمانی توسط کایل واکر بازیکن 
منچسترسیتی در روزهایی که بسیاری از فوتبالیست ها به دلیل شیوع ویروس 

کرونا قرنطینه هستند، در انگلیس خبرساز شد.
کایل واکر پس از اینکه مورد شــماتت قرار گرفت، ضمن عذرخواهی گفت: »باید از 
خانواده ام،  دوستانم و طرفداران باشــگاه عذرخواهی کنم. ناامیدشان کردم. در حال 
حاضر قهرمان هایی هستند که برای سلامت جامعه تلاش می کنند. مثل همه سعی 
کردم کمک کنم و فداکاری هایشــان را ســتایش کنم. آن ها جان انسان ها را نجات 
می دهند. کار من دقیقا در تضاد با چیزی است که باید در دوران قرنطینه انجام دهیم. 
بابت انتخاب های غلط رسماً عذرخواهی می کنم. یک فوتبالیست حرفه ای باید یک 

الگو باشد.«

4   شــهر »کنســتانس« )Constance( آلمــان و »کرویزلینگیــن« 
)Kreuzlingen( سوئیس این روزها برای کاهش شیوع ویروس کرونا با نرده های 

سیمی و فضای چمنی مرزهای خود را به روی هم بسته اند.
به گزارش عصر ایران، شهر کنتسانس دریاچه بسیار زیبا و معروفی در این منطقه دارد 
و معمولا شهروندان دو کشور سوئیس و آلمان برای لذت از سواحل این دریاچه آزادانه 
و بدون تشریفات از مرزهای نامشخص دو کشور عبور می کردند. اما در ایام کرونایی 
همه چیز تغییر کرده است. در این روزها دو  نرده سیمی و فضای چمنی بین دو دیوار 
مرزهای بین دو کشور را بسته اند تا آلمانی ها به سوئیس نروند و سوئیسی ها  از رفتن 

به آلمان منع شوند.
خانه و هزینه های زندگی و قیمت بنزین در آلمان بسیار ارزانتر از سوئیس است و این 
موضوع باعث می شود تا بســیاری ار مردم مناطق مرزی این دو کشور، آلمان را برای 
زندگی و سوئیس را برای کار انتخاب کنند. بسیاری از فروشگاه های آلمان در مناطق 
مرزی با سوئیس شــعبه های بزرگی دایر کرده اند که محل خرید مردم نواحی مرزی 
سوئیس به شمار می آید. بسیاری از مردم سوئیس در آخر هفته برای خرید مایحتاج 

روزانه به آلمان رفته و ارزانتر خرید می کنند.
در روز یکشنبه، بســیاری از عاشــقان،  خواهر، برادران، والدین، فرزندان و دوستان 
قدیمی در زیر آفتاب بهاری پشت این حصارهای سیمی جمع شدند تا در نزدیک ترین 
حالت ممکن یکدیگر را دیده و بدون در آغوش کشیدن عزیزانشان »دوستت دارم« 

را تکرار کنند.

5   خبر آنلاین تیم های محبوب دســت  اندرکاران پایتخت را مشــخص 
کرده:محســن تنابنده بازیگر نقش نقــی معمولی در مصاحبه ای بــا برنامه »حالا 
خورشید«و رضا رشــیدپور گفت: »تیم اولش بعد از استقلال، پرسپولیس است!« او 

یک آبی متعصب است.
احمد مهرانفر بازیگر نقش ارســطو خیلی تمایل ندارد کسی متوجه شود استقلالی 
است یا پرسپولیســی و معمولًا دو پهلو حرف می زند، اما کیست که نداند او طرفدار 
آبی اســت. بهرام افشــاری یا همان »بهتاش فریبا« ی ســریال پایتخت که یکی از 
سوژه های اصلی و فوتبالی پایتخت 6 بود نیز به قول خودش استقلالی است! او هیچ 
رفیق و دوستی در تیم پرســپولیس ندارد و فقط می گوید با علیرضا بیرانوند سلام و 
علیک کرده و پسر خوبی اســت. همچنین بهتاش فریبا با رفتار علیرضا حقیقی هم 
کلی حال کرده و می گوید: »پسر بسیار خوبی است و به من برای بازی سخت جلوی 
پرسپولیس کمک کرد. البته من استقلالی شدید هستم ولی عاشق هواداران نساجی 
هم شدم.« تصورش را بکنید اگر همســری به نام »امیر جعفری« داشته باشید که 
بگوید »خط قرمز من استقلال و رنگ آبی است و خانواده ام حق ندارند طرفدار تیم 
دیگری باشند!« آنگاه شما پرسپولیسی می شدید؟! بله، درست حدس زدید! صحبت 
از ریما رامین فر بازیگر نقش »هما« همسر »نقی معمولی« در سریال پایتخت است. 
جالب آنکه تک پسر شاخ شمشــاد ریما رامین فر هم مثل پدرش استقلالی متعصب 
و به قول معروف دوآتشه اســت! حالا به نظرتان ریما رامین فر می تواند پرسپولیسی 

باشد؟ جواب خیر است!

6   آلمودوار سینماگر مشهور اسپانیایی در مقاله ای  که در روزنامه  اسپانیایی 
زبان »ال دیاریو« منتشر شده، از تجارب خود در روزهای قرنطینه می نویسد و 
می گوید: »تاکنون از نوشتن امتناع می کردم. نمی خواستم احساس شکل گرفته از 
اولین روزهای قرنطینه را به رشته  تحریر درآورم.« آلمودوار با ارجاع به فیلم »رنج و 
شکوه«... در توصیف جریان عادی زندگی اش می نویسد در راهرویی قدم می زند که 

»جولیتا سرانو« به »آنتونیو باندراس« گفت که پسر خوبی نیست...
او از فیلم هایی نوشته اســت که در این روزها به تماشا نشســته و می گوید فیلم ها، 
سریال ها و کتاب های متنوعی در برنامه  خود گنجانده است. آلمودوار می گوید یک روز 
فیلم تریلر جنایی »یک پلیس« )Un flic( ساخته  »ژان پی یر ملویل« را انتخاب کرده 
اما در عوض دیدن »پنجه طلایی« از چندگانه »جیمز باند« او را غافلگیر کرده است. 
کارگردان می نویسد: »فکر کردم برای چنین روزهایی سرگرمی ناب، اسکیپیزم ناب 

بهترین انتخاب است. وقتی »پنجه طلایی« را دیدم از انتخاب راضی بودم.«
او سپس از زمانی می نویسد که برای اولین بار »شان کانری« را ملاقات کرده و اینکه 
پس از اکران »با او حرف بــزن« )Talk to Her( بازیگر با او تماس گرفته اســت: 
»شنیدن صدایش، صدای دورگه  بازیگری خوب و مردی خوش تیپ. آن شب وقتی 
فیلم »پنجه طلایی« را می دیدم به تمام این برخوردها فکر می کردم. شب، قرنطینه، 

من و »شان کانری«، با جامپ کات ها و وقفه ها.«)کافه سینما (

7  بخشی از نامه تند رئیس سابق سازمان بسیج مستضعفین به رئیس سازمان 
صداوسیما: آقای علی عســگری خود قضاوت کنید وضعیت فعلی رسانه چیست و 
کجاست؟ آیا شما در طراز انقلاب اسلامی تلاش می کنید؟ در سریال ها چه اتفاقات 
تربیتی و ارزشــی را می توانید ارائه دهید؟ معرف جامعه ایران اسلامی کدام سریال 
اســت؟ یکی را آدرس دهید. به بوی باران دلخوش کنیم که در آن قتل پشت قتل را 
نمایش دادید و بقیه قضایا در این مجموعه یا به سریال کاملًا ضد اخلاقی پایتخت؟ یا به 
سریالی که قرص می خورند و اموال مردم را غارت می کنند؟ که حتی یک پیام فرهنگی 
را در آن نمی توان دید یا به سریال هایی که لودگی را سرمشق قرار داده و زندگی های 

لوکس را ترویج می کنند؟
در شرایط سخت اقتصادی آیا تبلیغ اشرافی گری رواست؟ چقدر مردمانی که خانه های 
شیک و لوازم زندگی لوکس را می بینند و حسرت می خورند که بخشی از نقش آفرینان 

این فیلم ها معمولًا کسانی هستند که دل در گرو کشور و انقلاب ندارند.
آقای علی عسگری: این تذهبون

آیا مسئولین رســانه ملی می دانند یا در غفلتند؟ یا خدای نکرده بگوییم جریان نفوذ 
اتفاق افتاده است؟

جناب آقای عسگری نوشتن این جمله تلخ است، خدا می داند تلخ است ولی به نظرم 
می آید کلاف کار از دست شما خارج شده است.

چگونه است در برنامه زنده بازیگری نه چندان مطرح می آید و همه چیز را زیر سؤال 
برده و به گونه ای که شما مجبور می شــوید آنتن را قطع کنید)فرمول یک و سخنان 
نسنجیده امیرحسین رستمی(، چرا دقت نیست؟ همان شب با مدیر شبکه یک آقای 

زین العابدین تلفنی صحبت کردم ولی دیگر فایده ای نداشت.
از سوی دیگر بعضی از مدیران مؤمن و انقلابی را زیر ســؤال می برید )تهران ۲۰( به 
گونه ای که این چهره های خدوم را وادار به واکنش می نمایید. مگر در این نظام چند 

نفر مدیر انقلابی مانند مهندس فتاح یا سردار جلالی داریم؟

تصمیم مهم اوج و حاتمي کیا در عرضه آنلاین فیلم 
»خروج« هرچند به خاطر شــرایط حاکم بر کشور 
و تعطیلي ســینما ها اتخاذ شده اســت اما در بطن 
خود حاوي یک موقعیت ســنجي مناسب است که 
مي تواند خواهي نخواهي چندین گام شرایط توزیع 
فیلم در ســینماي ایران را دگرگون کند. کاري که 
در دنیا با برند نتفلیکس شــناخته مي شود و حالا 
در ایران هم این شــیوه پیگیري شده است. یادمان 
باشــد نمایش هاي آنلاین نتفلیکس هــم در ابتدا 
پذیرفته شــده نبود. اما حالا کار به جایي رسیده که 
برخي سالن هاي سینما هم مشــتري نمایش هاي 

آنلاین نتفلیکس شده اند!
تا قبل از نتفلیکس فیلم ها  تنهــا در صورتي براي 

اکران در ســالن هاي زنجیره اي بزرگ ســینما در 
آمریکا پذیرفته مي شــدند که حداقل 9۰روز بین 
اکران و عرضه DVD/اینترنتي فیلم فاصله باشــد. 
نتفلیکس این مقررات را برهــم زد و پس از اکران 
محدود، فیلم هایش را براي ده ها میلیون مشــترک 

اینترنتي عرضه کرد. 
در حالي که فیلمســازاني مانند اســپیلبرگ علیه 
تضعیــف اکــران ســینمایي توســط نتفلیکس 
موضع گیري کردند، فیلمسازان صاحب نامي  مانند 
برادران کوئن، آلفونسو کوارن و مارتین اسکورسیزي 
با نتفلیکــس همکاري کردند. حتــي فیلم »روما« 

محصول نتفلیکس چهارجایزه اسکار برنده شد. 
البته نتفلیکس براي جلب رضایت این کارگردان ها، 

فیلم هایشــان را بــراي چندهفته در ســالن هاي 
کوچک تر یا ســالن هاي اجاره اي اختصاصي اکران 
مي کرد. اما درآمد اصلي در عرضه اینترنتي همزمانِ 
جهاني بود. دیگر بین اکران آمریکا و اکران در سایر 

نقاط جهان فاصله و واسطه اي نبود. 
هرچند این تصمیم متأثر از شــرایط کرونایي فعلي 
است، باید دید آیا عرضه مستقیم اینترنتي فیلم هاي 
سینمایي، مناسبات اقتصادي سینماي ایران را هم 
تحت تأثیر قرار مي دهد یا خیر. اما شــکي نیســت 
که شــرکت هاي عرضه اینترنتي فیلم و ســریال از 
این اتفاق بســیار بسیار خوشــحال خواهند شد. و 
پیشاهنگي این ماجرا به اسم اوج و حاتمي کیا ثبت 

خواهد شد.  

 واگویه های انتظار
پنجشنبه ها را دوست دارم / قرار است فردا

تمامِ روز را با من باشی / با جایِ خالی ات ...
پیراهنت .../ عکس هایت ...

 دستور زبان عشق
اگر می دانستی چقدر دوستت دارم

لبانت به تبسم بدل می شدند !
  غادة السمان مریم موسویو چشمانت سپیده دم ...

سندرم تاخير
محمدرضا جلائی پور| پژوهشگر اجتماعی و فعال سیاسی 

  در طــول هفته های گذشــته و مواجهه با بحــران کرونا، ایران 
»جامعه ای قوی«، »نظام سلامت قوی« ولی »حکمرانی و مدیریت 

بحران ضعیف و کُند« داشت.
 در ایران تا ۸ اســفند ماه ورود اتباع چین به ایران ممنوع نشد. 
گزارش شفاف ورود کرونا به ایران تاخیری حداقل یک  ماهه داشت. 
ممنوعیت سفر به قم با تاخیری حداقل ۱9 روزه از ۱۸ اسفند اعمال 

شد. بعد از شش هفته هنوز وضعیت اضطراری اعلام نشده است. 
  تعطیلی موقــت زیارتگاه ها با تاخیری حداقــل ۲۷ روزه در ۲6 
اسفند صورت گرفت. طرح موسوم به »فاصله گذاری اجتماعی« تنها 

از هشت فروردین اجرا شد.
 رویه ها و قوانین استخدامی و حراســت ها مانع جذب و ارتقای 
سرمایه های انســانی در نهادهای حکمرانی ایران اند و هیچ جریان 
سیاسی و دولتی تاکنون اصلاح این رویه ها و جایگزینی شیوه های 
شایسته گزین و شــفافِ جذب و ارتقا در نهادهای حکمرانی را در 

اولویت خود قرار نداده و حاضر به پرداخت هزینه اش نشده است.
  دولت حسن روحانی هم مشابه پاره ای از دولت های راستگرای 
جهان از ترس کاهش تولید و لطمه به اقتصاد و بدون حساســیت 
کافی به مرگ شهروندانش، هم در جدی گرفتن بحران کرونا تاخیر 

داشت.
 اقتصاددان های شاخص ایران در نامه ای که به دولت نوشته اند، 
هاشم پســران – اســتاد برجســته اقتصاد -، اتاق بازرگانی ایران، 
معاونت رفاه وزارت کار، تعدادی از اقتصاددانان و سیاســتمداران 
عدالت خواه و چند طومار دانشگاهیان به دولت پیشنهاد کرده اند که 

از آسیب پذیرترین شهروندان حمایت مالی کند.
  از ۱۰۰ هزار میلیارد تومانی که دولت برای مدیریت بحران کرونا 
اختصاص داده  تا کنون فقط هشت هزار میلیاردش را برای کمک 
مالی به شــهروندان بی بیمه بی حقوقِ ثابت منظور کرده است که 

کافی نیست. 
)از کانال تلگرامی(

اعتماد به سخن مسئولين و مقامات
محمد طبیبیان| کارشناس اقتصادی

 این روزها بسیار سخن از توجه نکردن خلایق به توصیه های ایمنی مقامات است در 
مورد اجتناب از مسافرت و حضور در مراکز تجمع یک رخداد جالب به یادم افتاد. در 
یک شب  ژانویه ۲۰۱۲ کشتی تفریحی کوســتا کورکوردیا با حدود 3۰۰ سرنشین 
از شهروندان کشورهای مختلف اروپا در ســواحل ایتالیا به صخره ای خورد و شکاف 
برداشت. در زمان حادثه فاصله این کشتی تا ساحل۱۵۰ متر بود اما حدود 3۲ نفر از 
سرنشینان که عمدتاً از کشورهای دیگر مانند انگلستان و آلمان بودند تلف شدند. دو 

پرسش قابل ملاحظه:
یک، چرا این کشتی بزرگ تا این حد به ساحل نزدیک بود؟ پاسخ. چون منزل کاپیتان 
کشتی در ساحل بود و در آن شــب در منزل او پارتی برقرار بوده و کاپیتان به ساحل 
نزدیک شده تا برای مهمانان دست تکان دهد! این طنز نیست و جداً همینطور بود و 

در محاکمه کاپیتان مطرح شد.
درس اخلاقی اول، وقتی یک ناخدا کشتی را از یک طرف می برد الزاماً برای رفاه حال 

سرنشینان نیست، ممکن است برای پارتی منزل خودش باشد.
دو، چرا در این فاصله نزدیک به ساحل این تعداد تلفات و چرا تلفات از غیر ایتالیایی ها؟ 
پاسخ. زمانی که کشتی به صخره برخورد کرد برخی مسافرین به عرشه آمدند، کاپیتان 
در بلندگو اعلام می کند که همه چیز تحت کنترل اســت و جای نگرانی نیســت و 
مسافرین به کابین های خود مراجعه کنند. مسافرین غیرایتالیایی که به اظهار نظر و 
صداقت مسئولین اعتماد داشتند به توصیه کاپیتان عمل کرده و به کابین های خود 
می روند. مسافرین ایتالیایی که تجربه ایتالیایی داشتند به سرعت فهمیدند که باید 
صحبت کاپیتان را در جهت عکس تفسیر کنند. به سرعت از کابین های خود بیرون 
رفته و  روی عرشه آمدند. عده ای که بنیه داشتند خود را به آب زدند و تا ساحل شنا 
کردند و نجات یافتند بقیه هم توسط گروه های امداد نجات یافتند. آنها که به صحبت 

مسئول مربوط اعتماد کردند آب داخل کشتی بالا آمد و داخل کابین ها خفه شدند.
درس اخلاقی دوم برای مردم، هر وقت مقامات فرمایش و توصیه  کردند، فرمایشات و 

توصیه های قبلی آنها را هم در ذهن مرور کنید.
درس اخلاقی برای مقامات، اگر حرف های مســتحکم و قول های وزین  قبلی شما 
درست در نیامد انتظار نداشته باشید مردم به کابین های زیر عرشه بروند ممکن است 

خود را به آب بزنند. 
حال تو خود حدیث مفصل بخوان از این مجمل!!

  يادداشت  2  يادداشت1   

آقا بالاخره این عقلا و حکما و دانشمندان یه چیزی 
می دونستن که فرموده اند: »هر وقت فکر کردی 
اوضاع از اینی که هســت  بدتر نمیشه، یه اتفاقی 
می افته که می فهمی اتفاقا بدتر هم میشه« و بنده 
با افتخار می تونم خدمتتون عرض کنم که علما و 
حکما و دانشمندان کاملا درست فرموده اند و این 

نظریه، از نظر من تست شده و مورد قبول است.
آقا به نظر من اگر بخواهیم از زمانی که انسانِ عصر 
پارینه سنگی توانست بر دیوارهای غار حکاکی کند 
و با ذوق و خوشحالی آتش را کشف کند تا همین 
امروز که شما مشغول خواندن این مطلب هستید، 
نامناسب ترین زمان و مکانِ ممکن را برای دندان 

درد در نظر بگیریم، با دو گزینه مواجه می شویم.
گزینه اول، هیروشیما و ناکازاکی می باشد، صبحِ 
فردای بمبارانِ اتمی و گزینه دوم، وطن عزیزمون 
می باشد، ظهرِ 29 اسفند سال 98 که هم روز آخرِ 
ساله، هم روز ملی شــدن صنعت نفت وتعطیلِ 
رسمیه، هم کرونا مشغول شــخم زدنه و نیمچه 

قرنطینه ای هم اعلام شده.
خب، با توجه به ســن وسال، متاســفانه امکان 
اســتفاده از گزینه اول در تقدیرم وجود نداشت، 
لذا روزگار با شــعف فراوان، بنده را قابل دونست 

و توانســتم این رکورد را به نام خــودم در گزینه 
دوم ثبت کنم و افتخــار دیگری برای میهن عزیز 

کسب کنم.
راســتش رو بخواین، اولش نمی خواستم به روی 
خودم بیارم ولی همانطور که به شکلِ افقی روی 
کاناپه درازکش بودم و حداکثر تا 30 درجه به چپ 
و راست متمایل می شدم و میدان دیدِ تلویزیون 
را تنوع می دادم، متوجه شدم نبضی که به مانندِ 
تپش قلب، زیر یکی از دندان ها شروع شده، در حالِ 
افزایش است. خب، سابقه درخشانی در سلامتِ 
دندان ندارم و به ازای هر دندانــی که از بدوِ تولد 
درآورده ام، پنج بار به دندانپزشکی رفته ام و تجربه ام 
اونقدر هست که بفهمم این حالِ دندان، نشان از 

یک درد عظیم در آینده ای نه چندان دور دارد...
خودِ درد، یک داستان بود و فکر اینکه با این درد چه 
بکنم در این تعطیلی و قرنطینه، داستان دیگری 
بود بسیار اســترس زا... لذا به حالت عمودی روی 
کاناپه درآمدم. به دلیل اینکه تمرکزم روی دندانم 
بود، درد، بیشتر می شد و به هیچ وجه، توان عدم 

تمرکز برَش را نداشتم.
اوضاع به حدی رسید که بنا بر تجربه، اولین مُسکن 
رو باید میل می کردم. خوشــبختانه تنها چیزی 

که در خانه من به وفور یافت می شود و در صورت 
قحطیِ جهانی، توان کمک به کشور دوست، چین 

را هم دارم، انواع و اقسامِ مُسکن هاست.
اذیتتان نکنم. از لحظه شروعِ درد تا سال تحویل، 
یک خشاب مســکن در معده ام خالی شد و سال 
جدید را با دندان درد و معــده درد، تحویل کردم 

که مبارکم باشه.
اگر از آپســه دندان و دو برابر شدنِ نصف صورت 
و درد معده ای که به تازگی باهاش آشــنا شده ام 
و حساســیت فصلی ای که معمولا نیمه های اول 
اردیبهشت به مبارک بادم می آمد و امسال در نیمه 
اول فروردین مهمانم شده و علائمش، کپیِ دسته 
اولی از کروناســت به علاوه خارش شدید چشم و 
گوش و گلو بگذریم، بســیار به آینده امیدوارم و 
آرزوی سلامتی و بهروزی برای خودم و شما دارم و 
می دانم که بالاخره یک روز تموم میشه این نیمچه 

قرنطینه...
و روزگار، دوباره عادی میشه و من با خیال راحت، 
دهانم را به فرزِ دندانپزشــک خواهم سپرد و چه 
لحظه شیرینی ســت اون لحظه که دندانپزشک 
بگه :»تف کن«. اون موقع است که من می دونم و 

بخت و اقبالم و این روزگار.
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